
ob
dnevu vstaje
Več plaket ZZB in 
tRVS dobili tudi
 Dolenjci

"Hočemo, da se besede v vsej 
nasi praksi, od vrha do tal, uje- 
maJo z dejanji. Tako se obrača- 
mo tudi navzven, zunaj svojih 
vrst, v javnost, med ljudi. V 
obredu revolucije hočem o osta- 
■• dokler smo," je  med drugim 

Poudaril predsednik republiške- 
ga odbora ZZB NOV Janez Vi
potnik prejšnji teden na sloves- 
npsti, na kateri so podelili letoš
nje nagrade vstaje in druga pri
g an ja  posameznikom in organi- 
Zacijam.

Nagrade vstaje slovenskega na
rodu za leto 1982 so prejeli: 

ademski kipar Božo Pengov za 
Zlv|jenjsko delo, dr. Dušan Biber 

knjigo „T ito  -  Churchill, 
f °g° tajno", Albert Klun za 

njtgo ..Brigada bratstva in enot
nosti . Vlado Kozak za knjigo 
••Kozaška pričevanja", Ivan M a- 
' 6 za ..Spomine"', revi
ja Borec in drugi zvezek zbor
nika ..Notranjski listi".

Plakete ZZB NOV Jugoslavije 
leto 1982 so med drugimza

Pršeli: Leopold Bečej _
^m om lja, Maks Bilc iz Sevnice, 
Bojan Fabjan iz Črnomlja, Vin
ko Kepic iz Metlike ko t po
samezniki, od organizacij pa: 
garnizija JLA Ribnica, posestvo 
oneznik Kočevska Reka, ZB 

Bregansko selo -  Brežice 
w ZB NOV Bršljin -  Novo 
mesto.

Plakete ZRVS, podeljene ob 
tej priložnosti, so dobili tudi: 
Belokranjski, Dolenjski, Vzhod- 
nodolenjski, Zahodnodolenjski, 

i Kočevski in Krški odred.

Jevša: slovesno
Prireditev je bila ura zgo

dovine
Jevša, partizanska vasica na Bo

horju, je  bila 22 . julija prizorišče 
osrednje občinske proslave v krški 
občini ob dnevu vstaje. Razvili so 
nov prapor senovske borčevske o r
ganizacije, njen predsednik Pavle Pe
tan  pa je  podelil priznanja borcem -  
jubilantom .

Več kot tisoč zbranim sta go
vorila predsednik občinskega od
bora ZZB NOV Krško Stane Nunčič 
in Stane Čuber, predstavnik senov
ske Lisce, pokrovitelja spominskega 
obeležja v Jevši, kjer je  med zadnjo 
vojno padlo 23 borcev. Ta je pod
robneje orisal tragične dogodke. Po
vedal je, da še vedno ni znano, kdo 
je  izdal partizane, ki so jih  Nemci 
tedaj pobili. ‘ p p

LE D V E  B R IG A D I

V m etliški Vinski k leti so nad 
sprejemom njihovega novega vina 
rose v Beli krajini in na Dolenjskem 
prijetno presenečeni. Ugotavljajo, 
da so pripravili premalo tega vina in 
so prve količine na tržišču hitro 
pošle. Da bi vzdržali do novega 
letnika -  pričakujejo, da bo novo 
,vino sposobno za prodajo decembra 
— ga Vinska klet sedaj daje na trg v 
majhnih količinah.

lako do zaščite pred točo
Na Lisco bodo preselili radar z Zikare vasi -  Idejni načrt 
°Drambnega sistema pred to č o  osrednje in severovzhod

ne Slovenije — Obramba že prihodnje leto?

Huda toča, ki je  konec junija
eg dobršnega dela osrednje Slo-

br„5 -, P°5k°dovala tudi predele v
tila - ° ^ * n’ (ujma je  zatem  kles-
2a. . Se P° nekaterih krajih), je  znova
nm*"? , vPrašanje, kaj je  z obrambo Hroti toči.

vasi na Lisco, odkoder bo ustrezneje 
pokrival tako osrednjo Slovenijo kot 
tudi njen severovzhodni del. Priča
kujejo, da bo ta radar do novembra 
že na Lisci.

u . , SVetu se Pr° t i  tej ujmi borijo z 
u sHokovnjaki pa imajo za naj- 
lišč Sne-)Sega s>stem raketnih iztre- 
dari' P° VeZane*a z učinkovitim  ra- 

5 posadko za opazovanje 
D ov‘ Slovenski zakon o zaščiti-, 
j .  I  t°č i govori o treh obm očjih:

.. imorsko, severovzhodno Slo-

Spomladi prihodnjega leta naj bi 
vzpostavili mrežo 70 raketnih izstre- 
lišč z ustreznimi zvezami. Po tej 
inačici bi izgradnja tega obrambnega 
sistema stala okrog 30 milijonov 
dinarjev, kar je  znatno manj od 
prvotno mišljenega ožjega centra, ki 
bi stal kar 85 milijonov dinarjev.

*** osrednjo Slovenijo, kamor naj bj - • ■J i spadalo tudi Posavje z ožjo 
u °lenjsko in Belo krajino.

Kot pravi inž. Albin Ješelnik,
Predsednik iniciativnega odbora-...».uuiuvga vuuuia /
0 a,jov’tev skupnosti tega sistema . 

rednji Sloveniji, sicer pa direktor«. “J*» UlvCI pu U1I VIVlUi
bi ga Kmetgskega kom binata, 

I uo treba preseliti radar z Žikarc

V teku je postopek za prcdloka- 
cijski ogled za radarski center na 
Lisci Nastanili naj bi ga v brunarici 
ki bo manj m oteča za planinsko 
okolje. Delati pa naj bi začeli tudi v 
posameznih občinah. Med drugim 
morajo imenovati delegate v organe 
nove skupnosti. To so doslej storili 
le v sevniški in žalski občini.

ALFRED ŽELEZNIK

A*
JERASE SAMEVAJO PRAZNE -  Kdo ve, kakšni so vzroki,
da so terase gostinskih lokalov  -  k o t tale v Ribnici  -  tako 
Nazne. Morda je temu krivo muhasto vreme v zadnjih dneh 
lilija, morda suša v denarnicah, lahko, tudi presahle reke 
Pristov. Skratka možak, ki je  sam samcat sedel med 

‘lraznimi stoli, gotovo ni preveč razmišljal o vsem tem. Prav 
Š°tovo pa bodo gostinci, ki jim tako majhen obisk gotovo ne 
'Kore povzročati prevelikega veselja. Pa ne zaradi tega, ker bi 
Kko silno radi delali, ampak ker bo izkupiček ob koncu 

'Keseca gotovo manjši, kot je  bil lani ob istem času. (Foto: J. 
K u n č i č )

Mali log dobil obrat Rlka
Otvoritev v nedeljo je bila posvečena dnevu vstaje

Ob dnevu vstaje, v spomin na 
dogodke, ki so se pred 40. leti 
zgodili na širšem območju rib
niške, kočevske in cerkniške 
občine in ob krajevnem praz
niku krajevne skupnosti Loški 
potok so preteklo nedeljo v vasi 
Mali Log predali namenu nov 
obrat Rika.

pihalna godba iz Ribnice. Ob koncu 
proslave, ki jo je  m otilo slabo vre
me, so najbolj zaslužnim graditeljem 
tovarne podelili priznanja.

V drugi izmeni MDA Bela krajina 
sta namesto treh le dve brigadi,,. 
Šiška-Kavadarci in Šmarje pri Jel
šah, m edtem  ko brigada iz Ilirske 
Bistrice ni prišla. Tako je  v drugi 
izmeni okoli 100 brigadirjev, med 
njimi tudi nekaj črnomaljskih šti
pendistov. Brigadirji gradijo vodo
vod Vinica -  Perudina, pri čem er 
jim  bodo pomagali tudi mladina in 
vojaki iz črnom aljske občine. Prvi 
tak skupni udarniški dan bo to 
soboto, ko se bo brigadirjem pridru
žilo okoli 120 vojakov iz črnom alj
ske garnizije in še toliko mladincev.

P R E M A L O  R O S E JA

SEDMIČ VSI SKUPAJ -  Takole je bilo med programom pri 
Milavžu na Goijancih, kjer je ob dnevu vstaje in srečanju vsega 
kolektiva IMV govoril Miro Gošnik, član predsedstva republiškega 
odbora Zveze sindikatov. Več o srečanju, ki se ga je udeležilo 
okrog 5.000 ljudi, poročamo na novomeški strani. (Foto: R. 
Bačer)

Poleg velikega števila krajanov 
Loškega potoka in ribniške občine, 
so se proslave udeležili številni borci 
bataljona Miloša Zidanška, parti
zanske bolnišnice na Ogenjci in rde- 
legacija medicinskih sester iz slo
venskih društev. Na proslavi sta go
vorila Stanko Rus, predsednik ob
činske skupščine Ribnica ter pred
sednik krajevne skupnosti Loški Po
to k  Ivan Lavrič. V kulturnem  delu 
programa so sodelovala kulturno 
um etniška društva iz Loške doline, 
Loškega potoka, osnovnih šol in

V novi tovarni, ki je bila zgrajena 
v rekordno kratkem  času, bodo 
zaposleni dom ačini, ki so se doslej 
vozili na delo v Ribnico. Veljala je 
okoli 70 milijonov dinarjev, v njej 
pa bodo izdelovali zimsko opremo 
in stiskalnice za odpadne surovine. 
Poskusna proizvodnja se je  v tovarni 
začela že 1. julija, po novem letu bo 
obrat začel poslovati kot temeljna 
organizacija Rika.

M. GLAVONJIC

Društvo je ubranilo cviček
Deset let društva vinogradnikov Dolenjske — Proglašeni častni člani <n zaslužni

vinogradniki

V soboto je  bila sredi malkovških 
goric, v zidanici Igorja Malusa, skup
ščina delegatov Društva dolenjskih 
vinogradnikov ob desetletnici tega 
društva. Predsednik skupščine druš
tva Stane Prijatelj je  pozdravil gosta 
inž. Ivana Kukovca, predsednika
Splošnega združenja kmetijstva in 
živilstva Slovenije in generala Miho 
Butaro, tudi prizadevnega vinograd
nika.

Jeseni bo
manj vina
Popolnoma uničene  
vinograde bodo morali 

posekati
Na Bizeljskem, v Pišecah in v 

Sromljah se nič ne veselijo trgat
ve, odkar jim  je toča uničila 
večino letine. Pri Slovinu bodo 
imeli zaradi letošnjega izpada 
pridelka za 8,885.000 dinarjev 
škode, km etje za 94,724.000 di
narjev, vendar to še ni vse. Ko
misije, ki so si ogledalc prizadete 
kraje, so ugotovile, da se bodo 
posledice neurja poznale še pre
cej dolgo.

Popolnoma uničene vinograde 
bodo morali lastniki posekati in 
razen tega prevzeti nase še bre
me za njihovo obnovo. V manj 
poškodovanih nasadih so se vi
nogradniki prizadevno lotili do
datnih del, ki jim jih za ublažitev 
posledic svetuje strokovna služ
ba. 7.a obnovo, zaščito, gnojenje 
in druga dela na opustošenih 
površinah bodo zasebni kmetje 
potrebovali 116,7 milijona di
narjev, Slovin pa 41,5 milijona.

Povprečno škodo v vinogradih 
družbenega sektorja cenijo na 77 
odst., v zasebnih nasadili pa na 
70 odst. Neurje je poškodovalo 
tudi precej stanovanjskih hiš in 
gospodarskih poslopij ter uničilo 
nekaj cestnih'odsekov. Škoda na

objektih znaša 27,4 milijona di
narjev, skupna škoda po neurju 
pa znaša po zadnjih podatkih 
280,465.000 dinarjev.

Posavske občine so pri zbira
nju in dodeljevanju pom oči po
kazale zgledno solidarnost. Kme
tijske organizacije v Brežicah so 
takoj poskrbele za to, da so 
km etje dobili potrebna zaščitna 
sredstva, gnojila in semena, 
skupnost socialnega skrbstva pa 
je  prizadetim  družinam  dodelila 
enkratno denarno pomoč.

I. TEPPEY

kljub ustrezni kontro li," jc  menil 
slavnostni govornik.

Poudaril jc  vrsto misli, ki jih bo 
vredno ponoviti na jesenskem jugo
slovanskem kongresu vinogradnikov 
in vinarjev v Gornji Radgoni. Doseči 
bi morali prcpoyed sajenja vinogra
dov v ravnini, kjer naj bi raje sejali 
krušna žita. Na ta  kongres lahko 
pridejo Dolenjci z vrsto sporočil, 
oreizkušenih v praksi. Od skupne

Inž. Kukovec jc pohvalno oceni! 
delo Društva dolenjskih vinogradni
kov, posebno njegovo vlogo tedaj, 
ko so nekateri pred desetletjem  ho
teli ..uničiti" cviček. ..Nekateri so 
hoteli celo z zveznim zakonom  raz
vrednotiti to vino. Treba je  doseči 
spremembo zveznih predpisov, k i bi 
radi prepovedali točenje cvička in 
drugih vin iz majolike in sodov,

turizma. Tako bi po dolenjskih zida
nicah tudi za devize lihko  ponudili 
več cvička. Mnogo lahko storijo 
tudi zadružne organizacije. Izvozili 
naj bi dvakrat več vin.

V društvena pravila so na tem 
jubilejnem  zasedanju vnesli podeli
tev naziva častnega člana in zasluž
nega vinogradnika. Ta priznanja so 
na Malkovcu podelili številnim po
sameznikom in kolektivom

A. ŽELEZNIK

JE D R S K A  
E L E K T R A R N A  

K R ŠK O  
SPE T D E L A

Konec prejšnjega tedna so je 
drsko elek tratno Krško spet pri
ključili na naše elektroenerget
sko omrežje. Strokovnjaki ame
riške firme Westinghous so nam
reč popravili ventil, k ije  povzro
čal m otnje, zaradi katerih je 
prišlo v jedrski elektrarni Krško 
do zastoja. V nedeljo je  jedrska 
delala ža z 90-odstotno močjo, 
kar pomeni, d a je  njen generator 
oddajal 565 megavatov.

Tudi Belokranjci 
končali 

z žetvijo__
•  Za častne člane društva 

vinogradnikov Dolenjske so bili 
izbrani: magister Boris Andrija
nič, Jože Lampret, inž. Matjan 
Legan, od kolektivov pa: Krkin 
tozd Zdravilna zelišča, Srednja 
kmetijska šola Grm, tozd Vino
gradništvo in kleti krškega 
Agrokombinata, tozd Hmcljnik 
novomeške Kmetijske zadruge, 
Vinska klet metliške Kmetijske 
zadruge in šentjernejska krajev
na skupnost. Med številnimi za
služnimi člani je ta naziv prejel 
tudi Tit Doberšek.

obnove vinogradov do javnosti zna
nih prireditev dolenjskega cvička in 
kataloga dobrih kletarjev.

Inž. Kukovec je  poudaril predno
stno naravnanost naše kmetijske po
litike, ki podpira razvoj km ečkega

T R Ž IŠ K I  
D R U G I A V G U S T

V krajevni skupnosti Tržišče 
bodo tudi letos proslavili svoj 
krajevni praznik. Poudarek ob 
tokratnem  2. avgustu bo dan 
40-lctnici ustanovitve bataljonov 
in odredov ter brigad naše na
rodnoosvobodilne vojske. V so
boto,- 31. julija, bo otvoritev 
asfaltirane ceste Malkovec -  
Kumpolca, kjer bo ob spominski 
plošči tudi manjša slovesnost. V 
nedeljo ob pol desetih bo v 
Tržišču osrednja proslava. Ta
krat bodo na stavbi krajevnega 
urada odkrili spominsko ploščo 
odboru tržiške OF. Pobudo za 
odkritje te  plošče so dali borci 
to pomlad.

Kombajnisti delali brez raz
poreda, zato je prihajalo do 

zamud
V Sem iču in tudi drugod v Beli 

krajini so končali z žetvijo pšenice. 
Nekaj so je  zamenjali za koruzo, 
ostalo pa bodo uporabili sami. Letos 
so posejali s pšenico zelo velike 
površine, ljudje pa so z letino za
dovoljni, saj jc pridelek dober.

Na žalost je  bila žetev slabo 
organizirana. Ker kom bajnisti niso 
imeli razporeda dela, je prišlo do  
velikih zamud. Kom bajnisti so na 
razbitih in majhnih parcelah več 
časa porabili za premike kot za 
samo žetev, poleg tega pa je  delo s 
kom bajnom  na nekaterih njivah pre
cej nevarno in počasno. Vse to bodo 
morali upoštevati prihodnje leto, da 
ne bo nepotrebne jeze, negodovanja 
in zgubljenega časa.

F. DERGANC
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Na seji zbora združenega dela novomeške občinske skupščine je tekla poglobljena 
razprava o  stanju v IMV in sanaciji — Brez olepšav: letos bodo izgube dosegle višek

„IMV je velik in težak bolnik, ampak tudi okolje, v katerem živi 
in dela, je  bolno,“ je  med drugim dejal Janez Šter, predsednik 
začasnega kolegijskega poslovodnega organa IMV, ko je pojasnjeval 
zdajšnje stanje. Vendarle pa je bilo razbrati, da se najtemnejši 
oblaki nad kolektivom zlagoma razmikajo.

Poleg napisanega poročila o ure
sničevanju sanacijskega programa so 
delegati dobili še vrsto dodatnih 
informacij iz prve roke", saj so jih  
delegatom posredovali člani delega
cij iz IMV in najodgovornejši iz 
novega vodstva tovarne.

Še daleč razmere v IMV niso 
urejene, vendar pa je  za leto 1980 in 
1981 rešeno kritje izgube, konec 

junija je bil deblokiran Žiri račun, v 
dveh mesecih pa so nedokončano 
proizvodnjo od 9.000 avtov in pri
kolic zmanjšali na 3.000. Še vedno 
je  proizvodnja m otena zaradi po
manjkanja raznih materialov in 
delov in proizvajajo z izgubo 5 
milijonov na dan, vzroki za izgubo 
pa so domala isti ko t prej.

Brez olepšav so delegatom odkri
to predstavili zdajšnji položaj jovar- 
ne, ki pa nima več 6.00 zaposlenih, 
temveč le nekaj nad 5.000, ker so 
mnogi odšli. Tod 20.000 delavcev iz 
raznih delovnih organizacij družbe
nega in zasebnega sektorja, ki po
menijo 1.200 kooperantov tovarne, 
je odvisnih od IMV. Nekateri name
njajo za IMV tudi do 70 odst. svoje 
proizvodnje. Veriga težav iz novo
meške tovarne se torej vleče po vsej 
državi.

V zadnjem času so tudi pogovori 
s francoskim partnerjem  Renault 
pokazali nove možnosti za čvrste 
pogodbe v rihodnjih letih, vrsto 
doslej uvoženih delov in materialov 
pa bodo deloma že letos, predvsem 
pa v letu 1983, nadomestili z doma
čimi. Z Novolesom, Crveno Zastavo, 
Cimosom, Saturnusom  in še drugimi 
teko pogovori za sodelovanje po 
najkrajši možni poti. Nerazumljivo,a 
vendar resnično pa jc  to: pri proiz- 
vodnji prikolic predstavljajo največ
jo postavko uvoza vezane plošče, te

T O PL A  V O D A  IZ 
T O P L IČ N IK A

V Topličniku blizu kostanjev- 
škega gradu so že pred časom 
odkrili izvir tople vode. Krška 
občinska raziskovalna skupnost 
ima v svojem programu tudi 
nadaljevanje raziskav, nalogo pa 
naj bi opravil Geološki zavod iz 
Ljubljane. Če bi odkrili moč
nejši izvir tople vode, bi bilo to 
izjemnega pom ena za razvoj tu
rizma v ..dolenjskih Benetkah", 
ki že sicer slovijo po naravnih 
lepotah in bogati kulturno
zgodovinski dediščini.

pa lahko dobijo v IMV pred nosom, 
od Novolesa. Devize so doslej po
vsem po nepotrebnem  odtekale v 
tujino! Po besedah Janeza Štera bo 
nujno posodobiti tehnologijo in 
obrate v proizvodnji prikolic, kajti 
„čudež je" , kot jc dejal, „kako so 
mogli doslej s tako zastarelo tehno
logijo in s takim  obrtniškim  nači
nom dela doseči prvo mesto v priko- 
ličarski proizvodnji Evrope. Tako 
naprej ne bo šlo."

Delegatom so predstavniki IMV 
povedali, da bo etos dosežen višek 
izgub, potem  pa se bodo le-te začele 
manjšati. Čc bo sanacijski načrt v 
dolgoročni izvedbi in z novimi pro
grami deležen družbene verifikacije 
in pom oči, se lahko zgodi, da bo 
IMV v nekaj letih spet najtrdnejši 
kolektiv Dolenjske.

Največ pa je  odvisno od tega, kaj 
bo glede IMV te dni rekla republiška 
skupščina, kajti odločitev o rešilni 
injekciji za tovarno pomeni za Slo
venijo hkrati obvezno most do kritja 
izgub še v dveh naslednjih letih.

R. BAČE1
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Do konca tedna bo spre
menljivo vreme, predvsem v 
notranjosti Slovenije bodo 
še krajevne plohe ali nevihte.



Ljubljansko
pismo

Gradnja stanovanj - 
ogledalo naloga dola

V času, ko  s precejšnjimi teža
vami, odpori pa tudi z nedosled
nostmi poskušamo dobiti usod
no b itko z inflacijo, pa eno 
njenih najpomembnejših žarišč 
ostaja nedotaknjeno. Gre za sta
novanjsko gradnjo, ki golta ogro
mno' denarja -  okrog 10 % na
cionalnega dohodka -  za cene 
stanovanj, k i že leta  in leta 
rastejo hitreje ko t za vse drugo. 
Kvadratni m eter stanovanja sta
ne že toliko k o t enosobno stano
vanje pred petnajstim i leti.-Cene 
stanovanj naraščajo hitreje kot 
nadstropja zgradb, celoten pro
ces gradnje pa daje jasno sliko, 
da se d a  v ceno vgraditi prav vse, 
tudi počasnost in m alomarnost, 
k i sta na tem (a ne samo na tem) 
področju dobili že državljansko 
pravico.

Tudi samoupravne akte S sta
novanjskega področja pogosto 
spreminjamo. To ne bi bilo nič 
slabega, če b i to  spreminjanje ne 
bilo neposredno odvisno od tre
nutnega odnosa sil v delovnih 
organizacijah. Razen tega te 
dokum ente praviloma sestavljajo 
poslovodni organi, organi uprav
ljanja in strokovne službe. Nič 
čudnega torej, če imajo pred
nost pri dodeljevanju družbenih  
stanovanj ljudje iz vodilne sesta
ve v delovnih organizacijah ter 
družbenopolitičnih organizaci
jah  in skupnostih. V kategorijo 
kadrov ..posebnega družbenega 
pom ena" sodijo delavci s poseb
nimi pooblastili, direktorji sek
torjev, svetniki, ki dobivajo 
kadrovska in solidarnostna sta
novanja. Čeprav zveni protislov
no, sprejemajo delavci takšne 
sklepe na referendumih, nato pa 
sledijo pritožbe.

Pri gradnji stanovanj vlada 
zmeda. Imamo družbeno kon
trolo cen za perutnino, alkohol 
in detergente, stanovanjsko grad
njo pa smo prepustili stihiji, 
nedelu in m nogim drugim vpli
vom, ki so m očnejši ko t vpliv 
tistih, ki ustvarjajo in odštevajo 
za stanovanja svoj dohodek.

Edini izhod iz sedanje stihije 
stanovanjske gradnje je  vpeljava 
več reda, namenska poraba sred
stev, izključevanje posrednikov, 
razvijanje samoupravljanja pa 
tudi uvajanje ekonomskih zako
nitosti -  naložbe lastnih sred
stev v gradnjo stanovanj ter 
uvedba ekonpmskih stanarin. Na 
ekonomske stanarine ne prehaja
mo zato, ker so si mnogi vodilni 
ljudje že zagotovili velika kom
fortna  stanovanja in zdaj zavla
čujejo uresničevanje družbenega 
dogovora o stanarinah, nasprotu
jejo  pa tudi uvajanju lastnega 
deleža za pridobitev stanovanj
ske pravice do najetja družbene
ga stanovanja.

Veliko resnih razlogov je, da 
bi cene stanovanj končno prišle 
pod najstrožjo družbeno kon tro 
lo. Ntgmanjši razlog, ki pa ne
dvomno ni zanemarljiv, je, da bi 
tako lahko vsaj statistično zabe
ležili kakšen odstotek manj pri 
stopnji inflacije. Mnogo po
membneje pa je  seveda, da bi 
tako dali pod drobnogled mnoge 
faze in stroške gradnje. Pokazalo 
bi se, da  p ri nas stanovanja 
gradimo po 20 let, to je  dlje kot 
kjerkoli na svetu. Po namenskih 
družbenih sredstvih za to  po
dročje, a tudi po porabljenih, 
smo med prvimi v Evropi, po 
številu zgrajenih stanovanj iz teh 
sredstev pa med zadnjimi.

Resna k ritična analiza cen sta
novanj b i nedvomno dokazala 
popolno upravičenost družbene 
kontro le cen stanovanj. Če je ne 
bomo vpeljali, lahko zaidemo v 
razmere, da bom o lahko zgradili 
le še sim bolično število stano
vanj, da ne govorimo o tem, kaj 
se bo zgodilo — in kar se prav
zaprav že dogaja -  z zahtevo po 
večji udeležbi osebnih sredstev v 
stanovanjski gradnji in o korist
nosti njihovega združevanja z 
družbenimi, kar smo uzakonili 
kot nujnost. Treba je  ugotoviti, 
kolikšen je  resničen vpliv tistih, 
ki sredstva ustvarjajo in jih  za 
stanovanja odštevajo in kom u je 
gradnja^stanovanja potrebna ko t 
izgovor za dolg in zapleten pro
ces gradnje. ____

VINKO BLATNIK

BRIGADIRJI IN VOJAKI -  Med brigadirji ZMDA Suha krajina je 
veliko zanimaiga vzbudil prikaz bojne tehnike, ki so ga pripravili 
vojaki iz vojašnice Milana Majcna. Najbolj zanimivo je bilo seveda 
preizkusiti, kako posamezni instrumenti delujejo. (Foto: S. Pelko)

~ »desant” na Žužemberk
Obrambni dan brigadirjev druge izmene zvezne MDA Suha krajina 82________

Planske škarje strižejo naložbe
.i    —  ■■■ ■ ■ — — — —  .. . .  .  , i  . i. ^ n  — —  — —  i n. I

Zaostrene razmere gospodarjenja narekujejo v Sloveniji omejevanje porabe nâ v* 
področjih — Zelena luč nenehno gori le izvozu kot prvenstveni nalogi srednjeročna

obdobja

narjev ali za 7,5 odst. glede napi* 
Za osebno potrošnjo naj bi bil11 
87,4 milijarde manj, za drufl* 
standard pa za 27,6 milijarde«!* 
od predvidenih. Skupni porabi' 
„ vzetih" 28,7 milijarde dinarjev.* 
bodo ob 19,9 milijarde, marg d* 
ja  pa bo tudi za pokojninsko1 
invalidsko zavarovanje ter staro*? 
zavarovanje km etov, in sicer z*( 
milijarde dinarjev. Zmanjšanje J* 
na vseh področjih  pomeni p**" 
prav zategovanje pasu in slovo 
lagodnosti. Največja napaka bi j  
če bi pred tem dejstvom zatis*' 
oči ter delali in mislili po starefli 

 -

Spremenjene razmere gospodarje
nja so m očno omajale letne in sred
njeročne plane od tozdov in krajev
nih skupnosti do federacije. Analize 
kažejo, da ne dosegamo predvidene 
rasti proizvodnje in dohodka. Obeti 
tudi niso rožnati, saj je  čedalje teže 
priti do surovin, repromaterialov in 
rezervnih delov. Poleg tega pritiska
jo  n a  nas posledice velikega zadolže
vanja v tujini, tako  da moramo 
trenutno ..pridelovati" devize pred
vsem za odplačilo dolgov. Kar torej 
dosegamo, je  pod načrtovanim.

Znano je, da  življenje na m ladin
skih delovnih akcijah še zdaleč ni 
omejeno le na delo na trasi ali 
gradbišču. Mladinci -  brigadirji sc 
usposabljajo še na številnih drugih 
področjih. Ena takih dejavnosti, ki 
nepretrgoma poteka skoz vso izme
no, je  brez dvoma splošni ljudski 
odpor. Svoj vrhunec pa ta dejavnost 
doseže ob posebej pripravljenih ob
ram bnih dnevih.

V drugi izmeni ZMDA Suha kra
jina  82 so tak obram bni dan imeli v 
soboto, 24. julija. Celoten program 
je  v sodelovanju s štabom  akcije in z 
vojašnico Milana Majcna pripravila 
novomeška občinska konferenca

Zveze rezervnih vojaških starešin 
Slovenije.

Vse skupaj se je  pravzaprav zače
lo že v petek popoldne, ko so se 
brigadirji iz Maribora, Izole, Zagor
ja, Sarajeva, Prizrena in iz brigade 
R dečega križa zbrali v žužemberški 
kino dvorani, kjer so poslušali pre
davanje o sistemu samozaščite in si 
ogledali nekaj filmov. Pravi začetek 
pa je  bil v soboto že ob štirih 
zjutraj. T akrat je  namreč alarm 
označil, d a je  sovražnik izvedel „de- 
sant" na bližnje vzpetine. Brigadirji 
so se, razporejeni po brigadah, hitro 
premaknili na ogroženo ozemlje in 
sovražnika, k i je  bil veliko močnejši,

Letina dobra, odkup pa ne
V novomeški občini pšenica ni požeta le še na 15 ha — 

Kmetje pričakovali višje cene — Zdaj setev

V novomeški občin i se žetev 
uspešno končuje. Na obm očju obči
ne, kjer sejejo pšenico na 2300 ha, 
so letos prvič posejali v organizirani 
proizvodnji 431 ha. Pred žetvijo je 
koordinacijski odbor za izvajanje 
setvenega plana v občini Novo mes
to  organiziral štiriindvajset kombaj- 
nistov po vaseh in po temeljnih 
zadružnih organizacijah. Ti so po
godbene površine poželi 20 odst. 
ceneje, bili pa so oproščeni davkov. 
Do sedaj so pospravili pridelek s 
skoraj vseh površin, razen s 15 ha v 
družbenem  sektorju. Čeprav je  ne
kaj neviht ustavilo žetev, je  pridelek 
večji od planiranega za 10 odst. v 
zasebnem in 15 odst. v družbenem  
sektorju.

Vendar pa odkup pšenice ni po
tekal po planu. Prvi razlog za to so 
bile nove cene moke, k i jih je 
določil ZIS zaradi višjih odkupnih 
cen žita. Nekateri kmetje so ugotav
ljali, da se m ora zaradi višje cene 
moke še enkrat podražiti tudi pšeni
ca. Zato niso hoteli prodati letošnje
ga pridelka in to niti tistih količin, 
za katere so sklenili pogodbe že v 
času lanske setve. Posamezni pri
delovalci so obdržali dom a velike 
količine žita, ker upajo, da ga bodo 
bolje prodali po sezoni glavnega 
odkupa, ali pa ga bodo uporabili za 
krmo živine. Težave pri odkupu 
nastajajo tudi zato, ker so v zaseb
nem sektorju veliko pospravljali tudi 
s snopovezalkami. Odkup žita bo 
šele po mlačvi. Kljub težavam pred
videvajo, da bo odkup presegel plan. 
K temu bo največ pripomogla mož
nost, da km etje zamenjajo pšenico s 
koruzo.

V KZ Krka se že zdaj intenzivno 
pripravljajo na jesensko setev. Na
črtujejo, da bodo povečali obseg 
organizirane obdelave pšenice v pri
merjavi z lanskim letom za 10 do 20 
odst. Potrebna gnojila žc imajo na 
zalogi. Pospeševalna služba opravlja 
na osnovi dosedanjih izkušenj naj- 
prikladnejši izbor semen in se d o  
govarja za dobavo z ustreznimi 
organizacijami. Za setev so oprav
ljeni tudi že prvi razgovori s kmeti.

R A Z V E L JA V IL I S K L E P, 
KI G A  NI BILO

Nenavadna zadeva sc je  primerila 
odpošiljalccm sprejetih odlokov pri 
sevniški občinski upravi sloven
skemu Uradnemu listu. Med gradivo 
s predzadnje sq e  občinske skupšči
ne se je namreč pom otom a vmešal 
tudi osnutek odloka o davku za 
prom et neprem ičnin, ki je še v javni 
razpravi. V Uradnem listu je  bil 
odlok kajpak objavljen, ko t bi bil že 
dokončno sprejet. Ker je  v nckate-. 
rih določilih ugodnejši od starega, bi 
se kaj lahko našel kdo, ki bi sc nanj 
skliceval. Delegati so zato na seji 
vseh zborov v ponedeljek brez besed 
dvignili roke za sklep, da je  namreč 
objavljeni odlok neveljaven.

Do sedaj so sklenili kar 392 pogodb 
s kooperanti.

TANJA STA R I?

G R A JS K A  S T R E H A  
Z A  4 ,8  M ILIJO N O V  

D IN A R J E V
Krovci, ki so pred tremi meseci 

začeli na novo prekrivati brežiški 
grad, se bodo prihodnji teden do
končno poslovili. Prekrili so nekaj 
nad 5 tisoč kvadratnih metrov stre
he. Posavski muzej je  to veljalo 4,8 
milijonov dinarjev. Polovico opeke 
so zamenjali z novo, tako da je 
streha na zunanji strani še ohranila 
staro patino. Za ta  nujen vzdrževalni 
poseg sta poleg Posavskega muzeja 
prispevali sredstva še kulturna skup
nost Slovenije in kulturna skupnost 
brežiške občine.

blokirali, nato pa so po prihodu 
okrepitev izvedli pravi juriš. Kot se 
za borce spodobi, so se v naselje 
vrnili s pesmijo in zastavami.

S tem pa obram bni dan še ni bil 
končan. Na igrišču pod naseljem so 
medtem  vojaki iz novomeške vojaš
nice Milana Majcna pripravili vse 
potrebno za ogled bojne tehnike, ki 
jo  je  m oč uporabiti v primeru sov
ražnikovega desanta -  od pušk do 
topov do natančnih instrumentov 
za odkrivanje nasprotnikovih letal in 
sredstev za zvezo.

Da bi v obram bni dan aktivno 
vključili čim  večje število brigadir
jev, so organizatorji pripravili še 
tekmovanje, ki so se ga udeležile po 
tri ekipe iz vsake brigade. Na 8 km 
dolgem pohodu so na delovnih toč
kah poskušali svoje znanje in spret
nosti v metu bombe, streljanju z 
zračno puško, razstavljanju M -4 8  
in orientaciji.

Brigadirjem seje  sicer poznalo, da 
je  bil alarm precej zgodaj, a so svoje 
naloge vseeno uspešno opravili. Jo 
žeta Derganca, k i je  na letošnji akciji 
ko t pom očnik kom andanta zadol
žen za naselje, pa smo povprašali, 
kateri so osnovni sm otri take akcije 
in kako je  le-ta uspela. „N a akciji se 
zberejo mladi iz različnih krajev in z 
različnim znanjem s področja ob
rambe in zaščite, zato je  za mnoge 
zelo koristno, ko se na tak način 
seznanijo vsaj z nekaterimi osnovni
mi pojmi. Glede na to, da smo 
skupaj le relativno kratek čas, pa je 
to  tudi dobra priložnost, da preizku
simo, kako hitro  smo se sposobni 
ustrezno organizirati. Mislim, da je 
današnji obram bni dan dobro uspel, 
nekaj težav je  bilo le pri premiku iz 
naselja ob alarmu, kar pa je glede na 
minimalne priprave tudi razumlji
vo."

STOJAN PELKO

Brigadirji kos močvirju
Za zemljišči kmeta Iveka Jazbeca na Podvrhu na vrsti še 
druga — Brigadirji zvezne akcije Kozjansko 82 gostje 

Sevničanov

Srbska mladinska delovna bri
gada, imenovana po skojevcu Ediju 
Daviču, je  že postala udarna pri 
delih na melioraciji kmetijskih zem
ljišč okrog Komorivca v sevniški 
občini. Vse brigade zvezne mla
dinske delovne akcije Kozjansko 82 
so bile ob dnevu vstaje slovenskega 
naroda gostje Sevnice. Brigadirji so 
si ogledali tudi nasade jablan sevni- 
škega Kmetijskega kom binata.

Srbski brigadirji so pričeli z de
lom 5. julija na okrog 3 hektarih 
zamočvirjenih travnikov pri km etu 
Ivcku Jazbecu pod Podvrhom. Izko
pali so jarke in vanje položili drena- 
žne cevi v dolžini tisoč metrov. 
Uredili so še strugo hudournika na 
tem zemljišču.

Gradbeni tehnik sevniškega Beto
na Drago Antič, ki strokovno nad
zira dela, je  dejal, da so vodili pravo

Čedalje bolj je  očitno, da sedanji 
plani ne m orejo obveljati. Zato so sc 
vsepovsod že začele akcije za spre
membo. To pomeni, da bo nujno 
prenekatero postavko ali izčrtati ali 
pa znatno znižati. Hudi posegi se 
obetajo zlasti pri predvidenih nalož
bah. K ot smo v zadnjem času lahko 
večkrat slišali ali prebrali, bodo ime
le prednost tako imenovane izvozne, 
kmetijske in infrastrukturne na
ložbe. Kajti izvoz ostaja tudi v času, 
ki za gospodarstvo ni nič kaj obeta
ven, naša prvenstvena dolžnost. Še 
več, izvoz je  pogoj, da bomo iz
plavali iz težav.

Stališča slovenskega izvršnega sve
ta, ki se je  v to  problem atiko poglo
bil pred kratkim, govore prav o tem. 
Spisek sprememb srednjeročnega 
načrta  naše republike, k i j ih  izvršni 
svet predlaga, je  precej dolg. Med 
drugim je  rečeno, da bo zavoljo 
zmanjšanja m ožnosti za zadolže
vanje v tujini in drugih razlogov v 
obdobju 1981-1985  za gospodar
ske naložbe v Sloveniji na voljo le 
221 milijard dinarjev ali 46 milijard 
manj, ko t je  bilo predvideno s pla
nom. Naložbe v gospodarsko infra
struk turo  bodo manjše za 6,7 mili
jarde, naložbe v kmetijstvo pa za 
900 milijonov. Naložbe v kmetijstvo 
bodo še najmanj okrnjene, kar je 
povsem v skladu z družbenimi pri
zadevanji pri zagotavljanju hrane.

V petletnem  obdobju bo poraba v 
Sloveniji manjša za 95 milijard di-

P R E S E Ž E K  ZA  
K M ETIJST V O  
IN R E Z E R V E

Proračunska poraba v brežiški ob
čini letos ne sme preseči vsote 93,8 
milijona dinarjev. Od planiranega 
presežka 21,3 milijona dinarjev bo 
ostalo občini 30 odstotkov. Za in
tervencijo v km etijstvo so namenili 
2,5 mil. dinarjev in prav toliko za 
nakup hrane in drugega blaga za 
stalne občinske rezerve.

K R V O D A JA L SK A
A K C IJA

V četrtek in petek, 5. in 
avgusta, bo v črnomaljski obč‘® 
republiška krvodajalska akcija- 
četrtek  bo akcija na Vinici. _*• 
sicer od 7. do 12. ure v tamkaj, 
njem gasilskem dom u, nasledi; 
dan od 7. do 13. ure pa * 
Črnomlju v centru srednjih *: 
Občinski odbor Rdečega kri*1 
poziva krvodajalce, naj se akej 
udeleže v čim  večjem številu.

J i
UGODEN NAKUP -  Zastop1 
ka Slateksa iz Banjaluke 
prejšnjo sredo pred črno m* 
sko Iskro naredila dober p®* 
ko sta prodajala posteljnine 
odeje. Zanimanje za nakup 
bilo med ženskami veliko, “  
prodajali so na tri obroke, V 
obresti in brez pologa.

Vsak dan program s Kosova
i I Suhokranjska šola bratstva in tovarištva lepo uspevaj 
*  — Po kramparskem šihtu še izobraževanje in zabava1

■efi

bitko z močvirjem. Mokra zemlja se 
je lepila za orodje. Namestnik ko
m andanta brigade Dušan Bajič je 
zadovoljen s svojimi varovanci. „V 
p rti dekadi smo bili proglašeni za 
udarnike, med štirimi brigadami v 
šentviškem naselju smo dobili pri
znanje za družbene aktivnosti," je z 
zadovoljstvom govoril o svoji briga
di. V njej so delavci, srednješolci in 
sedem pionirjev.

V tem času brigadirji že delajo na 
zemljiščih drugih kmetov, kjer so 
sedaj pospravili poljščine. Jazbečevi 
travniki so bili izbrani za prve, ker je 
bilo tam močvirje. Vse potrebno so 
še postorili pred zadnjimi neurji. 
Morda bo katerega od brigadirjev iz 
beograjskega Starega grada kasneje 
po t še zanesla v kraje novih sloven
skih prijateljev. Takrat bo iz te 
zemlje že plodnejše polje.

A. ŽELEZNIK

CEVI V PESKU -  Plastične drenažne cevi je bilo treba namestiti v 
..posteljico" pranega gramoza. Zaradi razmočenega sveta gospodar 
brigadiijem ni mogel pomagati s traktoijem. Znašli so se po 
brigadirsko: s samokolnicami in nosili. (Foto: A. Železnik)

V drugi izmeni dela ta čas na 
zvezni mladinski akciji „Suha 
krajina 82“ pet brjgad, in sicer iz 
Prizrena, Sarajeva, Maribora, Za
gorja ob Savi in Izole. Poleg teh  
je  okrog 30 mladih vključenih v 
brigado Rdečega križa, ki oprav
lja socialno, zdravstveno in 
vzgojnovarstveno dejavnost po 
odročnih  vaseh. Kakšen je  
vsakodnevni u trip  brigadirskega 
življenja in dela, je  v pogovoru 
povcaal Marjan Balant, kom an
dant akcije, sicer pa Grosupelj
čan, zaposlen na občinskem  
oddelku za ljudsko obram bo.

„Brigadirji so prišli na traso 
dobro pripravljeni, kar dokazuje
jo delovni uspehi. Po zaključku 
prve dekade ugotavljamo vsak 
dan poprečno 30 do 40-odstot- 
no preseganje plana. Čeravno 
prve dni brigade številčno še 
niso bile izpopolnjene in so bri
gadirji prihajali na traso še pet 
dni potem , nam delovni uspehi 
ne bodo umanjkali. Zamujeno v 
prvih dneh skušamo nadoknaditi 
in to  kar uspešno."

-  Kje vse delate in kakšna 
dela v korist krajanov opravlja
te?

..Sarajevčani na Muljavi 
rekonstruirajo cesto in kopljejo 
kanal za napeljavo elektrike. Bri
gadirji iz Izole delajo cesto v 
Zagradcu. Mladi s Kosova in 
Mariborčani kopljejo jašek za 
vodovod V isejc-Gradenc. Za
gorjani pa gradijo spremljajoče 
objekte kot črpališče v Šmavru 
in na Vrhtrebnjem ."

-  Kaj lahko rečete o discipli
ni in siceršnjem sožitju mladih z 
vseh koncev domovine?

„Glede discipline lahko briga
dirje kar pohvalim, saj doslej 
naša disciplinska komisija še ni 
imela dela. Manjše nevšečnosti 
pa rešujejo na brigadirskih zbo
rih. Poprečna starost brigadirjev 
je  komaj 17 let, med seboj gojijo 
pravo tovarištvo. Jezik sploh ni 
ovira ne za mlade s Kosova ne za 
ostale. Se lepo sporazumemo. 
Posebej bi omenil, da so pri delu 
in sicer med najbolj pridnimi 
mladi s Kosova. S seboj imajo 
celo ansambel in folklorno sku
pino, tako da nam vsak večer 
prirejajo program ob tabornem  
ognju."

-  Za mlade, ki prvič spo
znavajo naše kraje in ljudi, je

sodelovanje s krajani še zlasti 
pom em bno. Kakšni so stiki * 
prebivalstvom?

„Izredno dobro sodelovanje je 
v Zagradcu in na Muljavi, kje* 
vsak dan z brigadirji delajo «* 
trasi dom ačini in med njimi cel® 
starejše ženške. Dokaj dobri stikf 
so med brigadirji in dom ači«1 
tud i na Smavru, drugod pa s°. 
slabši. Kar zadeva Žužemberk t*1 
problemov, tesnejšega sodelov«' 
nja pa tudi ne. Pohvaliti mora«1 
predstavnike novomeških drup 
benopolitičnih otganizacij 'n 
občine, ki se resnično vsak d«*1 
zanimajo za naše delo in po če*' 
je. Medtem ko v Žužemberk11 
sodelujemo predvsem s krajev'

Marjan Balant, komandant 
akcije: „Z disciplino nima; 
mo težav, posebej pa b’ 
pohvalil brigaditje iz P*1' 
zrena.“
nimi funkcionarji, širših vezi s 
prebivalstvom zaenkrat še nism0 
uspeli stkati. Pa jih  pogrešamo- 

-  Ali je med brigadirji zan>' 
ntanje za interesne dejavnosti «* 
kakšne gojite? _

„Velik obisk ima po lit ična 
šola, precej je  vpisanih v plaval*11 
tečaj, lepo zanimanje je  še z« 
modelarstvo in foto krožek- 
Kajpak so športna srečanja **« 
dnevnem redu, zlasti so na*1 
navdušeni za nogomet in roko- 
met. Za kulturne stike skrbim0 
sami in organiziramo v izm0«1 
vsaj dvakrat gostovanje umet*11' 
kov. Lepo nam pomaga nov°' 

/neška garnizija s svojim plesnu*1 
ansamblom, ki nas dokaj redn° 
obiskuje."

R. BAČER

1 :
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UDARNIŠKO -  Dober graditelj si pripravi mate
rial vnaprej. Tako so boštanjski gasilci na žagi 
udarniško razžagali les za ostreje dozidave pri 
domu. Povabili so tud i veterana: častnega pred
sednika občinske—gasilske zveze Jožeta Smodeja 
(na desni) in ustanovnega člana Leopolda Pe
čarja. (Foto: A. Železnik)

PADLIM V SPOMIN -  Ob dnevu borca so na 
Svržakih pri Metliki na kraju, kjer sta leta 1943 
pod streli belogardistov padla Janez Nemanič in 
Janez Pečarič iz sosednjih Čuril, odkrili spomin
sko obeležje. Zanj bodo skrbeli prebivalci krajev
ne skupnosti Rosalnice. (Foto: M. K.) •

POD ŠOTORI -  Podaljšani vikend ob dnevu 
vstaje so številni Kočevci preživeli pod platne
nimi strehami v Dolu ob Kolpi. Ta predel je 
prertialo izkoriščen. Z nekoliko dobre volje bi ga 
lahko uredili in ga s tem približali večjemu številu 
turistov. (Foto: France Brus)

LIČNA DARILA -  Sevniške delavnice pod 
posebnimi pogoji (invalidske delavnice) so pred 
kratkim pripravile prodajno razstavo svojih izdel
kov v prostorih v kleti Doma upokojencev. 
Septembra, po dopustih, ko bo tu mogoče kupiti 
še kaj lepega. (Foto: A. Železnik)

P R E P R O ST  
O D G O V O R  N A  

Z A P L E T E N O  
V P R A Š A N JE

Ko je eden izmed delega
tov kočevske občinske skup
ščine spraševal, zakaj so 
cene sadja in zelenjave v 
trgovinah in na tržnici raz- 
hčne, je dobil odgovor: 
”Cene so različne, ker sadje 
m ,ze!eni avo nabavljajo pri 
različnih dobaviteljih oziro
ma pridelovalcih." Nič pa 
mu ni bilo rečenega o pre
kupčevalcih in njihovih 
umazanih zaslužkih. Kljub 
temu je bil delegat zado
voljen, vprašanje pa je, do
klej bo še tako.

Letos 16 raziskav za prakso
Z dobrimi 9 milijoni dinarjev, kolikor jih ima letos na voljo novomeška občinska 
raziskovalna skupnost, bodo financirali tudi vrsto raziskav in nalog -  Delajo tudi

dom ači strokovnjaki _____________________________

O  * • v  v*oejm/sca
NOVO MESTO -  Podoba 

ponedeljkovega sejmišča se že 
nekaj tednov ne spreminja 
dosti; promet je običajen, drži
jo pa se tudi cene. Tako so rejci 
prignali 205 prašičev, prodali 
pa so jih 118. Starejših živali so 
prignali le 8. Cene so bile za 
prašičke, stare 6 12 tednov,
od 2.400 do 3.500 din, 3 - 6  
mesecev stari prašiči pa so velja
li po 3.600 do 4 .500 dinarjev.

BREŽICE — Rejci so na 
scjem prignali 383 prašičkov, 
starih do 3 mesece in 12 nad 3 
mesece starih. Prve so prodajali 

.Po 160 din za kilogram žive 
teže, druge pa po 85 -  90 
dinarjev za kilogram žive teže.

Novomeška občinska raziskoval
na skupnost, ki velja za eno najbolj
ših v Sloveniji in se marsikje zgledu
jejo po njej, je  lahko šele ob koncu 
prvega polletja sprejela finančni na
črt za letošnje leto. Po njem bo na 
voljo 9,3 milijone dinarjev prihod
kov, ki bodo pretežno namenjeni 
znanstvenemu m raziskovalnemu de
lu.

Združeno delo dom ače občine s 
svojimi strokovnimi kadri -  razisko
valci pri tem lepo sodeluje, čeravno 
bi po m nenju poznavalcev razmer 
lahko 'še več naredili z domačimi 
močm i. Značilno za sredstva, vlože
na v novomeške raziskave, je, da je 
pričakovati od njih praktične koristi 
in tako rekoč obresti.

Letos so - po finančnem  planu 
odobrene naslednje raziskave: Lu- 
kenjsko jam o pri Prečni bo raziskal 
prof. Osole z m ontanistične fakulte
te v Ljubljani; arheološka razisko
vanja na Marotu je prevzel Dolenjski 
muzej; problem atiko razširjenosti 
parazitev bo osvetlil Dolenjski vete
rinarski zavod. Zavod za družbeno 
planiranje prevzema precej obvezno
sti in sicer: zbral bo gradivo o starih 
gostilnah in gostilničarjih v novo
meški občini, o demografskih zna
čilnostih v občini, o zemljiški raz
drobljenosti ko t zaviralnem faktorju 
pri posodabljanju kmetijstva, o me
šanih dejavsko-krnečkih gospodinj
stvih ko t dejavniku razvoja km etij
stva in podeželja ter o Zloganju ko t 
antični naselbini. Za nekatere od

Kmetijski
Dolenjcem svetovane sorte
Komaj je utihnilo hrumenje kombajnov in še letošnji pridelek 

v kaščah še ni polegel, je že treba misliti na novo letino. Da bi 
bili kmetovalci kar najbolje obveščeni, kakšne sorte pšenice naj 
si preskrbijo za seme, priobčujemo priporočeni sortiment 
ozimne pšenice za sezono 1982/83 , ki nam ga je poslal v 
objavo Kmetijski inštitut Slovenije.

Upoštevali bomo seveda priporočila, ki veljajo za osrednjo 
Slovenijo oz. za Krško polje. Med ranimi sortami so v izboru 
Priporočene tri sorte: baranjka, moslavka in nizija, med srednje 
ranimi pa pet: baikan, dobra, mačvanka 5, superzlata in 
riatoklasa. Vse to so zelo intenzivne sorte, ki imajo krajšo, 
^dpornejšo slamo, zato prenesejo obilnejše gnojenje z dušikom, 
le-tega pa poplačajo z bogatejšim pridelkom.

Med srednje intenzivnimi sortami, ki so običajno primernejše 
Za naše rastne razmere, priporoča inštitut med ranimi sortami NS 
rano 2, med srednje ranimi banijo, jugoslavijo, kozaro. marinko 
'n novo zlato, med srednje poznimi sortami pa KG 56 in KG 78.

Upamo, da bodo kmetje priporočene sorte lahko tudi kupili 
(žvezni izvršni svet je 14. junija določil najvišjo ceno 24,70 din- J  
23 °riginalno seme), zlasti še, ker je znano, da pridelek kmetov £ 
^ i h  ponavadi ni uporaben za seme, ker ni neoporečno čiščen £ 
jtt razkužen, vedno pa je vprašljiva tudi sortna čistost, zlasti pa 
šaljivost semena. To pa so najvažnejše lastnosti dobrega semena; 
*menarska podjetja jamčijo, da ima na primer seme prvega 

akovostnega razreda najmanj 93-odstotno kalivost, 98-odstot- 
1,0 čistost ter največ l5-odstotno vlago.

žačetek oktobra, ko mora seme v zemljo, se bo naglo 
Približal, zato je treba misliti že zdaj tudi na kolobar. Pšenica je 
£ll|turna rastlina, ki sama sebe slabo prenaša zaradi žitnih 
bolezni in drugih vzrokov, zato mora praviloma slediti listan- 

Ugodne predhodnice so krompir, enoletne metuljnice, 
:,žna koruza in oljnice pa tudi detelje, če jih le moremo 

pravočasno preorati, da se zemlja lahko dovolj sesede, 
j Inž. M. L.

teh raziskav bodo pritegnili še druge 
sodelavce.

Strokovnjaki iz Novolesa bodo 
pripravili raziskave z naslovom:
,,Lepljenje masivnega in slojastega 
lesa ter o disperzijah anorganskih 
polnil v um etnih smolah". Pionir je 
prevzel nalogo ..Montažne konstruk
cije za km etijstvo", šentjemejski 
Hipot bo raziskal razvoj barvnega 
kazalnika „guest host“  s tekočimi 
kristali in IMV najboljšo možno 
izkoriščenost podvozja za lahka gos
podarska vozila. Evidenco in pregled 
večjih industrijskih onesnaževalcev 
Krke in izdelavo enotne m etodolo
gije za nadzor nad temi bo opravil 
Inštitu t Boris Kidrič v Ljubljani. 
Dve študijski nalogi: o vernosti in 
nevernosti na Dolenjskem ter o psi- • 
hosocialnih dejavnikih izobraževanja 
zaposlenih pripravljata Medobčin
sko študijsko središče in enota Pe
dagoške akademije v Novem mestu.

Za posamezne raziskave in naloge 
je  odmerjenih 30.500 do 1 milijon 
dinarjev, ustrezen odbor pa bo ugo
tavljal kvaliteto in učinke posamez
nih nalog in raziskav. Kot je  že iz 
naslovov raziskovalnih del razbrati, 
skoraj v nobenem primeru ne gre za 
raziskave, ki ne bi zasledovale smo
tra: znanost naj pomaga praksi.

R. B.

V arnejši pridelek
Toča vedno znova opozar
ja, da se kmetje premalo 
zavedajo prednosti za

varovanja

Po podatkih zavarovalne skupno
sti Triglav, dolenjske obm očne 
skupnosti Novo mesto, je  bilo na 
njenem obm očju v letu 1981 zava
rovanih 12000 živali v zasebnem 
sektorju in okoli 16800 živali v 
družbenem sektorju. O zavarovanju 
posevkov v lanskem letu nimamo 
podatkov. O letošnjem zavarovanju 
živine še ni informacij, znano pa je, 
da je bilo letos zavarovanih 500 
hektarov pšenice na obm očju kme
tijskih zadrug Metlika, Črnomelj in 
Novo mesto.

Družbena proizvodnja na obm oč
ju  Zavarovalne skupnosti Triglav, 
dolenjske obm očne skupnosti, je po 
informacijah te  skupnosti zavarova
na v celoti. To se nanaša na živino in 
žita (pšenico, ječm en in rž), m ed
tem  ko je  koruza pretežno nezavaro
vana. Kmetje — kooperanti imajo 
svojo proizvodnjo pogodbeno zava

rovano. Nekooperanti zavarujejo 
največ samo živino.

Zavarovanje obsega zavarovanje 
proti toči, požaru in streli. Vinogra
de in sadovnjake je  možno zavarova
ti tudi p ro ti spomladanskemu mra
zu. Škode, ki jo  povzroči uporaba 
herbicidov, zavarovalnica ne povrne. 
Na obm očjih, kjer nekaj let ni bilo 
občutnejše toče , se km etje neradi 
odločajo za zavarovanje. To, da je  
to ča  nekatera obm očja že nekajkrat 
obšla, vsekakor ni zagotovilo, da 
tam „letos“ ne bo naravnih nezgod. 
Zavarovanje je  za kmeta nedvomne 
strošek, vendar mu nekaj povrne, 
kadar žanje naravna ujma.

MARTIN LUZAR

S kopiti in petami 
čez mejo

V sevniški Kopitarni imajo 
toliko dela, predvsem za 
izvoz, da s kolektivnim  
dopustom  letos ne bo nič

V času, ko si na vseh koncih 
prizadevamo skrpati prepotrebne 
devize, je  še kako dobrodošel vsak 
izvozni posel. Tako je  tudi naša 
čevljarska industrija prevzela izvoz
ne obveznosti. To potegne za seboj 
tu d i ostale v „verigi“ , v tem  pri
meru sevniško Kopitarno kot naj
močnejšega jugoslovanskega proiz
vajalca kopit in pet.

Seveda pa si ta  najstarejši sevniški 
kolektiv prizadeva tud i za povsem 
neposreden izvoz. Tako dajejo v tem  
mesecu in v avgustu m očan pouda
rek izvozu raztezačev v Veliko Bri
tanijo in ZDA. Jasno je  že, da 
kolekt iv n ega dopusta za velik del 
kolektiva sevniške Kopitarne letos 
ne bo. Začetega so namreč že v 
začetku julija prekinili. Osnovnega 
materiala, predvsem lesa, usnja in 
plastike imajo dovolj. Precejšnjo te 
žavo pom eni zagotavljanje obratn ih  
sredstev.

Kolikšni so napori kolektiva, 
pove tud i stanje ob polletju. V 
primerjavi z enakim obdobjem  lan
skega leta so naredili 50.000 parov 
več, kopit. Izraženo v vloženih nor
ma m inutah pom eni to  za 7 odsto t
kov zvišano produktivnost. Ne skri
vajo, da je  večje zanimanje delavcev 
nedvomno spodbudilo novo stimula
tivno nagrajevanje proizvodnega 
dela. Koliko bi šele iztisnili iz novih 
linij za izdelavo lesenih podplatov, 
ki prihajajo na carino!

A. ŽELEZNIK
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Društvo belokranjskih vino
gradnikov ima v svojem vsakolet
nem programu poleg strokovnih 
predavanj v zimskem času o 
vzgoji in negi vinske tr te  in 
vsakoletne razstave belokranj
skih vin še vsako leto prvo ne
deljo v avgustu srečanje vino
gradnikov. To srečanje imajo 
belokranjski vinogradniki eno 
leto na obm očju občine Metlika 
in drugo leto na obm očju 
občine Črnomelj. Namen tega 
srečanja je, da si vinogradniki v 
medsebojnem razgovoru izme
njajo izkušnje in ugotavljajo 
uspehe in povedo razne napake, 
ki so jih  imeli pri vzgoji in negi 
vinske trte . Na srečanju je stro
kovno predavanje, ki je  vino
gradnikom  v poduk za opravila 
pred trgatvijo, ob trgatvi in pre
delavi grozdja v kvalitetno vino. 
Poleg strokovnega razgovora je 
to tudi družabno srečanje vino
gradnikov in medsebojno spo
znavanje.

L e to šn je  s re ča n je

je določeno na nedeljo, 1. avgu
sta, ob 15. uri (treh popoldan) v 
Petrovi vasi pri Črnomlju. Na 
tem  srečanju bo predaval pri
znan strokovnjak s tega področ
ja, mag. inž: Nemanič Julij iz 
Metlike' (Vinska klet), in to o 
kletarstvu., saj je  znano, da so 
belokranjski vinogradniki dobri 
pridelovalci grozdja, a nekoliko 
slabši kletarji. Po končanem  pre
davanju bo inž. Nemanič (skupaj 
zdrugim i strokovnjaki) na sreča
nju odgovarjal na vprašanja s 
področja vinogradništva in kle
tarjenja.

Na to  tradicionalno srečanje 
vabim vse belokranjske vinograd
nike ter družbeee in zasebne 
gostince. Ob tej priliki bomo 
sprejemali prijave in vplačila 
(500,00 din) za enodnevni po
učn i izlet članov društva v avgu
stu, in sicer na ptujsko vinogra- 
ško obm očje. Vinogradniki, čla
ni društva, ki se ne bodo mogli 
prijaviti na samem srečanju, se 

do zasedbe mest v avto- 
lahko prijavili pri nasled-

bodo
busu
njih:

za obm očje Črnomlja: pri 
Janku Banovcu, uprava Km etij
ske zadruge (Grahek Stane) 
Lokve;

za obm očje Metlike: pri 
Antonu Radošu, bencinska 
črpalka Metlika;

za obm očje Semiča pri 
Alojzu Bezku, Sem ič 10.

Vsi imenovani bodo spreje
mali prijave in vplačila za izlet 
do vključno 5. avgusta 1982

Opozarjam še. da bodo na 
srečanju vinogradnikov 1. avgu
sta 1982 predstavniki Kmetijske 
zadruge Metlika, TOŽD Vinska 
klet, dali informacije o odkupu 
grozdja letošnjega pridelka.

Po končanem  strokovno po
učnem  delu srečanja bo ob 
dobri belokranjski kapljici po
skrbljeno tudi za zabavo.

Ob slabem vremenu bo sreča
nje vinogradnikov preloženo na 
naslednjo nedeljo, to je 8 . avgu
sta 1982, ob  istem času in na 
istem kraju.

Predsednik odbora:
JANKO BANOVEC

P O ŠK O D B E  T R T
K meni, zlasti pa h kmetijske

mu inšpektorju m edobč. inš. 
služb Novo mesto so nosili posa
mezni vinogradniki poškodovane 
rozge in grozdje, kar je bila 
posledica škropljenja z cnsektici- 
dom (strup za škodljivce) Difos 
E 50, ki so ga kupili v novo

m ešk i .prodajalni Seme Beograd 
j^a novomeški tržnici. To sred
stvo je prodajala še prodajalna 
iste DO v Črnom lju, medtem ko 
prodajalne km etijskih zadrug 
tega sredstva niso imele. Kmetij
ski inšpektor je prejel 7 prijav, in 
to 6 z obm očja SO Novo mesto,
1 pa z obm očja SO Črnomelj. 
Kmetijski inšpektor m edobč. 
inšp. služb je odvzel ustrezen 
vzorec sredstva in ga poslal v 
analizo Kmetijskemu inštitutu 
Slovenije, Zavodu za varstvo 
rastlin, ki v dopisu z dne 14. 7. 
1982 ugotavlja: „Vzorec insekti
cida Difos E 50, proizvod Zorka 
Šabac, smo, da bi ugotovili, ali 
vzorec Difos E 50 ustreza dekla
riranim lastnostim ter ali je  za 
vinsko trto  fitotoksičen (škod
ljiv), predhodno oz. orientacij
sko za kemično analizo najprej 
opravili biološki test na vinski 
trti. Le-ta je pokazal, da vzorec 
Difos E 50 v 0,2 % jakosti po
vzroča na vinski tr ti  fitotoksič- 
nost. Znaki fitotoksičnosti so na 
začetku identični sim ptonom , ki 
jih  povzročajo mikrodoze tran- 
slokacijskih herbicidov (2,4 D ali 
MCPA), vendar niso enaki, 
kasneje se bistveno razlikujejo. 
List vinske trte  se deformira in 
začenja zvijati navzgor. Zato 
menimo, da se vzorec tega pre
parata oz. Difos E 50 ne sme 
uporabljati v vinogradih in ga je 
treba do nadaljnjega sploh pre
povedati za škropljenje vinogra
dov." Kmetijski inštitut je tudi v 
navodilih za škropljenje proti 
peronospori v Delu (1 7 /7 ) opo
zoril vinogradnike, naj ne upo
rabljajo j pripravka Difos E 50, 
ker povzroča poškodbe na vinski 
trti. Zal so ta opozorila za vino
gradnike, ki so sredstvo že upo
rabili, prepozna. Kdo je  za to 
kriv? V navodilih za uporabo, ki 
je sredstvu priloženo, tega o p o 
zorila ni, zato prodajalci niso 
krivi. DT
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Jože Knez, podpredsednik RK SZDL in dolgoletni direktor Novolesa, o  razmerah v gospodarstvu, naporih za stabilizacijo, vlogi
Socialistične zveze, sploh pa o  delu in tem, kako se boriti proti nedelu in napakam

„Sestavni del b itke za samouprav
ljanje in za stabilizacijo je  tu d i bitka  
za nove vrednote, k i naj tem elje na 
delu. Tako v Jugoslaviji bijemo naj
večjo bitko  m ed delom  in nedelom  
Nedelo je  vgrajeno v vse pore našega 
življenja: materialno proizvodnjo, po
litično delo, vodilne strukture v 
organizacijah združenega dela. N e
odgovoren, nedelovni del naše družbe 
pogosto ve samo za svoje pravice, 
hoče živeti razkošno, čeprav je  naša 
materialna osnova še šibka. Da pri
zadeven delavec dela tudi za nedelav
nega, da dobro delujoča organizacija 
vleče iz izgub slabo, presega vse meje 
razumne solidarnosti “

Jože Knez: „Povsod je treba delati z 
ljudmi in  pri tem je  najvažnejše, ali 
znaš priti z njimi skupaj, ali jih znaš 
pridobiti za sodelovanje."

Tako je med drugim v pogovoru za 
Dolenjski list dejal Janez Knez, pod
predsednik republiške konference 
SZDL in dolgoletni direktor Novolesa. 
Sicer pa je beseda tekla o našem 
gospodarstvu, naporih za stabilizacijo, 
vlogi Socialistične zveze in o tem, 
kako se lahko posameznik vključi v 
reševanje zagatnih razmer v gospodar* 
stvu.

Dolenjski list: „Dolga leta ste bili 
direktor Novolesa, zdaj ste podpred
sednik republiške konference SZDL. 
Kakšna je razlika med delom v gospo
darstvu in politiki? "

Jože Knez: „Naš sistem ni tak, da 
bi bila lahko politika ločena od gospo
darstva. Povsod je treba delati z ljud
mi in pri tem je najvažnejše, ali znaš 
priti z njimi skupaj, ali jih znaš prido
biti za sodelovanje."

Dolenjski list: „Novoles je bil znan 
tudi po tem, da je med drugim služil

za vzorec pri urejanju samoupravnih 
odnosov, za delitev po delu. In ne 
nazadnje je  treba omeniti skokovit 
razvoj Novolesa v zadkih letih."

Jože Knez: „Razvoj Novolesa ni bil 
skokovit. Bil je stabilen in premišljen. 
Pri tem je najpomembnejše, da smo 
pri nas znali prav uporabiti strokov
njake. Treba je bilo sprostiti vso ust
varjalno energijo ljudi, vpeljati tak 
sistem, v katerem so se začeli uveljav
ljati ljudje, ki imajo voljo do dela."

Dolenjski list: „Da, znano je, da ste 
v zadnjem času zaposlOi precej mladih 
ljudi, da ste se m očno kadrovsko 
okrepili."

Jože Knez: „Jaz ne bi govoril o  
starih in mladih. Nekateri se že rode 
stari. Gre za to, ali je nekdo sposoben 
opravljati dela, pri katerih se zahteva 
samostojna iniciativa. In ljudem, ki za 
to niso sposobni, je treba povedati, da 
takih del ne morejo opravljati."

Dolenjski list: „Toda o samo
upravljanju v Novolesu še niste pove
dali vsega."

Jože Knez: „Poznam vse sisteme, ki 
smo jih imeli v Jugoslaviji. Poznam 
tudi kapitalističnega. Samoupravljanje 
je nov, pomemben nadaljnji korak, ki 
nam odpira nove možnosti. Gre za 
večjo učinkovitost in bližanje k člo
veku. V to se splača nekaj vložiti, 
tvegati. Tudi v Novolesu smo nekaj 
napravili, sicer pa se mi zdi, da smo se 
samoupravljanja komaj dotaknili.

Samoupravljanje ponuja možnosti, 
da drugače razvijemo proizvajalne sile 
in družbenoekonomske odnose. Tu je 
ekonomija še na začetku. In tudi mi 
imamo težave. Vpeti smo v svet, ki ni 
socialističen, hkrati še nosimo breme 
razredne preteklosti. Njeni ekonomski 
motivi in vrednote so temeljili na 
denarju in fetišu blaga. Originalne 
socialistične ekonomije, ki bi pospeše
vala druge vrednote, še nismo ustvari
li. Sredi sveta, kjer vladata pozni 
kapitalizem na zapadu in državni na 
vzhodu, skušamo ustvariti nekaj nove
ga. \  prejeli smo slabo doto. Bili smo
nerazviti in smo še zmeraj. Nismo 
imeli izkušenj, na ta račun se pojavlja
jo napake, ki jih  bo treba drago 
plačati.

Sestavni del bitke za samoupravlja
nje in za stabilizacijo je  tudi bitka za 
nove vrednote, ki naj temelje na delu. 
Tako v Jugoslaviji bijemo največjo 
bitko med delom in nedelom. Nedelo 
je vgrajeno v vse pore našega življenja: 
materialno proizvodnjo, politično 
delo, vodilne strukture v organizacijah 
združenega dela. Neodgovoren, 
nedelovni del naše družbe pogosto ve 
samo za svoje pravice, hoče živeti 
razkošno, čeprav je naša materialna 
osnova še šibka. Da prizadeven dela
vec dela tudi za nedelavnega, da dobro 
delujoča organizacija vleče iz izgub

slabo, presega vse meje razumne soli
darnosti."

Dolenjski list: „Kako se bo lahko 
Socialistična zveza vključila v sta
bilizacijo, v boj za nove vrednote? “

Jože Knez: „V Sloveniji dobiva 
Socialistična zveza ustavno vlogo. Je 
povezovalka in mesto dogovora politi
čnih in družbenih organizacij. Izhodiš
ča, kaj vse bi morala Socialistična 
zveza narediti skupaj s sindikati. Zve
zo socialistične mladine, borci in dru
gimi. so več ali manj znana. Znani so 
tudi problemi, s katerimi se bomo 
morali spopasti s političnimi sredstvi.

Prvič: spremljati napore organizacij 
združenega dela pri prilagajanju raz
meram, do katerih je delno prišlo 
zaradi njihovih notranjih slabosti, del
no pa tudi zaradi ekonomskih in 
razvojnih spodrsljajev. Terjali bomo 
izvrševanje vseh potrebnih ukrepov 
tam, kjer je možnost, da se ti ukrepi 
izvedejo. Za vse to bomo morali akti
virati odgovorne v državnih organih, 
samoupravnih skupnostih, bankah, 
zbornicah, v organizacijah združenega 
dela in njihovih strokovnih štabih.

Jože Knez: „$atnoupravljanje je nov, 
pomemben nadaljnji korak, ki nam 
odpira nove možnosti. Gre za večjo 
učinkovitost in bližanje k človeku."

Drugič: v najhujših časih moramo 
širiti prostor samoupravljanju. Kjer je 
možnost izbire med državnimi in 
samoupravnimi ukrepi, je treba spreje
ti slednje.

Tretjič: zagotoviti moramo materi
alno in socialno varnost v okvirih, ki 
so na razpolago. Skromno, toda 
čvrsto in za vse.

Četrtič: spremeniti moramo odnos 
do vrednot dela, podpirati dobre de
lavce in iti v ostro borbo proti slabe
mu delu in nedelu. Sem šteje tudi 
razsipavanje z družbenimi sredstvi, boj 
za varčevanje. Zlasti proti potrošniški 
miselnosti, h kateri so nagnjene števil
ne skupine ljudi.

Petič: krepiti moramo vse tiste 
pobude, ki prispevajo k združevanju 
in ostro ukrepati proti vsem, ki posku
šajo razdružiti združeno delo, družbo 
ali zavest posameznika. To so že 
znana stališča o enotnem jugoslovan
skem trgu, dolgoročnih odnosih in 
planiranju. Drugo je v idejni sferi, v 
zavesti ljudi: preseči moramo uveljav
ljanje parcialnih interesov, zapiranje v 
meje tozdov in ozdov, republik in 
profesionalnih skupin. Čeprav na tej 
fronti nimamo blestečega orožja, se 
bomo lahko oprli na veliko število 
naprednih samoupravljanju predanih 
ljudi. Če bomo uspeli z mobilizacijo 
teh sil, lahko računamo na realno 
m oč, s katefo bomo lahko spreminjali 
tok materialnih tokov.

Šestič: odgovornost! To je v zad
njem času pogosto uporabljena bese
da, tako daje že nekoliko devalvirana. 
Res pa je, da je fronta nedela, ki se v 
praksi kaže v nečem, kar imenujemo 
negativna solidarnost, ki se v praksi 
kaže v nečem, kar imenujemo negativ
na solidarnost. Pri delavcih se kaže v 
tein, da dopušča slabo delo tovariša, 
pri gospodarstvenikih pa v tem. da ne 
izpostavljajo in ne kritizirajo negativ
nih aktivnosti. To je opaziti tudi v 
politiki. Vse to se dogaja pod parolo, 
da je  boljše ne vedeti za napake, kot 
pa ukrepati.

Vse to je pomembno, ker se je pri 
nas hkrati z mlačnostjo do napak

razpasla tudi mlačnost do dosežkov. 
Vse dosežke, pa naj bo to v politiki ali 
gospodarstvu, je potrebno primerno 
nagraditi.

V Dolenjskem listu se na dolgo in 
široko razpišete o človeku, k ije  ukra
del za 500 dinarjev materiala. To je 
tako kot v razrednih družbah, kjer je 
tatvina najhuši prekršek zoper družbo. 
Za naš odnos do vrednot je pa značil
no, da ne govorimo o izrabljanju vere 
ljudi, izigravanju predpisov, kršenju 
dogovorov. Tudi o napakah, ki imajo 
materialne posledice, si ne smemo 
misliti, kot da jih ni. Tudi dober 
namen sam po sebi še ni opravičilo za 
napake, še posebej, če je ta zvezan z 
izgubami. Zato bo treba menjati ljudi 
povsod tam, kjer sc kaže, da niso 
sposobni za svoje delo ali se ne drže 
norm samoupravne socialistične druž
be. Nikjer ni rečeno, da je delovna 
organizacija fevdno pravo, da neki 
direktor lahko v nedogled gospoduje v 
njej."

Dolenjski list: „Toda kako se lahko 
v izvrševanje takih nalog, takih usme
ritev vključuje posameznik, član Soci
alistične zveze? “

Jože Knez: „Mi moramo aktivirati 
in obrniti mehanizme k ljudem. Socia
listična zveza, katere član je lalrko 
vsak delavec tudi preko sindikata, 
mora om ogočiti, da se bomo vsi vklju
čili v reševanje zapletenih razmer. Boj 
za večjo produtkivnost mora biti širo
ko zasnovana družbena akcija. Zbirati 
bo treba predloge in pobude, katerih 
med delovnimi ljudmi ni tako malo. 
Tudi ves aparat, koordinacijski od
bori, izvršni sveti in vsi drugi morajo 
iskati rešitve in jih ponuditi v upora

bo. Ta čas lahko preživimo le, če je 
prostor za večjo aktivnost. Ljudje si 
namreč žele delati. To bo ostala paro
la, če ne bomo ponudili rešitev in 
vzorcev. Sprostiti je treba vse ustvar
jalne potenciale, za vse to je treba 
ponuditi konkretne zadolžitve.

Za vse to  imamo veliko zgodovin
sko izkušnjo v Osvobodilni fronti slo
venskega naroda, ki je bila resnična 
fronta, v katero so bili vključeni ljudje 
različnih nazorov, a so se borili za 
skupen cilj. To dobro in bogato zgo
dovinsko izkušnjo moramo uporabiti 
tudi v današnjem času."

Dolenjski list: „Kot gospodarstve
nik gotovo dobro poznate razmere na 
Dolenjskem. Kaj bi lahko rekli o 
njih? Še posebej, če vemo, da so 
prišle na prednostno listo za posojila 
delovne organizacije, ki so danes v 
izgubi? “

Jože Knez: „Ja, takratna lista je 
skoraj identična z listo sedanjih izgu
bašev. Kje je krivda? Namesto da bi 
gradili tovarne zaradi produkcije, smo 
ponekod gradili imperije, centre moči. 
V sedanji situaciji se je pokazalo, da 
so ti velikani tako rekoč nesposobni 
za življenje. Vse to pomeni, da ne bo 
nič tragičnega, če se bomo odločili za 
kvaliteten premik v razvoju. Ko smo

Jože Knez: „Zagotoviti moramo trur 
terialno in socialno varnost v okvirih, 
ki so na razpolago. Skromno, tod* 
čvrsto in za vse."

mi gradili prvo tovarno, ie kmalu 
potem zraslo še pet podobnih tovarn- 
Čeprav so imele druge boljše n a ra v n e  
pogoje za uspešnost, so tri že za p rli-  
Ekonomski račun ni upošteval ljub
ki so za uspešnost vsake proizvodnje 
odločilni.

V sedanjem trenutku je prav gotovo 
najvažnejša naloga, da povsod ohrarnj- 
mo proizvodnjo na čim višji ravni. Ce 
peša, je treba aktivirati solidarnostne 
mehanizme, prekadrovati, prekvalifi
cirati, najti drugačen delovni ritem, 
delovni čas. Univerzalne formule m- 
Vsak mora sam pri sebi iskati rešitve 
za ohranjanje proizvodnje in zaposle
nosti.

Toda pri solidarnosti se odpir* 
‘ vprašanje. Več kot jasno je, da ne 

more biti enaka za vse. Za krivega in 
nekrivega. Tu bomo morali najti vzor
ce obnašanja, ki jih bomo lahko upo
rabljali."

Dolenjski list: „Kot ste že dejali 
gre tudi za ohranjanje zaposlenosti- 
Kakšno vlogo bo pri tem imelo drob
no gospodarstvo, obrtniki? “

Jože Knez: „Kar se tiče prihodnO-| 
sti, lahko rečem, da bo vse gospodar
stvo sestavljeno iz malih elastičnih 
enot. V tem je prihodnost. Giede 
obrtnikov lalrko rečem, da morarnC 
preboleti zaprtost do njih, oni pa bi se 
morali razvijati v POZD, če za to 
obstajajo pogoji.

Toda problema zaposlitve na borne 
reševali z obrtniki. Zaposlovanje ml* 
dih, če mislite nanje, bomo lahke 
rešili drugače. Dejstvo je, da potrebo;! 
jemo mlade šolane ljudi, ki pa jih z daj 
ne moremo zaposliti. Zanje bo treN 
najti nove oblike in možnosti zaposli 
vanja. Ponuditi jim moramo projekte- 
konkretna vprašanja o določenih pt ° ' 
blemih. In pri tem ne gre za to, da se 
mladi, ampak ker bo treba najti takc 
rešitve. Sploh pa nikjer ne piše, da je 
delovno mesto nekakšna baronija i 
organizaciji združenega dela. In čc r  
kje tako, to še ne pomeni, da bo takfl 
večno." ,

JOŽE SIMCR

* Jože Knez je  prišel na Dolenjsko leta 1950 iz Črne na 
Koroškem  V letih 1954 do 58  je  bil načelnik oddelka za 
gospodarstvo na takratnem novomeškem okraju. Potem  je  bil v 
letih 1963  do  1967 predsednik poslovnega združenja lesne industri
je. Zadnjo mandatno dobo je  bil predsednik sveta za družbeno
ekonomske odnose pri predsedstvu republiške konference SZDL. 
Dolga leta je  bil direktor Novolesa, vedno je  aktivno sodeloval v 
politiki. A nikoli profesionalno. Tako tudi funkcije podpredsed
nika republiške konference SZDL ne opravlja popolnom a profesio
nalno.

Jože Knez: ,.Cas nam vsiljuje rigorozno kadrovsko politiko. Na vodilnih nie^ 
ne smemo imeti ljudi, ki omahujejo in ne vedo, kaj je treba narediti, ki vid|fl 
vzroke za slabosti samo druge. Take ljudi bo treba menjati."

Bijemo največjo bitko proti nedelu
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Počitnice po taborniško
_• Na obisku v poletnem  taboru novomeških tabornikov

Če vas bo v teh dneh po t zanesla 
°<i Straž: proti Žužem berku, boste
»a desnem bregu Krke, blizu vasi 
gornje Polje, prav gotovo opuziii 
~ -no nasede tridesetih šotorov. V 
^ n  taboru med Krko in bližnjim 

gozdom prebivajo Sokoli, Storžci. 
M etulj, Sive breze in Modri d irkači.

je  namreč svoje votle poime
novalo petinštirideset tabornikov, k i 
S0 .s.e odločili deset dni počitnic 
preživeti v tem lepem okolju. Prišli 
j® >z Metlike, Črnomlja, Straže in 

ovega mesta, da b i sc bolje spozna- 
tn izpopolnili svoje taborniško 

znanje.
^Predstavljajte si, da  m orate na- 

zapis o prebivalcih nekega 
H3, 13111 pa jih  polovica sploh 

"oce govoriti. TeBco, ali ne? Nekaj 
b se le zgodilo to k ra t Da pa ne 
' , Sit  " “ Hi. da so sc m ladi tabor- 

i ze takoj na Začetku skregali, naj 
aro zaupamo skrivnost -  opravljali 

»  vese mo partizanskega kurirja, ki 
P jc  vse prej k o t enostavna: e n  dan 

smeš spregovoriti n iti besede, 
rugi dan ničesar jesti, pa še p reča  

hf*t?n|n ,poh° d  je  treba opraviti. Da 
odocih kuriijev tie spravljali v 

evejke skušnjave, smo se najprej 
nQV.?TlU sč ian l v°dstva tabora.' 

i.j- - . °  Fink, k i ga vsi v taboru 
i11 Mcdo, je  ob neštetih 

n e b n ih  in velikih nalogah, k i jih  
*  Posebej zadolžen za vodenje 

D rt'UVe? L‘ tečaja. Takole je  razložil 
j j j ^ Kun izobraževanja na letošnjem 

rti- ..Celotno izobraževalce po- 
„ . 3 Pnjvzaprav na dveh tirih: dvaj- 
t a h r ,  °  ^ n j e n ih  tabornikov in
aoormc opravlja vodniški tečaj in 
majo ja to  tudi intenzivnejša pre- 

vaiga, medvedki in čebelice pa se 
Privajajo na taborsko življenje 
Pndobivajo prve veščine.1'  Po- 

za „,^,Sn?° 113 razpored predavaig 
odnike in zares je  zanimiv: 

^ d o v m a  taborništva, samouprav- 
S ? e .n* ^ » r i h ,  še celo malo psi- 
tllrf j SM6 sPozna\,ajo. Veščin pa je  
itd Ve 0: kurirji, pevci, kuharji

V„î Zatie' 'na Zborovodja Mojca 
snuc je  opisala, kako noteka 

•”  na taboru: ..Po vstajanju (ob 7. 
t r 2 x . Sr®1’"  vsi skupaj um it kar v 

° ,  jutranji telovadbi sledi zbor in 
lgatge zastave; zastavo vedno dvi-

f j f . 55*  *  VOda' K *  bu prejšnji 
dan dežuren. Po zajtrku so nato uro, 
uro m po, predavanja, nato pa se vsi 
skupaj pošteno razgibamo ob različ
nih športnih igrah. Popoldnevi so 
namenjeni izletom ."

Sami smo se prepričali, d a  tudi v 
trenutkih, ko ni predavanj ali iger, 
se zdaleč ni dolgčas. Vedno sc kaj 
dogaja; dežurni vod skrbi za »večni 
ogerg" ali p3 v kuhinji pomaga 
kuharici Darinki Cvelbar, drugi spet

Kaj nam mar 
gostje!

Turizem je  v novomeški obči- 
m ena važnih postavk gospodar 
stva, ampak včasih sc obnašamo 
tako, ko t d a je  to  le parola, k i jo  
Ve? a izkoristiti, kadar gre za 
pridobitev družbenih sredstev in 
kreditov, medtem ko  ni prave 
skrbi, da bi gostje res lahko 
koristili povsem običajne gostin
ske storitve.

Tri nobenem zasebnem gostin
cu pri sosedih čez mejo se nc 

“Saja to, kar si privoščimo pri 
nas- sredi glavne turistične sezo- 
116 je hkrati več lokalov zaprtih 
»zaradi letnega dopusta", ko t 
Ptse na vratih. Ali p a  en prosti 

^  ^ tednu ni uskladen z drugi- 
rn'  8°stilnaini. Ali pa: senčnati 
Vrt Je zapuščen, v strašni vročini 
Mni°  23 ..šankom " točijo pred- 
Vsem takim, k i bi jim  po pred
pisu morali pokazati vrata zaradi 

preveč zaužitega alkohola. 
Sredi julija letos, ko je  gosti

n k a  družina Slovencev iz Ame- 
e obiskala znance, so jim  le-ti 

oteli pokazati eno naših dobrih 
diečkih gostiln. Kakšna smola!
1 ..Henriku" v Loški vasi je  

zaprto, ker je  bilo torek 
Popoldne. V gostilni ..Paradiž" v 

traži so imeli letni dopust, pri 
u-arju v istem kraju so pod 

“ stanji na  vrtu  med plevelom 
“jzala kolesa gostov, k i so jim  

za šankom. Pri znanem 
»Ureniku" v Bršjinu je  bilo na 

u tako prašno in umazano, da 
1 «*> uPali sesti, pa tudi zunaj 
n*hce ni stregel. . .

Naši Amerflcanci niso mogli 
erjeti. se kuj takega lahko 

zg o d i. ,,Pa vaša oblast to do- 
2 «  “  so spraševali. „Naša 
o h  .. ** uc vmešava v zasebno 

rt. smo pojasnjevali, oni pa:
’’ a bi morala, če j i  je  kaj za
napredek!"

K. S.

pospravljajo okoli šotorov ali pa 
rišejo in pišejo prispevke za taborski 
bilten.

Kaj h itro  se je  pokazalo, kako 
težko j e  b iti  partizanski ku rir. Vse 
manj je  bilo namreč tistih, k i so 
uspeli ostati tiho in tako smo neka
tere le lahko povprašali o prvih 
vtisih. Anica Kren je  prvič na taboru 
in ga ocenjuje takole: ,, Iz našega 
odreda iz Vavte vasi nas je  prišlo kar 
precej in vsi smo zelo zadovoljni. 
Opravljamo veščine, sc zabavamo in 
sploh nam je  lepo."

Mirana Cvelbarja iz Žabje vasi 
smo našli sredi tabora, kjer je  skrbel 
za  večni ogenj. Komaj S let ima, 
izkušenj pa  že k o t pravi taborn ik i 
„Bii sem že na taboru na Valet:, a 
mi je  tukai bolj všeč” , j e  povedal. 
»Poskusil sem opraviti pevaco vešči
no, a  ni šlo najbolje, sedaj p a  se 
pripravljam za nocojšnjo nočno stra
žo," je  še pristaviL

NAJLEPŠI TRENUTKI -  Po
tem, ko so za njimi predavanja 
in še številna druga vsako
dnevna drobna opravila, se mla
di tabonuki najraje v sedejo na 
sredo tabora in zapojejo. (Foto: 
S. Pelko)

Uroš Bukovec je  prišel iz Črnom 
lja. Sele sredi pogovora se je  spo
m nil, da pravzaprav tudi on ne bi 
smel govoriti, saj je  bil eden tistih 
nesojenih kurirjev. Takole je  pove
dal: »Tukaj opravljam vodniški te
čaj in predavanja so zelo zanimiva. 
Po opravljenem tečaju  bom v 
Č rnom lju lahko vodil svoj vod in 
tega se že z daj veselim. Rad bi še 
pohvalil hrano in pa jutranje ko
panje v Krki, ki je  boljše ko t v vsaki 
kopalnici."

Ocene m ladih tabornikov so torej 
več ko t ugodne. Kako pa tabor 
ocenjuje eden mgprizadevncjših 
organizatorjev, tovariš Tone Goš- 
nik? »Veseli me, da smo po dolgem 
času spet uspeli postaviti tabor ob 
naši lepi Krki. Zdi se mi namreč, da 
tak  »suhozemski" tabor om ogoča 
veliko večjo raznolikost in pravo 
taborniško življenje, bolj ko t pa 
tabori, kj smo jih  zadnjih nekaj let 
imeli ob m otju. Lepo je  tudi to, da 
so se na taboru zbrali tako najmlajši, 
ki s; šele nabirajo prve izkušnje, kot 
tudi že pravi taborniški m ački."

Naj za konec povemo, da sta 
tabor pripravila Odred gorjanskih 
tabornikov in Občinska zveza tabor
nikov, p ri prevozu opreme je  po
magalo novomeško Cestne podjetje, 
Straški gasilci 30 poskrbeli za vodo, 
ori oskrbi z zelenjavo in sadjem pa 
tabornikom  pomagajo dom ačini.

STOJAN PELKO

N A D  PR E H O D O M  
NI LU C I

Kdo bo prižgal luč javne razsvet
ljave nad prehodom  za pešce na 
Ljubljanski cesti pri samopostrežni 
trgovini v Brštjinu? Luč oziroma 
dve luči ne gorita že dalj časa. 
Prehod za pešce je  ravno v ovinku, 
kar že tako ali tako zmanjšuje vidlji
vost. Ponoči, ko bi morala prehod 
osvetljevati luč, luči ni.

Nesreča se je  na omenjenem pre
hodu že zgodila podnevi. Ali se bo 
m orala pripetiti še ponoči? Res je, 
da smo se »plebiscitarno" odločili 
za stabilizacijo, vendar bi morali na 
primer luči ukinjati na drugih mes
tih. Ali pa morda tiči zajec v čisto 
drugem grmu? !

M. L.

Š K O R P IJO N C E K
Je postalo Novo mesto 

eldorado za nasilje in krvo
ločnost? Ne, to  vsekakor 
ne, ker je  prebivalstvo kljub 
poletni sparim in visokim  
cenam še ohranilo svojo zna
no miroljubnost. Pač pa  
strašita nasilje in kri v tačas 
edinem mestnem kinu (v 
Domu JLA), na kar opozar
jajo tudi plakati na javnih 
mestih, o čem er se lahko 
prepriča vsak o tro k . .

Nesklepčnost prelaga odločitve
V Krškem propadla že dva sklica nove skupščine kulturne skupnosti — č e  zbora tudi 

jeseni ne bosta sklepčna, bi kazalo razmisliti o  novih delegatskih volitvah

Krška kulturna skupnost je bržčas edina na dolenjsko-posavskem 
območju, ki še vedno nima pod streho denarnega načrta za leto 
1982. Ustrezen dokument so sicer pripravili že dolgo pred tem, 
vendar ga skupščina ni mogla sprejeti, ker ji je zagodla nesklepč
nost.

Sklic pred trem i tedni je b i i  nam
reč že drugi ponesrečeni poskus, da 
bi skupščina veljavno odločala. T o
krat se je  celo zgodilo, da nista biia 
sklepčna kar oba zbora. Zaskrbljuje 
zlasti dejstvo, da je  povsem zatajil 
zbor izvajalcev, ki ima vsega petnajst

delegatskih mest. To je  kajpak skraj
no nerazumljivo, saj bi pričakovali, 
da ne bo nihče manjkal prav iz 
kulturnih organizacij, ki še kako 
potrebujejo denar. Najsiabše so se 
odzvali delegati iz Kostanjevice, od  
koder ni bilo nikogar n iti na prvi

i r

Pred tretjim  krogom
Kaj se zdi potrebno storiti, da bi bila medobčinska 
kulturna izmenjava ..Spoznajmo se” še uspešnejša?
Kar nekam neopazno je  spo

mladi zdrsnil v svoj konec drogi 
krog tako imenovane m edobčin
ske kulturne izmenjave pod 
geslom »Spoznajmo se". Ni bilo 
ne zaključne prireditve ne pri
znanj, pa tu d i sicer je  akcija v 
sezoni 1981/82  tekla bistveno 
drugače kot leto poprej.

Če se vsaj nekoliko zadržimo 
pri primerjavi, je  treba povedati, 
da je  kulturna izmenjava prvo 
leto zajela samo občine dolenj
ske regije in bila zastavljena 
tako, da je  bila vsaka občina 
trikrat gostiteljica in prav toliko
krat je  odšla v goste. S tem  je  
bik) doseženo glavno vodilo pri
rediteljev: da so nam reč kultur
ne prireditve bile pc krajevnih 
skupnostih in d a je  vsaka občina 
spoznala kulturno ponudbo vseh 
drugih občin  v reg iji Za na
m eček dodajmo še to , da je 
ceiotna zadeva tekla pod pokro
viteljstvom medobčinskega sveta 
SZDL za Dolenjsko, vse priredit
ve pa so se zvrstile v počastitev 
štiridesetletnice vstaje in enake
ga jubileja O F.

Vdrugič, se pravi v naslednji 
sezoni, je  od  prvotne zamisli 
ostalo bolj mak). Na Posavje 
razširjena akcija je  hudo zredčila 
medsebojno kulturniško obisko- 
vananje, saj je  bilo občinam  pre
puščeno, da si same poiščejo 
partnerice, s katerim i b i se spo
znale ia  sploh ravnale v duhu 
gesla »Spoznajmo se" oziroma 
temeljnega vodila tud i v drugem 
krogu. Kot se je  pokazalo med 
samim potekom , tak način ni bil 
najboljši, saj je  nekaterim  obči
nam preveč deklarirana prosto
voljnost v sodelovanju očitne  
rabila za razlog, da se v izmenja
vo sploh niso vključile. Brez 
ovinkov povejmo, da gre v tem 
primeru za Krško in Novo 
m esto, pri čem er je  zanimivo, da

se je  novomeška občina čudno 
vedla že od  začetka. Njeni pred
stavniki so ves čas poudarjali, da 
je  akcija »Spoznajmo se" za 
kulturno mošnjo novomeške 
občine prehudo breme in da je  
navsezadnje tud i vprašljivo, ali je  
vse to res potrebno. (Nikakor 
nočemo izpodbijati tak ih  in 
podobnih opravičil in se sploh 
postavljati v vlogo sodnika, toda 
več kot očitno  je , da gre v 
novomeškem primeru tud i za 
zavestno izmikanje in vsaj za 
moralno škodo, ki jo je  tako 
obnašanje povzročilo m edobčin
skemu ozirom a medregijskemu 
sodelovanju na kulturnem  po
dročju.)

Seveda ob vsem itvr: ne  more 
biti vprašljiv tretji krog a ’x ije  
»Spoznajmo se" v sezoni 
1982/83 . Upoštevaje vse, kar je 
kulturna izmenjava prinesla 
dobrega prvi dve leti, se akcija 
mora nadaljevati. Tudi zasnove 
ne bi kazalo kaj bistveno spremi
njati. Potrebno b i bilo le dogo
voriti se za način, ki b i bil 
sprejemljiv za vse občine v dolenj
ski in posavski regiji. Nad po
tekom  akcije pa naj b i bdelo 
usklajevalno telo. G lede na iz
kušnje iz prvega leta bi bilo še 
najbolj sprejemljivo, če  b i tako 
teto skupaj oblikovala oba med
občinska sveta SZDL. Slednjič 
tu d i zato, ker se kultura kot 
dejavnost v celoti vključuje v 
fronto interesov, povezujočih se 
v okviru SZDL kot najširše druž
beno po lit ične organizacje.

Vsekakor pa b i morali še pred 
tem  politično pretresti potek  
drugega kroga in najrazličnejšega 
ravnanja v njem. Že zato, da bi 
odklone, izmikanja in druge 
nevšečne primere že vnaprej pre
prečili.

I. ZORAN

NASTOP TROBILCEV — Posnetek kaže skupino učencev iz 
oddelka za trobSa ribniške glasbene šole na enem zadnjih javnih 
nastopov. Učenci so že aktivni člani ribniške delavske godbe.

Zanimanje ne pojenja
V ribniško glasbeno šolo se je že ob koncu minulega 
šolskega leta vpisalo okoli sto učencev -  Prihodnje 

leto bo šola slavila jubilej — 20-letnico delovanja

Učenci ribniške glasbene šole so 
uspešno končali šolsko leto 
1981/82. Od sto  vpisanih jih  bo 

jeseni kar dvainosemdeset nadaljeva
lo pouk v višjem razredu. Štirimštiri- 
deset je  bilo odličnjakov, štiriin
dvajset jih jc  izdelalo s prav dobrim  
in štirinajst z dobrim  uspehom. Dru
gi iz opravičljivih razlogov niso bili 
ocenjeni.

Zanimanje za glasbeno solo je  še 
naprej izjemna. Tako se je  že ob 
koncu šolskega leta vpisalo vanjo 
oko li sto učencev, od tega precej 
novincev. Med vpisanimi prevladuje
jo  otroci delavskih in km ečkih dru
žin, kar je  še zlasti razveseljivo. 
Učenci so iz vseh predelov ribniške 
občine, od loškega potoka do Rakit
nice.

Glasbena šola je  pomembno kul
turno žarišče. Njeni učenci so v 
minulem šolskem letu opravili 
enaintrideset nastopov ko t solisti ali 
v ansamblih. Zelo uspešna sta bila

tudi oba zaključna nastopa; še zlasti 
.majski v počastitev devetdesetlet
nice Titovega rojstva in devetstolet- 
nice Ribnice. Sedmega junija pa so 
učneci sodelovali na radijskem sne
manju za oddajo »Iz glasbenih šol.

K temu je  treba dodati, da vzgaja 
glasbena šola tudi godbenike za rib: 
niški delavski orkester. Nekaj učen
cev je v orkester žl- aktivno vključe
nih. V okviru šole deluje posebni 
oddelek za trobiia. ki ga vodi kapel
nik delavskega orkestra. Vse to je  
dokaz več, da da šola od sebe, kar 
največ more, to  p a je  spričo prostor
skih, kadrovskih in gom otnih težav, 
s katerimi se šola bori že leta, še 
posebej hvalevredno.

Prihodnje leto bo ribniška glasbe
na šola slavila dvajsetletnico delova
nja. Ob jubileju se bo imela s čim  
pohvaliti; Imela jc  nemalo uspehov. 
Zanje je  še zlasti zaslužen ravnatelj 
Andrej Puhar, ki vodi šolo že od 
ustanovitve.

K. ORAŽEM

niti na drugi seji, pa čeprav pred
stavljajo v zboru izvajalcev dobro 
tretjino.

Ob tem  je  potrebno vedeti, da so 
v Krškem storili marsikaj, da bi se 
druga, julijska seja skupščine, ki je  
imela namen odločati o naj
pomembnejših zadevah iz svoje pri
stojnosti, posrečila. Se posebej pa sl 
je  prizadeval njen predsednik, ki je  
nekajkrat prosil vodje delegacij, naj 
naredijo vse, da bodo delegati za
nesljivo prišli na sejo. Naposled seje  
izkazalo, da izzvenijo pričakovanja v 
prazno celo tedaj, ko gre za izpol
njevanje najenostavnejših delegat
skih dolžnosti.

Pojav nesklepčnosti je v delegat
ski praksi neprijetna, ne pa tudi 
nenavadna reč. Če pa je  nesklepč
nost le prepogostna. pom eni, da je  v 
delegatski bazi oziroma delegacijah 
nekaj narobe. Krški primer je  tak , 
da bo treba o njem čimprej javno in 
odločno spregovoriti. Pa ne samo 
spregovoriti, ampak tu d i ukrepati, 
saj so se težave prejšnje skupščine s 
konca m andata pojavile pri novi 
skupščini že na začetku. Če se tud i 
tretji sklic, predviden za jesen, ne bo 
posrečil, bo najbrž potrebno raz
misliti o dopoklicu delegacij in 
delegatov ozirom a o novih volitvah, 
kakor je predlaga! tudi eden od 
delegatov na nesklepčni drugi seji 
skupščine.

Trud ni bil zaman
Jezikovno razsodišče dela

lo s podporo javnosti

Ob koncu prvega polletja je  pote
kla dveletna delovna doba doseda
njemu sestavu sekcije za slovenščino 
v javnosti pri republiški konferenci 
SZDL Slovenije. S tem  se je  končal 
tud i m andat jezikovnega razsodišča, 
ki so ga sestavljali: pisatelj in preva
jalec prof. Janez Gradišnik, prof. dr. 
Matjaž Kmecl, pisatelj in prevajalec 
prof. Janko Moder, lektor prof. 
Janez Sršen-n prof. dr. Jože Topori
šič.

Razsodišče je  pripravilo osem
deset tedenskih in eno razširjeno 
izjavo o vsakdanjih jezikovnih vpra
šanjih. Poleg tega je  desetkrat ustno 
svetovalo, odpisalo na več sto pi
sem, sodelovalo v radijskih in televi
zijskih oddajah o jeziku ter o javni 
razpravi za okroglo mizo v Cankarje
vem dom u v Ljubljani. Posamezni 
člani razsodišča so ob tem  več deset
krat javno predavali o jeziku; taka 
predavanja so bila v raznih krajih, 
med drugim tu d i v Novem mestu.

Pri časopisju in radiu je  raz
sodišče za svoje delo naletelo na 
dobro razumevanje, česar pa ni m oč 
reči za televizijo. Ni manjkalo niti 
polem ičnih prask, ki pa so bile pri 
takšnem delu skoraj nujne. Edini 
frontalni napad na razsodišče je  na 
podlagi izkrivljanj in potvorb sprožil 
del tiska v drugih republikah, zlasti 
beograjskega, ki se mu je pridružil 
tudi en slovenski novinar.

Sicer pa je  bilo delo jezikovnega 
razsodišča med najširšo javnostjo 
zelo odmevno. Ves čas njegovega 
delovanja so mu dopisovali delavci, 
km etje, dijaki in šolarji, pa tud i 
ugledni javni delavci. Delo raz
sodišča so potrdili člani predsedstva 
CK ZKS in vodstveni organi SZDL 
Slovenije. Ob tem  velja zapisati,da st 
je  skrb za slovenščino v javni rabi 
znatno izboljšala tudi ali celo pred
vsem po zaslugi jezikovnega raz
sodišča pod Kmeclovim vodstvom.

I

UMETNOST DELAVCEV -  
Nedavna likovna razstava v 
krški galeriji je  opozorila, da 
slikarskih in kiparskih talentov 
med delavci ni tako malo, tudi 
v dolenjskih OZD jih je  nekaj. 
Kovinarji ustvarjajo iz železa 
oziroma pločevine, kar je  po-, 
vsem razumljivo, saj jim je  ta 
snov najbolj pri roki (odpadki). 
Iz takega materiala so tudi kipi 
Jožeta Volariča, ki ga mnogi 
prištevajo med naivce; slednje 
kaže tudi posnetek njegovega v 
Krškem razstavljenega kipa, ki 
ga lahko imenujemo , Par"

Ob jubileju 
skladatelja
Skladatelj Slavko Mihel
č ič , belokranjski rojak, 
slavi sedemdesetletnico

Bela krajina je  dala več znanih 
glasbenikov, k i sc pišejo Mihel
č ič . Eden najbolj slavnih je  Slav
ko Mihelčič, ki prav letos obhaja 
sedemdesetletnico življenja in 
petdesetletnico ustvarjanja.

Zibelka mu je  stekla v Lokvi- 
ci, srednje veliki vasi v današnji 
metliški občini. Tu je  dobil tudi 
prvo glasbeno vzgojo. Učil ga je  
oče, ki je  bil sam glasbenik -  
organist. V hiši pa je  bil tudi 
klavir.

Ko jc  bil Slavko v drugem 
osnovnošolskem razredu, se je  
družina preselila v Celje. Nadar
jeni fant se je  še bolj posvetil 
klavirju, tako da jc  z dvanajstimi 
leti že lahko spremljal šolski 
zbor, v katerem  je  tudi sam 
prepevaL

Na ljubljanskem učiteljišču, 
kjer je  med drugim poučeval 
Emil Adamič, je  skupaj z uči- 
teljiščnikoma Janezom  Kuhar
jem  in Ivom Pintaričem  osnoval 
klavirski t r ia  Poleg tega je  vodil 
zbor, ki so ga ustanovili dijaki.

Srce ga je  gnalo še globlje k 
skrivnostim glasbe, zato je  skle
nil, da  se bo tem u področju 
poklicno zapisal. V Ljubljani je 
končal glasbeni konservatorij, 
nato pa je  nastopil pot glasbene
ga pedagoga in zborovodje po 
raznih šolah in krajih. Kasneje je 
bil več let ravnatelj ene ljubljan
skih glasbenih šol, upokojitevpa 
je  dočakal k o t predavatelj na 
pedazoški akademiji v Ljubljani 
leta 1973.

K ot skladatelj se j e  javnosti 
prvič predstavil že pred zadnjo 
vojno v Celju. Zborovskim sesta
vom je  {»svetil kakih 15Q last
nih ali prirejenih skladb, med
tem  ko obsega njegov opus nad 
700 skladb. Leta 1946 je izdal 
zbirko zborovskih skladb. kČjo 
je  posvetil pesnici Anici Cerneje- 
vL Že leto  p rg  pa je  za udele
žence večmesečnega zborovske
ga tečaja v Kranju uglasbil Kaju
hovo pesem »Materi padlega par
tizana". Mladinskemu mešane
mu zboru Grafika je  posvetil 
»Pesem mladinskih delovnih bri
gad". k i jo  je  napisal Lado Smre
kar.
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Ob 40 -  letnici 
Čampove smrti

Pesnik in pisatelj Ivan 
Čampa je bil dokaj tesno  

povezan z Dolenjsko

Predvčerajšnjim, 27. julija, je  
minilo 40 let od smrti pesnika in 
pisatelja Ivana Čampe, ki so ga tega 
jutra kot aktivista O F ustrelili itali
janski vojaki blizu Velikih Blok na 
Notranjskem.

Čampa, ki je  bil po rodu Notra- 
njec, pa je  dokaj tesno povezan tudi 
z Dolenjsko. V Literarnem klubu, ki 
je  bil leta 1938 osnovan predvsem 
na njegovo pobudo, so z  njim 
sodelovali tudi štirje literati — 
Dolenjci, in sicer Jože Brejc -  Ja
voršek, Jože Dular, Jože Kastelic in 
Severin Šali.

Čampa je v svojem kratkem živ
ljenju izdal dve pesniški zbirki (Iz 
belih noči in Šotor v zatišju) ter 
idilično povest Mlin v grapi. Številne 
njegove literarne načrte  pa je  nasil
no pretrgala smrt.

Ob 20Tetniei njegove smrti je 
Dular za koprske Lipo pripravil 
izbor Čampovih pesmi pod naslo
vom Ivje se iskri. Obenem je  po
skrbel, da je Čampova vdova vso 
literarno zapuščino svojega moža 
darovala novomeški študijski knjiž
nici. Ta je  pred desetim i leti v svojih 
prostorih tudi uredila pr podrto raz
stavo o Ivanu Čampi in Literarnem 
klubu.

DOLENJSKI LIST



(TELEVIZIJSKI SPORED
30. VII.

petek
1

17.55 POROČILA
18.00 TELESTART 81. zabavno
glasbena oddaja
18.30 OBZORNIK
18.45 POT V PRIHODNOST: 
RAČUNALNIK

Računalniki so k o t orodje, ki 
služi človeku, dosegli že tako stop
njo razvoja, da si brez njih že ni 
mogoče predstavljati kakršnega 
koli napredka, bodisi v znanosti, pri 
gospodarjenju ali nasploh pri huma- 
niziranju družbe. Oddaja bo govorila

o računskem  stroju Eniac, k i je s 
tehnološkim i Izboljšavami v zadnjih 
štirih desetletjih prerase! \  gigantski 
mikroračiinal nik.
19.15 RISANKA 
19.26. ZRNO DO ZRNA
19.30 DNEVNIK
19.55 VREME
20.00 C. Alvaro: STRAH VLADA 
SVETU
21.05 NE PREZRITE
21.20 Š p a n s k e  o p e r n e  z v e z 
d e :  JAIME ARAGALL
22.15 SPREMLJAJMO, SODELUJ
MO
22.25 NOČNI KINO: ODSEVI V 
ZLATEM OČESU

Leto 1948. V vojaški bazi na jugu 
ZDA zafrustirani ljudje v dolgočasju 
ne morejo več k ro titi svojih strasti. 
Pride do zapletov med majoijem  in

poročnikom  ter njunima žena- 
m a . . . Ta film, Jci ga je  1967 
ameriški režiser John Huston posnel 
po rom anu C. McCullersove, domala 
ne premore zunanjega dogajanja, v 
glavnem gre za oris značajev juna
kov. Igrajo Elizabeth Taylor, Marlon 
Brando, Brian Keith, Julie Harris, 
R obert Forster in drugi.
23.50 POROČILA

17.25 Test — 17.40 Dnevnik v 
m adžarščini -  18.00 Dnevnik -
18.15 Plavica — 18.45 Narodna glas
ba -  19.30 Dnevnik -  20.00 L. 
Cherubini: Requiem -  20.50 Poro
čila -  20.55 Izkušnje -  21.45 Kako 
do šarma (angleški film)

31. VII.

sobota
1
17.20 POROČILA
17.25 APARAT IU ZA RO V A  in 
SPREMEMBE V GOZDNIH ŽIV
LJENJSKIH SKUPNOSTIH, znan- 
stveno-tehnična filma
17.55 PAAVO NURMI, finski doku
m entarni film

Finski atle ti so znani zlasti po 
izvrstnih dosežkih v teku na daljše 
proge. S svetovnimi rekordi, številni
mi zmagami se je  pred desetletji 
proslavil Paavo Nurmi. O tej atletski 
legendi so Finci iz Filmskega gradiva 
z raznih tekmovanj sestavili zanimiv 
dokum entarec, k i bo prikazal šport

ne uspehe malce čudaškega tekača 
na dolge proge.
18.55 NAS KRAJ: LIPOVCI V 
PREKMURJU
19.10 ZLATA PTICA: MEDVED, 
VOLK, LISICA IN ŠTORKLJA, 
m akedonska pravljica *
19.15 RISANKA 
19.26 ZRNO DO ZRNA
19.30 DNEVNIK
19.55 VREME
20.00 KLUB DETEKTIVOV, ameri
ški film

Mlad fant pokliče na pom oč 
detektiva, prijatelja svoje družine, a 
še preden možak pride, se mladenič 
sm rtno ponesreči z avtom. Gre res 
za nesrečo? To vprašanje postane še 
bolj žgoče, ko  policaji v zakotni 
kolibi najdejo truplo neznanega 
dekleta . . .  Kako se zadeva razplete, 
o tem  bo govoril film, ki ga je  1973

zrežiral David L. Rich, glavne vloge 
pa igrajo Lloyd Bridges, V ictor 
Buono, Cloris Leachman in Paul 
Burke.
21.10 ZRCALO TEDNA
21.25 ČLOVEKOVA GLASBA: 
UTRIP ŽIVLJENJA
22.20 FESTIVAL, skopska zabav
noglasbena oddaja
23.00 POROČILA

14.40 Test — 14.45 Svetovno
prvenstvo v kajaku-kanuju na mirnih 
vodah -  17.30 Namesto top liste -
18.00 Valter brani Sarajevo -  19.00 
Narodna glasba -  19.30 Dnevnik -
20.00 Radenci 82: Plesni orkester 
RTV Priština -  20.20 Poezjja -
21.00 Poročila -  21.05 Človek in 
cas — 21.35 Športna sobota -
21.55 Človek iz Serenghetija (doku
m entarni film)

I. VIII.

nedelja
1
9.00 POROČILA
9.05 ŽIVŽAV
9.55 ŽENSKE Z OBALE
II .2 5  KAŽIPOT
11.45 DOMAČI ANSAMBLI: NA 
SPREHODU S STANKO KOVA
ČIČ
12.15 KMETIJSKA ODDAJA
13.15 in 16.20 POROČILA
16.25 VISOK PRITISK, zabavno
glasbena oddaja
i7 .io  Šp o r t n a  p o r o č i l a

17.25 STO TISOČ SONC, francoski 
film

Tretja zgodba iz nanizanke o 
komisarju Moulinu bo govorila o 
ozadju umora trgovca z neprem ični
nami. Osmuljencev je veliko, najver
jetnejši storilec ima trden alibi, zato 
ima komisar težko delo. Igrajo Yves 
Renicr, Guy Montagne, Michel 
Modo, Catherine Souvage, Sabibe 
Sun in drugi, režiserske posle pa je 
opravil Jean -C laudc  Bonnardot.

18.45 OPERA NARAVE: INDIJA 
IN ČAS BOGOV, dokum entarna 
oddaja
19.15 RISANKA
19.25 ZRNO DO ZRNA
19.30 DNEVNIK

19.55 VREME
20.00 ILINDEN, skopska nadalje  
vank a
21.25 ČLOVEK BREZ MEJA: 
KOMU ALI ČEMU JE  ZEMLJAN 
POKOREN
22.00 Š p o r t n i  p r e g l e d
22.30 POROČILA

13.45 Svetovno prvenstvo v kajaku- 
kanuju na m irnih vodah -  18.30 
Glasbena oddaja -  19.00 Velike 
razstave -  19.30 Dnevnik -  20.00 
Predstava z Dubrovniških poletnih 
prireditev -  20.45 Poročila -  21.25 
I. Silone: Fontam ara

2 . VIII.

ponedeljek 
1
17.35 POROČILA
17.45 ESKIMSKO POLETJE 

Življenje Eskimov na daljnem 
severu nam je  kajpak tuje, nenavad
no, prav taka se nam zdi dežela, v 
kateri živijo ti trdoživi nomadi. Mor
da nam bo ta  živelj bližji po ogledu 
dveh angleško-kanadskih dokum en
tarnih filmov. Prvi bo  govoril o lovu

in ribolovu v času kratkega poletja.
18.30 OBZORNIK
18.45 POP GODBA: SNEGULJČI
CA
19.15 RISANKA
19.26 ZRNO DO ZRNA
19.30 DNEVNIK
19.55 VREME
20.00 W. Shakespeare: DVA
GOSPODA IZ VERONE

Na malih zaslonih si bomo lahko 
ogledali, kako so v PDG v Novi 
Gorici postavili na oder eno od 
zgodnjih komedij Williama Shake- 
spearja. V delu, k i govori o pri
jateljstvu, ljubezni, ljubosumju, 
spletkah in še čem , nastopajo Stane

Leban, Iztok Jereb, Tone Solar, 
Karel Brišnik, Breda Urbič, Metka 
Franko, Mira Lampe, Nevenka Fran
č ič  in drugi.
21.50 KULTURNE DIAGONALE
22.35 V ZNAMENJU

17.40 Dnevnik v m adžarščini -
18.00 Dnevnik -  18.15 Lutkovni 
pogovori — 18.30 Ljudske pripoved
ke -  18.45 F. Chopin: Fantazija in 
dva valčka -  19.00 Telešport -
19.30 Dnevnik -  20.00 Po poteh 
spoznanj -  21.00 Poročila -  21.10- 
Živa žica

3. VIII.

torek 
1
17 J 0  POROČILA
17.55 ZGODBE O PRISMUKIH
18.05 JUGOSLOVANSKI NARODI 
V PESMI IN PLESU: SONCE. 
MORJE IN MIMOZE 

V Hercegnovem vsako leto  prire
dijo karneval, posvečen trganju 
mimoz. Oddaja o tej prireditvi bo 
postregla tudi s podatki o tem, od 
kdaj že gojijo ta plem eniti cvet in 
kako ples, pesem m maškerado po
svetijo prazniku cvetja.

18.30 OBZORNIK
18.40 MOSTOVI -  HIDAK, oddaja 
za madžarsko narodnostno skupnost
19.00 KNJIGA
19.15 RISANKA
19.26 ZRNO DO ZRNA
19.30 DNEVNIK
19.55 VREME
20.00 KDO IMA PRAV?

Slovenski kom unisti menijo, da v 
velikih organizacijah združenega 
dela ni treba ob poslovnih in drugih 
skupnostih ustanoviti še posebnih 
organov, ki bi sprejemali pomembne 
politične odločitve. Tako bi partija 
postala privesek poslovodnih in dru
gih dejavnikov ter se odlepila od 
ljudi. S kakšnimi argumenti sloven

ski kom unisti zagovarjajo svoje na
sprotovanje tistim , ki zagovarjajo 
take organe, bo prikazala oddaja.

20.45 R. Rolland: JEAN CHRI- 
STOPHE
21.40 V ZNAMENJU

17.40 Dnevnik v m adžarščini -
18.00 Dnevnik -  18.15 Naš dan -
18.45 Glasbeni amaterji -  19.30 
Dnevnik -  20.00 Makedonska ljud
ska glasbila -  20.25 Spomeniki 
revolucije -  20J 5  Poročila -  21.05 
Koncert na osorskih glasbenih veče
rih

4. VIII.

sreda
t

18.00 POROČILA
18.05 GUSARJI KAPITANA
GANCHA
18.30 OBZORNIK
18.45 AMATERSKI STUDIO: KUD
IV O -LO LA  RIBAR
19.15 RISANKA

19.26 ZRNO DO ZRNA
19.30 DNEVNIK
19.55 VREME
20.00 FILM TEDNA: KAPELICA 

Odmaknjena kongoška vas sredi 
tridesetih let. Misionarji so zgradili 
šolo, od vaščanov pa zahtevajo, da 
sami postavijo kapelico. Dela tečejo 
počasi, župnik obupa in se za moral
no pom oč obrne na mežnarja in 
vaškega poglavarja. K utrditvi župne 
kove avtoritete pripomore šele pri
hod mladega učitelja, polnega

m odernih idej po spremembah . . . .  
Ta kongoški film, k i ga je  Je a n -  
Michel Tchissoukou posnel pred 
dvema letom a, bo prikazal, kako 
težko si je  krščanstvo utiralo pot v 
Afriki, kjer je  prihajalo v nasptotje s 
prvotnimi verami. Film  je  bil dele
žen številnih priznanj in nagrad na 
festivalih po svetu, igrajo pa German 
Lobota, Philomene Miankovikila, 
Alphonse D‘01iveira in drugi.
21.20 MINIATURE: ZLATO
ZRNO PRETEKLOSTI
21.35 V ZNAMENJU

5. VIII.

četrtek
1

17.35 POROČILA
17.40 MLADI VIRTUOZI: OBOA
18.00 POT OKOLI SVETA Z
OSMIMI NOTAMI: MOJ GRAD
18.30 OBZORNIK
18.45 NA SEDMI STEZI
19.15 RISANKA

19.26 ZRNO DO ZRNA
19.30 DNEVNIK
19.55 VREME
20.00 STUDIO 2

Težišče drevišnje kulturne oddaje 
bo na prikazu amaterske kulturne 
dejavnosti na avstrijskem Koroškem, 
posebna pozornost bo veljala upri
zoritvi Drabosnjakovega Pasijona v 
narečni obliki. Govor bo še o slikar
skem hapeningu pred starim  samo
stanom Krog pri Sečovljah, kjer so 
se pri slikanju, filmanju, s petjem  
in modrovanjem o slovenstvu in

um etnosti srečali zamejski in tukajš
nji ljubitelji likovne um etnosti.
21.35 PESMI F. G. LORCE IN 
ŠPANSKI PLESI 
21 JO  V ZNAMENJU

17.45 Dnevnik v madžarščini -
18.00 Dnevnik -  18.15 40 zelenih 
slonov -  18.40 Dašcnka -  18.45 
Muppet sho\\ -  19.30 Dnevnik -
20.00 Zadeva Macober (ameriški 
film)

Voda kaplja od lestenca
Tegobe stanovalcev v sevniškem naselju heroja Maroka 

— Se ponavljajo grehi Komunale pri gradnji strehe?

Pred leti je  bilo tudi v Sevnici 
zgrajenih precej ravnih streh. Seveda 
sc niso obnesle. Lani je  sevniška 
Komunala na poslovno stanovanjski 
blok na Kvedrovi 31 postavila 
poševno streho. Letos naj bi dobil 
streho še blok v Naselju heroja 
Maroka nasproti zdravstvenega 
doma.

Hišni svet na Kvedrovi (v stavbi je 
tudi izpostava Službe družbenega 
knjigovodstva) še vedno ni zado
voljen z očitno  nestrokovno postav
ljeno streho. To je  ugotovila tudi 
inšpekcija, zadevo pa ima po izjavi 
Ratom ira Kljakoviča, predsednika 
hišnega sveta, v rokah preiskovalni 
sodnik. Stanovalci so pred tem izva
jalca prijavili javnem u tožilcu.

Ko še ni mirno prva zadeva, pa je  
torej na-pomolu že druga? Delegat
sko opozorilo za bloke v Naselju 
heroja Maroka je  bilo izrečeno na 
zadnji skupščini kom unalne skupno-

V Novem mestu 
dvajsetkrat 
najcenejše

Dobili smo statistične podatke o 
cenah na drobno maja letos v štirih 
slovenskih mestih: Kopru, Mari
boru, Ljubljani in Novem mestu. 
S tatistična košarica je  vsebovala 50 
artiklov in storitev.

Novo m esto je  imelo en artikel 
najdražji. To je  bil krom pir, in sicer 
je  stal kilogr 19 dinarjev. Še v dveh 
primerih je  imelo Novo m esto naj
višje cene. Skupaj s Koprom  smo 
imeli najdražje žarnice, z Ljubljano 
pa smo si delili najvišje mesto pri 
cenah vstopnic za kino.

Poleg tega je  imelo Novo mesto 
štirinajstkrat drugo najvišjo ceno. 
Od tega je  bilo dvakrat v družbi 
Ljubljane in Maribora, dvakrat samo 
Ljubljane, enkrat pa je  bilo v družbi 
Kopra in Maribora.

Dvanajst artiklov in storitev je  
imelo eene, ki so postavile Novo 
mesto na tretje mesto. Od tega je 
naše mesto v treh primerih delilo 
tretje mesto, in sicer z Mariborom 
pri cenah teletine s kostmi in pri 
cenah svinine s kostmi. V Ljubljani 
je  imela enako ceno ko t v Novem 
mestu moška srajca iz mešanice 
bom baža in sintetike.

V istem času je  imelo Novo 
mesto najcenejših dvajset artiklov in 
storitev. Za ilustracijo povejmo, da 
je  bila najcenejša novomeška zelena 
solata pri kilogramu za dvajset 
dinaijev cenejša od najdražje ljub
ljanske. Delo za žensko enodelno 
obleko so v maju najmanj zaračunali 
v Novem mestu.

Uredimo ograjo!
Most v Gabrju ima 

pomanjkljivo ograjo

V Gabrju m anjka del ograje 
na m ostu čez potok pri trgovini. 
Ali bi morali postaviti ograjo 
trgovci iz bližnje trgovine? Naj
brž ne, sqj je  ograja, ki je  sicer 
ni, del m ostu. Most mora verjet
no vzdrževati tisti, ki vzdržuje 
cesto. Cesta je  očitno  deležna 
malo skrbi, če sodimo po bedni 
signalizaciji na njej.

Ograje ni že dolgo, čeprav 
hodi okrog veliko odraslih in 
otrok. T u ljudje tudi čacajo 
avtobus. K ot da bi res moral kdo 
pasti z m ostu, da bi se drugi 
spomnili, da  ni zaščitne ograje!

M. L

sti. Tudi tu  naj bi bila Kom unala 
namestila streho, poleg tega naj bi 
bili s tein pridobili še nekaj pod
strešnih stanovanj. Žal se dela vleče
jo , v stanovanja pod nekdanjo ravno 
streho pa nemilo zamaka. V stano
vanju inž. Draga Novaka je ob de
ževju minuli teden voda kapljala kar 
od lestenca v otroški sobi.

Karla Šunta je  potožila, da mora 
b iti vedno kdo doma ob teh popla
vah. Trikrat je  tako že morala iz 
službe domov, d a je  stregla vodo. Ni 
čudno, da  se je  v spalnici dvignil 
lamelni parket. „Ne moremo na 
dopust," je dejala.

Stanovalci menijo, da so sc priče
le stopnjevati težave z zamakanjem 
po delu kom presorja na vrhu stavbe. 
Pogled na samo streho je  pokazal, 
da so se sama mansardna stanovanja 
v gradnji spremenila v nekakšne 
bazene. Delavci šo bili vodo zmetali 
s strehe.

Doklej tako? Upati je, da bo 
bolje, ko bo streha narejena, pred- 
vsem pa, da bo vsaj s to manj težav 
ko t na Kvedrovi, kjer po izjavi 
predsednika hišnega sveta še sedaj 
pušča.

A. ŽELEZNIK

Statistični podatki o cenah 
v maju T

I

1
VODA KAPLJA OD LESTEN
CA — V stanovanju inž. Novaka 
so ob deževju jasno vidne vodne 
proge na stropu otroške sobe, 
od sveč lestenca pa je kar 
kapljala. (Foto: A. Železnik)

P R ISPE V K I  
Z A  N A K U P  

M E D IC IN SK IH  
IN S T R U M E N T O V

Občinski odbor RK Novo 
mesto je  sporočil, da so občani 
namesto vencev pokojnikom  
spet prispevali denar v sklad za 
drage medicinske instrumente. 
Tako je  PTT, tozd Prom et, na
mesto pokojnem u Francu Kuka
vici namenil 2.500 din v skiad. 
Namesto venca pokojnem u Jane
zu Žuniču pa je kom ite občin 
ske konference ZKS Novo mesto 
prispeval 2.000 din, družina 
Gosak pa 1.000 din.

Poletje
naše

vsakdanje
Na vratih pisarne Zveze 

borcev je visel listek z napi
som: „Šla sem v pisarno 
SZDL". Torej gremo na 
SZDL. Vrata SZDL so bila 
zaprta. Nikogar ni, poletje 
pač. Živ človeški stik urad
nega značaja pa poleti težko 
zaživi. Zavrtimo telefon, saj 
telefon pride tudi za zaprta 
vrata v vse pisarne in v vse 
pisarnice, popravljalnice, 
čolnarne in kovačnice.

Telefon zvoni, zvoni- 
Telefon m olči. Ali je epide
mija spalne bolezni pustošila 
po zavarovalnici? Kap zara
di vročine? Res je namreč 
nenavadno vroče. V taki 
vročini občani pijejo pivo, 
ogromno piva najbrž. Saj 
res, koliko te grenke tekoči
ne smo letos poleti že spili 
na Dolenjskem? To vedo 
zagotovo v Unionovem 
tozdu Hmeljnik, ker oni raz
pošiljajo pivo tod okoli. Nuj
no je telefonirati. Tu-tu, 
tu-tu . . .  Nič. Direktorja ni 
na dosegu. Mogoče pomaga 
nalagati avtomobile s pivom, 
kajti zunaj je zadušujoče 
soparno, delovni ljudje in 
občani pa v. takih razmerah 
zaužijejo mnogo piva.

Jalovo početje je to tele
foniranje. Kam torej? Na 
vožnjo, s čolnom  na Krko. 
Kje dobiti čoln? Turistična 
zveza ve, kje po plovilo. 
21-426 je njena telefonska 
številka, tako piše v telefon
skem imeniku. Nič, ampak 
res nič. Telefon cinično 
m olči. Najbrž številka ni 
prava. „Halo, informacije? 
Katero telefonsko številko 
ima turistična zveza, pro
sim." -  Na, ta je pa lepa. 
Turistična zveza da ima 
odklopljen telefon.

Sicer pa imamo turistične 
poslovalnice v Novem 
mestu. Telefon je zaseden. 
Nič. Še en poskus -  zdaj pa 
molk. Dvakrat nič je nič.

Potem smo poskusili vse 
znova. Znova se je zgodilo, 
bolj ali manj tako kot prvič. 
Ampak da jih tako dolgo ni 
bilo? P ajih n ib ilo .

V tistem času se je nekdo 
zagotovo ves prepoten tru
dil, da bi za tekočim trakom 
dosegel normo. Kljub petko
vemu dopoldnevu in kljub 
razjedajočemu poletnemu 
razpoloženju.

M. L.

So vloge na počitnicah?
V Posavju letos malo prosilcev štipendij — Zamudniki 

bodo čakali do januarja 1983 — Pa spričevala?

Presenetljivo malo je  treba'storiti, 
da dobi človek štipendijo .. V našem 
utečenem  sistemu štipendiranja je 
ob siceršnjih izpolnjenih pogojih tre 
ba skupnosti za zajx>slovanje pri
nesti le ustrezno vlogo. In vendar je  
to v Posavju doslej storilo pre
senetljivo malo učencev.

Pri strokovni službi te  skupnosti v 
Sevnici ugotavljajo, da je  stanje v 
primerjavi z lanskim letom  res

PREMALO UREJENIH KAMPOV — V vsej Beli krajini je ob Kolpi 
le en sam urejen kamp — na Vinici. Čeprav že leta govorijo, kako 
potrebno bi bilo urediti še nekaj prostorov za kampiranje, iz vsega 
tega do danes ni (še) nič. Ljudje, željni počitka in sprostitve ob tej 
lepi reki, ne čakajo, da bodo besede meso postale, marveč 
postavljajo šotore na travnikih ob Kolpi od Starega trga do 
Božakovega. Posnetek je iz okolice Primostka.

izjemno slabo. V brežiški o bčin i je \  
primerjavi z lanskimi 400 vlogam' 
prispelo doslej le 151, (od tega je 
novih le 58 prosilcev, 93 je  starih)- 
V krški občin i je  malce bo |je, lani s° 
prejeli 430 vlog, letos doslej 206 (80 
novih, 126 starih). V sevniški občin1 
je- bilo lani 390 prosilcev, doslej P* 
so prejeli 207 vlog (74 novih, 133 
starih).

Zakaj je prispeto tako malo vlog? 
Eden od redkih objektivnih razlog°v 
je  lahko ta, da še niso vpisani v*1 
učenci. Bolj verjetno pa je, da j® 
marsikdo krenil na počitnice, če* 
saj je  še čas. Skrajni rok je  res 5- 
september, a vseeno ni pametn0 
odlašati do zadnjega. Obdelava P°' 
dat kov namreč tudi traja nekaj čas*' 
na kraju pa vsi prosilci radi čim pr®> 
dobijo štipendije. Pri skupnosti im*' 
jo  tokrat sklep, da zamudnikov n® 
bodo vnašali naknadno. Zamudnih* 
bodo morali čakati na nov rok, ** 
pa bo šele januarja 1983.

Slabo so se odrezale tu d i »st**® 
bajte". Le-ti morajo namreč po ko**' 
cu šolanja prinesti na skupnost z*' 
ključno spričevalo. Iz brežišh* 
občine ga je od 105 prineslo le 20, ® 
krški od 110 le 22, v sevniški0® 
102 le 24. Skupnost lahko v ten* 
primeru ukrepa po dogovoru o 
pendijah. Kdor spričevala ni P® 
nesel, ga prav lahko ocenijo, kot 0 
ga nima. V takem  primeru štejej0’ 
da jc  štipendijo neupravičeno ptei®' 
mal.

A. ŽELEZNA
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poročajo

Petek strel in poplav
Zaradi nevihte v Beli krajini precej škode — Treščilo tudi 

v vola — Voda v Beltovi dvorani in blato na ulicah

Belo krajino je v petek, 23. 
julija, zajela nevihta in povzro
čila precej škode, predvsem za
radi strele. Tako je  v Pribincih 
treščilo v skedenj Marije Tkal
čič. Poslopje je  pogorelo do tal, 
v njem pa seno,'slama, cement, 
apno in razno orodje. Škode je 
za milijon din. Gasili so gasilci 
iz Adlešič, Tribuč in vaščani.

istega dne je zgorela tudi 
baraka cestnega podjetja v Lok-

RAZGRAJAL JE  -  Črnomaljski 
so 22. julija zvečer pri-

* , do iztreznitve 24-letnega 
” 0rVi Bahorja iz Kvasice. Fant je
grajal v Zupančičevem gostišču v 

u' Moral bo na zagovor k 
dniku za prekrške.

STROJ IN KABEL -  
P® delovišču zavoda za rezerve v ' 
nekHnCUt °  -0- julija ugotovili, d a je  
mot 'j dcl vrtalni stroj in 200 
*tno ° V a^ a* Pogrešajo tudi varno- 
m  pasova, vredna 5.000 din.

iuj?® KOLESA -  V noči na 24. 
•j0 i e- ntLznanoc ukradel z zastave 

dc hila v popravilu pri Milanu 
jtmdarju na O točcu, obe zadnji 
ne<» bi12 Prt 'iaZ|uka pa tudi rezerv-
• vga. škode je  za 8.000 din.

čn!v^ HLADNO -  Novomeški mile 
dn i ?° . Juhja zvečer pridržali
Ud™?- *n ' tve 29-letnega Srečka 
raii ;!C'm 111 26-!etncga Stanislava Je- 

^  Novega mesta. Mladeniča sta 
Bršljj V Drenikovi gostilni v

ZA 300 .000  DIN 
ŠKODE

veM°m° Jankovič okolice Tito-

‘o v o r m ^ o l f z 0 ' J? Hja ZjUtraj VOZilni. Pri v . Magreba proti Ljublja- 
ifi' , arte§evem, ko je  vozil po 
čenra*1 naVzc*°K začel prehitevati, 
kom V« St° i ' tam znak, ki tovornja- 
Pnpeli;d J uepov«dui e- Nasproti je 
tovnr • , Jan Kobal iz Ajdovščine 
vfem  S P/iklopnikom, z Janko- 
nič . trčila- Voznikoma ni bilo 
din’ i w  .° Škode Pa za 300.000
z razbiti Vci.cestne8a podjetja so se 
z razbitinam, trudili uro in pol.

t r e š č i l o  v  s e n i k
Ko je  nad Tribučam i 19. ju l ja  

zvečer grmelo in deževalo, je  strela 
udarila v senik Marije Kozan v Trk 
bučah. Domačinom in prostovolj- 
nim gasilcem je  uspelo rešiti orodje 
I*'iS| n o ’ Poslopje pa je  pogorelo do 
tal. Škodo so ocenili na 40.000 din.

KOLESAR PRI 
PRIČI MRTEV

Janez Jevnikar (42 let) iz Šentjer
neja se je  22. julija zvečer peljal na 
kolesu od Drče proti dom u. Pri 
Šmarju, ko sc je  peljal po klancu 
navzdol, jc v ovinku zapeljal s ceste, 
trčil v skalo in se tako hudo ranil v 
glavo, da je  umrl na kraju nesreče. 
Ugotovili so, da so bile zavore na 
kolesu pokvarjene.

VLOMIL V 
NENASELJENO HIŠO
V času od 8. do 21. julija je  

nekdo skozi pritlično okno vlomil v 
nenaseljeno hišo Franca Kužnika v 
Sremiški ulici v Krncem. Neznanec 
je  preiskal nadstropje, našel ni nič, 
za njim je  ostalo za 7.000 din škode.

MLADENIČ ZLORABIL 
STAREJŠO ŽENSKO

V petek okoli 18. ure je  17-letni 
R. J. iz okolice Krškega na njivi 
spolno zlorabil starejšo žensko. Fant 
je  žrtev najprej ogovoril, nato pa 
zvlekel v koruzo in jo  posilil. Po 
dejanju je  storilec pobegnil s kole
som, vendar so ga miličniki po dveh 
dneh odkrili in prijeli.

VLAK JO JE 
POVOZIL

V ponedeljek ob 4.28 je  tovorni 
vlak, ki pelje od Krškega proti Sev
nici, do smrti povozil 70-letno Mari
jo  Gabrič iz Sevnice. Gabričeva, ki 
je  stala na tiru, se kljub zvočnim 
signalom ni umaknila. Strojevodja je  
zaviral, vendar nesreče ni mogel 
preprečiti.

JE VMES POŽIG?
V nedeljo, 18. julija, je  pogorel 

skedenj Ivana Stepana iz Črnomlja. 
V skednju so bila drva. Preden so 
prišli na pom oč gasilci, je  poslopje 
pogorelo do tal. Škode je  za 50.000 
din. Sumijo, da je  požar nekdo 
podtaknil.

^ D N E  KONTROLE — Kdaj se bomo vozili z motoiji, če  ne 
s erf 1 ** pogosto dogaja, da sede za krmilo tega prevoznega
■‘fostva tudi voznik brez vozniškega dovoljenja -  posebno med 

ta » p *  J®1 Je vehKo. Tudi predpis o obveznem nošenju čelade bi 
o n  rad odpravil, redne kontrole papirjev motoristov torej, 

akor niso izgubljanje časa.

Vofc0T. ? R,ST RANJEN -  Motorist 
ju iii,° Dragan iz Potočne vasi je  21. 
Proti MVe<̂ er Peljal od Mirne peči 
frižitz vemu m« tu .  V Bršljinu je  v 
Val o z. magistralno cesto prehite- 
Heru.;? avt° . ki ga je vozil Janez 
basnr lz .potočne vasl- Takrat je 
rist °  . Pripeljal osebni avto, moto- 
Sadfi Um'kal v desno in pri tem 
hloveo? avl°  Alojza Palčarja iz
'klrnJ3!mesta- Dragan je  bil ranjen, 

Jah so ga v bolnišnico.

N em ^.R A T K A  RAZDALJA -  
zjutraj al1' p,ank ju 22 julija 
C iu h i, Vozd z osebnim avtom od 
PoliaIar e Pto t ' Zagrebu. Ko jc pri 
op ah yozd po klancu navzdol, je  
teva •’ *? nasprotne smeri prehi-
UrnaiCn0yornJak , zato jc  zavrl in se 
Pf|->krati--na rob ceste. Za nj im je v 
Zdom varnostni razdalji peljal
Rcki>^C Mehmet Kokaj iz Suve 
ga „ . n tfčil v zadnji del Ncmčeve- 
Stef1naL *tujc ranjen je  bil 3-!etni 
in v, , " " k .  laže pa voznik Kokaj 
din. P,ank- Skode je za 130.000

Gr&t, ,350-000 D1N Š k o d e  -
zdomec v ZRN, Stavros Kara-

nikolas, je  23. julija zjutraj vozil z 
osebnim avtom od Ljubljane proti 
Zagrebu. Pri Ruhni vasi je  prehiteval 
tovornjak, ko  mu je nasproti z 
osebnim avtom pripeljal Šaban Zolič 
iz Zagreba. V silovitem trčenju sta 
bila ranjena oba voznika ter dva 
sopotnika. Vse so odpeljali v novo
meško bolnišnico, gmotne škode pa 
je  za 350.000 din.

ZAPRL POT -  Dušan Vranešič iz 
Tribuč je  24. julija zvečer pri Tribu
čah z osebnim avtom zavijal v levo 
proti Črnom lju, ko jc  iz črnomalj
ske smeri pripeljala z osebnim 
avtom Danica Ivanušič iz Gorenjcev. 
V trčenju je  bila Ivanušičcva ranje
na, gm otne škode pa je  za 130.000 
din.

_ ŠTIRJE RANJENI -  Husein 
Catič iz Ljubljane je  25. julija po
poldne pri Vel. Cerovcu z osebnim 
avtom prehiteval drug osebni avto. 
Po prehitevanju je  h itro  zavil v 
desno, pri čem er ca je  zaradi mokre 
ceste zaneslo s ceste. Ranjeni so bili 
štirje potniki, škode pa je  za 70.000 
din.

vici. Med grmenjem je vanjo 
udarila strela. Škode je bilo za
10.000 din. Precej globlje pa bo 
treba poseči v žep za odpravo 
razdejanja, ki ga je strela pov
zročila na gospodarskem po
slopju Jožeta Smuka v Mlaki pri 
Metliki. Ogenj je uničil ostrešje 
hleva, 4  tone sena in puhalnik. 
Živino so pravi čas rešili. Škodo 
so ocenili na 800.000 din. Reše
vali so poleg domačinov gasilci 
iz Podzemlja, Kanižarice in Gri
belj.

Pri Jožetu Režku v Radoviči 
je strela udarila v vodovodno 
napeljavo, ki vodi v hlev in 
ubila vola, ki se je dotikal na
pajalnika. Žival je bila vredna
80.000 din.

Nevihta je naredila precej 
škode tudi s poplavami. V 
Črnomlju je voda vdirala v klet
ne prostore nekaterih hiš in 
blokov. Po ulicah in cestah je 
po nevihti ostalo blato in pesek. 
V Beltu je voda poplavila pro
izvodno dvorano in v skladišču 
poškodovala nekaj dokumenta
cije.

Avto dobesedno 
prepolovilo

Janko Zupančič pri pri
či mrtev, škode za več 

kot milijon din

Janko Zupančič (24 let) iz 
Leskovca pri Krškem je  24. julija 
zjutraj peljal z osebnim avtom 
od Čateža proti Dmovemu. Pri 
Skopicah je  prehiteval osebni 
avto s pripeto kamp prikolico, ki 
ga je  vozil Avdo Ajkunič iz 
Zagreba. Med prehitevanjem je 
Zupančič oplazil zadnji del 
Ajkuničcve prikolice. Iz ljubljan
ske smeri je  takrat pripeljal z 
mercedesom Slobodan Veljkovič 
iz Pančeva in silovito treščil v 
Zupančičev avto, ki ga je  pre
lomilo na dva dela. Zupančič je  
bil pri priči mrtev, Ajkuniča pa 
je  s prikolico vred zaneslo v loku 
v levo. Vanj je  z osebnim avtom 
bmvv trčil še Milorad Stankovič 
iz Osipaonice. Ob udarcu je  
Ajkuničev avto, ki jc  prirejen na 
pogon s plinom, eksplodiral, po
žar je  uničil tudi prikolico in 
Stankovičev bmw. Hudo ranjen 
je  bil Veljkovič, laže pa Morisa 
in Dina Ajkunič. Zaradi nesreče, 
v kateri jc  bilo za 1,350.000 din 
škode, je  bil prom et za dobre 3 
ure preusmerjen na vzporednico.

Veriga vlomov 
v Sevnici

Nepridiprav vlomil v trgovi
no, avto in gostilno — 
Aktovko odvrgel, računal

nika ne

V noči na 22. julij je  nekdo 
vlomil v zelenjavno trgovino Musta- 
fala Islama v Sevnici in iz predala 
vzel 1.000 din ter potni list nekega 
delavca. Isto noč je  bilo vlomljeno 
tudi v osebni avto gozdnega gospo
darstva Brežice, ki je  stal v Sevnici. 
Nepridiprav jc  v vozilu našel aktov
ko z dokum enti in žepni računalnik. 
Dokum ente je  odvrgel, računalniček 
pa obdržal. Verjetno isti sovražnik 
zakona se je  trudil tudi v gostilni 
Mirka Osolnikarja iz Sevnice. Z 
okna gostilne je  odstranil steklo, 
prišel noter, vendar naprej zaradi 
zaklenjenih vrat ni mogel. Sevniška 
vlomilska noč sc je  končala z obis
kom pri Anici Šter, katera je  ob 
14.000 din.

OB MOTOR
V petek, 23. julija, zvečer je 

nekdo iz nezaklenjene garaže vzel 
m otor T -1 4  Jureta  Batoviča iz Raj
ca pri Brežicah. Lastnik je  na škodi 
za 18.000 din.

MOTORISTOV 
SOPOTNIK MRTEV

V soboto, 24. julija, ob 23. urijo  
19-letni Jože Tratar iz Vrha pri 
Sevnici peljal z motorjem skozi 
Krmelj proti Tržišču. Za njim je  na 
m otorju sedel 19-letni Srečko 
Kranjc iz Vrha. V Krmelju jc  m oto
rista zaradi neprimerne hitrosti za
neslo, pri čem er je  Kranjc zadel z 
glavo v zadnji del parkiranega tovor
njaka in bil pri priči mrtev.

nr. ~v iS.,
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CUJNIK ZMAGAL V ATENAH — V izbrani jugoslovanski vrsti, ki 
se je prejšnji teden v Atenah pomerila na atletskem dvoboju z 
Grčijo, sta nastopila tudi dva novomeška atleta: metalec kopja, 
jugoslovanski rekorder Darko Cujnik in metalec diska Boris 
Okleščen. Cujnik je v svoji disciplini zmagal z metom 74,38 m in 
tako odločilno prispeval k zmagi jugoslovanske vrste, k ije  slavila z 
vsega eno točko razlike. (Foto: A. B.)

Atleti na Gorjancih
Trinajst novomeških atletov na pripravah pri Mik

lavžu — Prelepi tereni na višini 1.000 metrov

Priprave novomeških atletov 
na Gorjancih so postale že 
vsakoletna praksa. Skrb in dobra 
volja pokrovitelja AK Novo mes
to, tovarne IMV, sc kažeta v 
tem, da  vsako poletje om ogoči 
približno petnajstim  atletom 
petdnevni trening pri Miklavžu.

Letos je  nabiralo m oči za 
drugi del tekmovalne sezone tri
najst atletov, zvečine tekačev, ki 
so na košenicah in gozdnih po
teh našli idealne terene za razne 
oblike treninga. Druga polovica 
julija in začetek avgusta je  čas, 
ko atletska tekmovanja poneha
jo in tekmovalci sc iz specialnega 
treninga vrnejo k osnovnemu, ki 
je  temelj za jesenski tekmovalni 
del.

A tleti so dneve pri Miklavžu 
dobro izkoristili: trenirali so zju
traj in popoldne in pri tem jx> 
dolgem in počez prekrižarili bli
žnje in oddaljene košenice. Ne
kateri so pretekli okrog 20 km

dnevno in če pomislimo, d #  so 
tereni v glavnem valoviti, z mno
gimi vzponi, lahko ocenimo tak 
trening za zelo naporen. Tekači 
na dolge proge so se n. pr. 
večkrat preskusili na progi z 
Miklavža na Polom nad Kostan
jevico in nazaj. Skakalci so trav
nate terene izkoristili za trening 
poskokov.

Trening na višini okrog 1000 
m sicer ni tisto, kar pojmujemo 
pod izrazom višinski trening, je  
pa vendarle prijetna osvežitev 
sredi vročega poletja, ko je  v 
dolini zadušno.

Na koncu lahko še rečemo, da 
na pripravah v naravi športnik 
doživlja čisto  praktično korist
nost svoje kondicijske pripravlje
nosti: hitro potuje po terenu, ki 
je  dostopen le tistem u, ki se 
potrudi peš in zaužije marsikak 
prelep pogled s krajev kamor k 
sreči še niso prodrle ceste.

V PRIJETJEM OKOLJU -  Vsako poletje kakih 15 novo
meških atletov preživi pet dni na pripravah v domu IMV pri 
Miklavžu na Goijancih.

Obsežne
priprave

Inlesa
Uradno se bodo priprave ro

kometašev drugoligaša Inlesa 
začele 1. avgusta, vendar ribni
ško moštvo trenira že od 26. 
julija. Trener Jože Šilc in njegov 
pomočnik Ivan Kersnič sta iz
delala obsežen načrt priprav, ki 
ga morajo izpolniti do začetka 
nove rokometne sezone. Prvo 
tekmo bodo Ribničani igrali 
11. septembra v Kutini, kjer se 
bodo pomerili s tamkajšnjo Mo- 
slavino.

Ribniški rokom etaši največ časa 
prežive na treningih v športni dvo
rani in na prostem. V torek, 10. 
avgusta, bodo z republiškim ligašem 
Pekom iz Trfiča uigrali prijatelj
sko tekm o; 14. avgusta bo Inles igral 
na turnirju v Sevnici, od 16. do 19. 
avgusta pa bodo v Ajdovščini, kjer 
bodo imeli šest treningov in dve 
tekmi. Zatem se bodo udeležili tur
nirja v Šmartnem, kjer so lani zma
gali, p ro ti koncu avgusta pa bodo 
odigrali povratno tekmo s Pekom  v 
Tržišču. Pred začetkom  ligaškega 
tekmovapja pa jih  čaka še turneja 
po Švici, kjer bodo odigrali več tekem 
s tamkajšnjimi klubi in igrali na 
turnirju v Zuerichu.

Na spisku igralcev, ki naj bi bili v 
ekipi v novi sezoni, so: Gelze, Kljun, 
J. in D. Ilc, Maje, Fajdiga, Repina, 
Am brožič, Andoljšek, Tanko, Tro
ha, Karpov, Mikulin, Batinič, A. 
Tanko, Lukič, Cirovič. Tako od 
lanskih igralcev m anjka le Križman, 
ki se je  vrnil v Kočevje, med novimi 
pa so Aleš Repina, ki je  prišel iz 
Kolinske Slovana, ter dom ače moči 
iz Inlesovega rokometnega podmlad
ka: Batinič, Tanko, Lukič in Ciro
vič.

M. GLAVONJIC

VELIK NAPREDEK 
MLADINSKE 

ATLETIKE
Po posam ičnih državnih prven

stvih mladincev lahko z veseljem 
ugotavljamo, da so v primerjavi z 
lanskim letom  mladinci AK Novo 
mesto m očno napredovali. Osvojili 
so kar trikrat več medalj -  lani 3, 
letos 9! Zlati medalji sta  osvojila 
Lapanje in Primc, srebrne Hrenova 
(2), Remec in Kočevar, bronaste pa 
Erženova, Gabrijel in Jurekovič.

Sto metrov do velikega uspeha
Množični padec tik  pred ciljem posam ične vožnje na svetovnem mladinskem kolesar
skem prvenstvu je novomeškemu kolesarju Sandiju Papežu presekal pot do velikega 
________________________  uspeha

Le 100 metrov pred ciljem 126 km dolge proge je  nesrečno 
naključje onemogočilo mlademu novomeškemu kolesarju Sandiju 
Papežu, ki si je pred kratkim priboril naslov mladinskega balkan
skega prvaka, da bi dosegel velik uspeh tudi na svetovnem 
mladinskem kolesarskem prvenstvu v italijanski Peruggiji.

Mladi jugoslovanski kolesarji so sc 
izkazali že v ekipni vožnji, zato so 
od njih, še posebno pa od Papeža, ki 
je  sedaj res v izvrstni formi, pričako
vali uspeh tudi v posamičnem delu 
prvenstva. Med 130 najboljšimi mla
dimi kolesarji iz 30 držav so se 
jugoslovanski fantje dobro držali in 
so se po prvem krogu kljub temu da 
so startali na repu, prebili v ospred
je. Vendar je  moral Šebenik, ki je 
vozil bolan, v tretjem  krogu odsto
piti, kajti ni vzdržal hudega tempa.

Ob koncu drugega kroga jc  v ciljni 
ravnini prišlo do zapletov, ko je 
padlo okoli 50  kolesarjev, med njimi 
tudi trije naši mladi reprezentanti, 
k i potem  niso več mogli ujeti vode
če skupine in za njo na cilju zaostali 
za 12 m inut.

V vodeči skupini kakih 50 kole
sarjev sta bila tudi Sandi Papež in 
R obert Pintarič, ki sta se odlično 
borila in si za finiš priborila zelo 
dobri poziciji okoli petnajstega mes
ta. Le 100 m etrov pred ciljno črto  
na ozki ciljni ravnini pa se je  sovjet
ski kolesar zapletel in povzročil 
m nožičen padec več kot 40  tekm o
valcev, med katerimi sta bila tudi 
jugoslovanska kolesarja. Tako sc je

skozi cilj pripeljalo na kolesih le 
prvih osem tekmovalcev, ostali pa so 
pritekli ob kolesih ali pa kolesa celo 
prinesli skozi cUj. Sandi Papež je bil 
37., Pintarič pa 47., oba v času 
zmagovalca Sixa iz Belgije, 2 uri in

USPESNI
NASTOPI

MOJCE
TOPLAK

Na državnem prvenstvu v plava
nju v Splitu je  med pionirkami 
skupine A Mojca Toplak iz krškega 
Celulozaija zmagala na 100 m kravL 
Dosegla pa je  tudi tri^ lruaa in eno 
tretje mesto. Ekipa Celulozarja se je  
uvrstila med 26 ekipami na 7. mes
to.

DVE ZMAGI 
V TRSTU

Prejšnjo soboto so sc trije člani 
atletskega kluba Novo mesto udele
žili mednarodnega mitinga v Trstu. 
Zmagala sta dva: Borja Eržen v teku 
na 100 m z ovirami s časom 15,8 s 
in R obert Šikonja v teku na 800 m s 
časom 1:57,3.

51 m inut, se pravi da so progo 
prevozili s povprečno hitrostjo 44,4 
km na uro.

J. Smole drugi 
v Varaždinu

Novomeški kolesarji na dir- 
ki „kalnički partizani”

Skupina novomeških kolesarjev se 
je zadrgo nedeljo udeležila tradicio
nalne dirke ..kalnički partizani”  v 
Varaždinu. V odsotnosti Sandija Pa
peža, k ije  vozil na svetovnem prven
stvu v Italiji, se je  zopet izkazal Jože 
Smole, ki je  zasedel 2. mesto ih 
potrdil, da  se nezadržno prebija v 
vrh jugoslovanskega mladinskega ko
lesarstva. Vedno boljši je tudi Slav
ko Č rnič, katerega forma se očitno 
izboljšuje in naj bi najvišjo točko 
dosegla na državnem prvenstvu 8. 
avgusta v Beogradu.

Med mlajšimi mladinci se je  v 
Varaždinu izkazal Darko Papež, ki 
je  vseskozi vozil v vodilni skupini 
petih kolesarjev, vendar so jih  nekaj 
kilom etrov pred ciljem napačno 
usmerili, tako da  so fantje zaradi 
napake organizatorjev ostali brez 
uvrstitve.

F. B.

DOLENJSKI LIST



SOP KRŠKO

S M M l l S

„SOP" Krško, komisija za delovna razmerja 
TOZD IKON Kostanjevica na Krki

objavlja prosta dela in naloge:

TEHNOLOG IN TEHNIČNI DOKUMENTARIST — 
1 delavec

Pogoji:
— končana srednja šola strojne smeri,
— 2 leti delovnih izkušenj,
— odslužen vojaški rok,
— 3-me sečno poskusno delo.

Razpis velja do zasedbe del in nalog. ,

Poleg navedenih pogojev veljajo še naslednji splošni 
pogoji: delo se združuje za nedoločen čas s polnim 
delovnim časom, osebni dohodek po samoupravnem 
sporazum u o delitvi osebnih dohodkov.
Kandidati naj pisne prijave z dokazili o izobrazbi pošljejo 
na naslov: ,,SOP" Krško, TOZD IKON Kostanjevica na 
Krki, Krška cesta 6.
Kandidati bodo o izbiri obveščeni v 30 dneh po prejemu 
prijav na razpis.

4 7 0 /3 0 —82

..KOPITARNA SEVNICA p. o . SEVNICA

Razpisna komisija delavskega sveta za imenovanje indivi
dualnega poslovodnega organa

r a z p i s u j e
dela in naloge (reelekcija)

DIREKTORJA

Poleg splošnih pogojev, določenih z zakonom  in drugimi 
predpisi, m orajo kandidati izpolnjevati še tele pogoje:

— visoka izobrazba lesnoindustrijske, strojne, ekonom ske 
ali pravne smeri in tri leta prakse na delih oziroma 
nalogah s posebnimi pooblastili in odgovornostm i v 
gospodarstvu ali popolna srednja izobrazba istih smeri 
in osem let prakse na delih oz. nalogah s posebnimi 
pooblastili in odgovornostmi v gospodarstvu,

— pasivno znanje vsaj enega od svetovnih jezikov,
— m oralna in politična neoporečnost,
— da sprejema sm otre in cilje, ki jih določa delavski svet 

k o t delovni program za njegovo m andatno obdobje.
Kandidat bo imenovan za štiri ieta, delovno razmerje pa 
bo sklenjeno za nedoločen čas.
Rok sprejemanja prijav je 15 dni od dneva objave razpisa. 
Kandidati naj pošljejo pisne prijave z dokazili o.strokovni 
izobrazbi, zahtevani praksi in z opisom dosedanjih zaposli
tev in dolžnosti, ki jih je opravljal, na naslov: KOPITAR
NA SEVNICA, Razpisna komisija, 68290  SEVNICA.
O izidu razpisa bodo kandidati obveščeni najkasneje v 15. 
dneh po končanem  postopku razpisa.”

M E T L I K A

Avtoprom et, gostinstvo in turizem ..GORJAN- 
Ci" N ovo mesto — Straža 
vabi k sodelovanju

1. referenta za zavarovanje,
2 . referenta za tahografsko službo,
3. fakturista — za določen  čas za nadomeščanje 

delavke med porodniškim dopustom ,
4 . vodjo skladišča,
5. skladiščnika,
6. voznike v tovornem prometu za opravljanje 

špedicijskih prevozov na mednarodni špediciji in 
v tuzemstvu,

7. avtom ehanike za vzdrževanje avtobusov in tovor
nih vozil.
Pogoji:
Pod št. 1 in 2:
srednja strokovna izobrazba prometne, ekonomske, tehni
čne ali splošne smeri. Prednost imajo kandidati s prakso. 
Pod št. 3:
poklicna administrativna šola.
Pod št. 4:
šola za poslovodne kadre v blagovnem prometu in dve leti 
prakse ali trgovska šola in tri leta prakse pri prodaji 
tehničnega materiala.
Pod št. 5:
trgovska šola in po možnosti praksa pri prodaji tehničnega 
blaga ter tečaj za skladiščnike.
Pod št. 6:
vozniški izpit C in E kategorije ter po možnosti končana 
šota za poklicne voznike motornih vozil. Prednost imajo 
kandidati s stalnim prebivališčem na območju sedeža 
delovne organizacije in s prakso v špedicijskih prevozih. 
Pod št. 7:
poklicna avtomehaniška šola.

Za vse kandidate je določeno trimesečno poskusno delo. 
Vsi moški kandidati morajo imeti odslužen kadrovski rok.

Razpisni komisiji delavskega sveta TOZD Kodranka in 
volna in delavskega sveta DSSS DO BETI razpisujeta 
prosta dela in naloge delavcev s posebnimi pooblastili in 
odgovornostmi:

1. individualnega poslovodnega organa — direktorja 
TOZD Kodranka in volna,

2. direktorja finančnega sektorja v DSSS.

POGOJI:
pod 1) ,
— visoka ali višja strokovna izobrazba ustrezne smeri,
— 5 let delovnih izkušenj na vodilnih delih in naiogah, 
pod 2)

visoka, višja ali srednja izobrazba ekonom ske smeri,
— najmanj 5 oz.7 let delovnih izkušenj na vodilnih delih in 
nalogah.
V obeh prim erih pričakujem o od kandidatov tud i organi
zacijske in vodstvene sposobnosti ter m oralno in politično 
neoporečnost.
Razpis je v veljavi 15 dni od dneva objave. Kandidati bodo 
o izidu razpisa obveščeni v 30 dneh po končanem  razpisu. 
Delovno razmerje bo sklenjeno za obdobje 4  let.
Prijave zbira kadrovska in splošna služba s sedežem v 
Metliki.

4 5 5 /3 0 -8 2

ZBOR DELAVCEV DELOVNE  
SKUPNOSTI 
SKUPNE STROKOVNE SLUŽBE SIS 
DRUŽBENIH DEJAVNOSTI BREŽICE

razpisuje po  49. členu statu ta in sklepu DS z dne 30. 4. 
1982

PROSTA DELA IN NALOGE 
VODJE STROKOVNE SLUŽBE  
SIS DRUŽBENIH DEJAVNOSTI

za nedoTonen čas s polov. del. časom, vezana na polov, 
delovni čas del in nalog tajnika raziskovalne skupnosti.

Poleg splošnih z zakonom  določenih pogojev morajo 
kandidati izpolnjevati še naslednje pogoje:
— visoka izobrazba družboslovne smeri in 3 leta ustreznih 
delovnih izkušenj^
— višja izobrazba enake usmeritve in 5 let ustreznih 
delovnih izkušenj,
— družbenopolitična aktivnost, ustvarjalen odnos do 
samoupravljanja in organizacijske sposobnosti.
Kandidati naj svoje ponudbe z dokazili o izpolnjevanju 
pogojev pošljejo kadrovski službi v 15 dneh po razpisu. 
K andidate bomo o  izbiri obvestili v 8 dneh po izvedenem 
postopku glede na 39. člen statuta.

4 6 8 /3 0 -8 2

TRANSPORTNO GRADBENO PODJETJE 
„TGP" METLIKA

Odbor za medsebojna razmerja TOZD Transport 
objavlja

O novoles
lesni kombinat Novo mesto — Straža 
n. sol. o

Komisija za delovna razmerja TOZD SIGMAT BRESTA
NICA
objavlja prosta dela in naloge:

1. KLJUČAVNIČAR I. (dva delavca),
2. KLJUČAVNIČAR II. (en delavec),
3. TRANSPORTNA DELA (en delavec).
4. KONTROLOR-POLtESTER (en delavec) v Veli

kem Podlogu,
5. STRUGAR L (en delavec),
6. ORODJAR I!. (en delavec).

POGOJI: 
pod št. 1:
poklicna šola kovinske smeri in najmanj 2 leti delovnih 
izkušenj pri opravljanju enakih ali sorodnih del; 
pod št. 2:
poklicna šola kovinske smeri in 6 mesecev delovnih 
izkušenj pri opravljanju enakih ali sorodnih del; 
pod št. 3:
nepopolna osnovna šoia, fizična vzdržljivost; 
pod št. 4:
poklicna šoia kemijske, kovinske ali druge ustrezne smeri 
in najmanj 3 leta delovnih izkušenj pri opravljanju enakih 
ati sorodnih del; 
pod št. 5:
poklicna šola kovinske stroke, smer strugar, in najmanj 2 
leti delovnih izkušenj pri opravljanju enakih ali sorodnih 

- del; 
pod št. 6:
poklicna šola kovinske stroke ustrezne smeri in najmanj 1 
leto delovnih izkušenj na področju izdelave orodij.

Poskusna doba prostih del in nalog pod št. l . ,2 . ,  3.: 4- in
5. je 45 dni, pod št. 6 . pa SO dni.
Pri vseh objavljenih delih in nalogah veiia poleg pogoja 
izobrazbe alternativni pogoj ,,a!i z delom pridobljene 
delovne zm ožnosti".
Vsa objavljena dela in naloge so za nedoločen čas. 
Kandidati naj pošljejo svoje prijave z dokazili o izpolnje
vanju objavljenih pogojev v 15 dneh po objavi na naslov: 
TOZD SIGMAT BRESTANICA, 6 8 2 8 0  BRESTANICA 
Kandidate bom o o izbiri pismeno obvestili najkasneje v 30 
dneh po poteku objavljenega roka za prijavo.

4 6 7 /3 0 -8 2 J

naslednja prosta dela oz. naloge 
za začasno izvajanje del v Iraku

a) 4  AVTOMEHANIKOV,
b) 1 STROJNI KLJUČAVNIČAR.

Pogoji: 
pod a.
KV avtomehanik z najmanj 3 leti ustreznih delovnih 
izkušenj in z vozniškim dovoljenjem C in E kategorije; 
pod b.)
KV strojni ključavničar in 3 leta delovnih izkušenj na 
ključavničarskih in varilskih opravilih na tovornih vozilih.
Posebni pogoji:
— za opravila oz. naloge avtomehanika bodo kandidati 
morali uspešno opraviti predhodno 14-dnevno izpopolnje- 
vnje — specializacijo v tovarni avtomilov M.A.N. v ZR 
Nemčiji,
— da imajo vsi kandidati urejeno vojaško obveznost,
— da imajo vsi kandidati ustrezno zdravniško spričevalo in 
potrdilo,
— da kandidat ni v kazenskem ali preiskovalnem postop
ku,
— da kandidat nima drugih razlogov ali zadržkov za 
njegovo razporeditev na delo v tujini.

Do časa prerazporeditve na delo v Irak bodo sprejeti 
kandidati opravljali enaka dela na terenu in v mehanični 
delavnici TOZD Transport.
Delovno razmerje se sklene za nedoločen čas.
Prijave z ustreznimi dokazili bo kadrovska služba ,.TGP' 
Metlika — TOZD Transport sprejemala v roku 15 dni po 
dnevu objave.

4 6 9 /3 0 - 8 2

Delovna organizacija 
..KOVINAR" Novo mesto

Razpisna komisija 
razpisuje
na podlagi sklepa DS delovne organizacije
delovna opravila in naloge individualnega poslovodnega
organa DO

DIREKTORJA

Poleg predpisanih pogojev ZZD v 511. členu mora 
kandidat izpolnjevati še naslednje pogoje:
— da ima srednjo tehnično šolo — oddelek za strojništvo 
in najmanj 5-letno prakso na vodilnih delovnih mestih,
— da je visokokvalificirani delavec kovinske stroke z 
najmanj 10-letno prakso na vodilnih delovnih mestih,
— da je moralnopolitično neoporečen.
Izbrani kandidat bo imenovan za razpisana delovna 
opravila in naloge za 4 leta.
Ponudbe z življenjepisom, dokazili o strokovni izobrazbi 
in praksi je treba dostaviti razpisni komisiji pri DO 
..KOVINAR" Novo mesto najpozneje 15 dni po objavi 
razpisa.

4 7 4 /3 0 -8 2

/ i n Metalna Maribor
Tozd Pri skr ba sredstev dela 
Materialna posiovnica SENOVO

V tozdu Priskrba sredstev dela sprejmemo na delo

— VEC k v a l i f i c i r a n i h  d e l a v c e v  -  s k l a 
d i š č n i k o v

— delavcev za druga dela v skladišču
— voznikov viličarja
— žerjavarjev
— plamenskih rezalcev

(za vsa dela se lahko priučite tudi pri nas)
Zaželjeno je, da imajo kandidati vozniški izpit B kategori-

ie-
POUDARJAMO MOŽNOST OSEBNEGA NAPREDO
VANJA
Sprejeti delavci bodo združili delo za nedoločen čas s 
polnim delovnim časom in s trimesečno poskusno dobo-
Vabimo vas, da se oglasite v Metalni na Senovem — v 
materialni poslovnici tozda PSD pri tovarišu B r a n k o  
Geršaku, lahko pa oddate tudi pismene vloge na is*1 
naslov.

4 7 3 /3 0 - 8 2 ^
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Spomin na skupno celino
Antarktika je bila nekdaj del skupne praceline — O tem  

pričajo milijone let stari fosilni ostanki živali

Skupina ameriških znanstvenikov 
je  odkrila prvi fosil kopnega sesalca 
na A n ta rk tik i Gre za vrsto izumrle
ga vrečarja, polydolopsa. To je  prvi 
neposredni dokaz, da so vrečarji 
nekdaj živeli tudi na tem  delu ze
meljskega kopnega “in  ne samo v 
Južni Ameriki in Avstraliji, kjer 
sicer še vedno žive nekatere redke 
vrste vrečarjev. Posredno pa fosilno

J J 1 L•  • M m  ,,i, f?
Sporočila iz zore človeštva. Predzgodovinsko računanje?

Davni »zaključni” račun
Skrivnostni znaki, vklesani na skalah, pojasnjeni

Ni malo strokovnjakov, ki so 
ure bi ure strmeli v skrivnostne 
Predzgodovinske zapiše, vldesa- 
ne v skale gornjega predela 
Amazonke, pa nikakor niso 
^ g l i  povezati črtic in pikic ter 
nekaj podob živali v pojasnljivo 
j^devo. Denis Wifiiams je bil 
“olj pogumen in je v nedoum
ljiv znamenjih tudi nekaj pre-

Da bi lahko razrešil kamnite 
~®Pise z Amazonke, je proučil 
^ale podobne zapise s števil- 

drugih krajev. Prišel je do 
^ i s l i ,  da bi bili lahko vklesani 
ltt4>oii povezani z nabavljan

j a  hrane. In ko je na pomoč 
Poklical še kolumbijske antro- 
^?*°ge, ki so se pogovorili s 
jemenskimi čarovniki, pri
z iv n im i enciklopedijami zna- 
1® tamkajšnjih indijanskih ple- 

je  dobil zadovoljivo potr- 
da so predzgodovinski za- 

res lahko povezani s prera-

Kozarec Lafita
^ p lem enitejša  vina na 

^^Jtoljo tudi po kozarcih

ljubitelji najboljših vin na svetu 
® le poredkoma lahko namočili 

f  0 z najplemenitejšimi kapljicami, 
^ je razumljivo; če vemo, da stane 
®*e^ka Haut Briona, letnik 1961, 

Kudrugi milijon starih dinarjev, pa 
, ui najdražje vino. K o je  namreč 
J*feljka odprta, je  treba vino sp iti 
, ^Plemenitejša vina so tako spod- 
JNula tovarištvo, saj ne gre, da bi 
T01 Polokal celo buteljko, užitek pa 
.^ t r č i l a  na redke priložnosti. Zdaj 
/j^ jo  ljubitelji najboljših vin mož- 
i i  da tu d i v lokalu naročijo samo 
^ Zareč takšnega vina, ki ga je  bilo 
^ e j  mogoče kupiti le v buteljki.

zl to  novost, kj jo znajo 
/H®* ceniti le pravi ljubitelji vin, gre 
**jifornijski družbi W inetech, k i je  
^ d a l a napravo za toče ra e finih

Naprava samodejno nadomesti iz- 
f eno količino vina iz buteljke z 

. ičnim plinom brez vonja in oku- 
, ’ hi prepreči oksidacijo plemeni- 

vina. Zrak je  namreč tisti kri- 
^ C’ k i iz naj plemenitejše vinske 
yHNlice naredi poprečno namizno 

Izum je  razmeroma preprost, 
V e se lil  na je mnoge. Čer

čunanjem zalog hrane. Staro
davna kamnita znamenja naj bi 
torej bila nekakšen predzgodo
vinski . zaključni račun'1, s ka
terim so davni predniki južno
ameriških plemen izračunali po
rabo in nabavo skopo odmerje
nih zalog hrane.

„Williams je preprosto vdah
nil nekaj smisla v vse to, kar so 
mnogi motrili brez m oči in se 
spraševali, ali gre za umetnost 
ali kaj drugega,'1 je o dognanjih 
Williamsa dejala Betty Meggers, 
strokovnjakinja za ameriško 
predzgodovino.

Lažje i  zlomi
Ta čas v Veliki Britaniji 

preskušajo poliuretanski sis
tem, ki bo morda zamenjal 
težke in zdaj poleti še kako 
nadležne mavčne obloge pri 
zdravljenju kostnih zlomov. 
Velika prednost poliuretan
skih opornih oblog ni samo 
v tem, da so odporne zoper 
vodo in da so precej lažje od 
mavčnih, njihova odločilna 
prednost je  v tem, da jih je 
mogoče nadeti z zadrgo, se 
pravi, da je  mogoče oporno 
oblogo pri zdravljenju sne
mati in ponovno natakniti, 
če je  za to potreba.

Poliuretansko oblogo do
be tako, da dve osnovni ses
tavini zmešajo, nakar doblje
no svetlo zeleno tekočino 
vlijejo v volneno „noga- 
vico“ , s katero oblože zlom
ljeni ud. Poiiuretan se peni 
in širi ter se prilagaja obliki 
uda. Ko se v pol ure strdi 
(mavec je povsem trd šele po 
več urah) čvrsto, vendar ne 
trdo, drži zlomljeni ud v 
naravnanem položaju. Poli
uretanska obloga je za 75 
odstotkov lažja od mavčne.

Zaenkrat nosijo takšne 
obloge samo bolniki v lon
donski bolnišnici Charing 
Cross, a verjetno jih bodo  
kmalu deležni tudi drugod 
po svetu.

Ne škodi več
Zmerno uživanje kave za 

nosečnice ni škodljivo

Pred dvema letom a so zdravstveni 
strokovnjaki zagnali vik in krik o 
škodljivosti kafeina za nosečnice. 
Dokazovali so, da uživanje te snovi 
lahko poškoduje plod, zato so 
nosečnicam svetovali, naj čimbolj 
zmanjšajo pitje kave, čaja in nekate- 
rih brezalkoholnih pijač, v katerih je  
kafein. No, najnovejše študije pa 
kažejo, da kafein, če ga uživajo 
nosečnice v norm alnih količinah, ni 
nevaren plodu.

Za temi trditvami stoji obsežna 
raziskava m ater dvatisočtridesetih 
o trok , k i so sc rodili s takšno ali 
drugačno poškodbo; srčno napako, 
možgansko, volčjim žrelom, zoženo 
odprtino želodca ipd. Natanko so 
izprašali te m atere, kaj so uživale 
med nosečnostjo. Ko so dobljene 
odgovore primeijali s skupinami 
m ater normalnih otrok, so ugotovili, 
da  ni statistične povezave med uži
vanjem kafeina in poškodbami 
novorojenčkov.

Nosečnice si torej še lahko pri
voščijo skodelico kave aii dve na 
dan. Redno pitje več ko t štirih 
skodelic kave p a je  škodljivo.

Za in proti 
elektrošokom
Skrb in nega opravita 
skoraj prav toliko kot 

šoki

Že več kot 20  let psihiatri 
lomijo kopja okoli tako ime
novane elektro — konvukiv- 
ne terapije; to so znani elek
trični šoki, s pomočjo kate
rih zdravijo nekatere dušev
ne bolezni, kot so depresije, 
fobije ipd. Radikalni 
psihiatri menijo, da tovrstna 
terapija za zdravljenje ni 
dobra. Dosedanja praksa je  
pokazala, da mnoge ljudi 
muči izguba spomina po 
terapiji s šoki. Tudi nuj
no vej ša raziskovanja kažejo, 
da šok terapije niso kaj pre
več učinkovite.

Skupina britanskih) stro
kovnjakov iz londonske bol
nišnice Northwick Park je  
nedolgo tega zaključila ana
lizo, s katero so primerjali 
dve skupini depresivnih bol
nikov. Prva skupina je šla 
skozi pravo eJektrokonvul- 
zivno terapijo, medtem ko je 
druga skupina dobivala le  
simulirano šok terapijo. V 
obdobju od enega do šestih 
mesecev po končanem kro
gu zdravljenja so ugotovili, 
da so pokazali večji napre- 
defc tisti pacienti, k i so dobi
vali prave šoke. Po Hamilto
novi depresivni lestvici so 
napredovali za 38 točk, 
medtem ko so bolniki, ki so 
dobivali lažje šoke, napredo
vali za 27 točk. Razlika je  
res majhna in kaže, da imajo 

‘kar prav tisti, ki mislijo, da 
bolnikom bolj pomaga sama 
pozornost in postopek 
zdravljenja kot pa sami šoki.

V e č i n a  p s ih ia t r o v  še  v e d n o  
m is li ,  d a  s o  e l e k t r i č n i  š o k i  
s ic e r  k o r i s tn i ,  n o v a  d o g n a n ja  
p a  o b  z n a n ih  š k o d l j iv ih  p o 
s le d ic a h  š o k o v  n e  g o v o re  
r a v n o  v  n j ih o v  p r id .

okostje podpira geološko teorijo o 
nekdanji skupni celini, iz katere so 
se v milijonih letih oblikovale celine 
južne zemeljske po)ute.

Fosil so našli na o točku  Seymour, 
k i leži na najbolj severnem delu 
Antarktičnega polotoka. Gre za 
meter dolgo žival, podobno današ
njim kengurujem. Fosile teh  živali 
so že p ra  našli na več krajih Severne 
in Južne Amerike ter Afrike, zato je  
bfla identifikacija kosti z Antarktike 
stvar rutinskega postopka. Polydo- 
lopsi so živeli pred 40  milijoni leti, 
danes pa so edine živaii, k i so jim  
podobne, avstralski kenguruji

Vodja ekspedicije Wil!iam 
Zinsmelster z ohrjske univerze pravi, 
da odkritje ni tako presenetljivo, saj 
so ga pričakovali v skladu s teorijo o 
skupni južn i piacelini. Med drugi m 
so jo  potrdili že fosilni ostanki 
izumrlih plazilcev listrozavrov. F o 
silne ostanke teh  živali, starih 225 
milijonov let, so na A ntarktiki našli 
že pred 20 leti, odkrili pa so jih  tudi 
v Afriki, obeh Amerikah in Avstrali-
ji-

Najdba fosilnega vrečarja je  toli
ko zanimivejša, saj so te živali bile 
zelo trd oreh za znanost. To so 
pravzaprav tudi še zdaj, saj fosili 
govore le, da so bile nekdaj mnogo 
bolj razširjene, ne odgovarjajo pa na 
vprašanje, kako da so se ohranile 
samo v Avstraliji in v nekaj pri
merkih še v Južni A m erik i

S čebulo nad 
visok pritisk
Zdaj je  čas piknikov in veselic, z 

vsem tem  pa je že kar neločljivo 
pomešan vonj po mesu, pečenem  na 
žaru in po čebuli, k i pač sodi 
zraven. O slednji gre siab glas, da 
pušča v ustih zadah, ki naj bi bii 
grozno neprijeten, pa zaradi tega 
marsikdo noče vgrizniti v pekočo 
poslastico. No, tisti, ki imajo visok 
krvni pritisk, naj kar zagrizejo vanjo, 
saj jim  prav lahko koristi pri pre
magovanju te zahrbtne bolezni, ki se 
je  upravičeno drži naziv tudi ubija
lec. Zdravje je  vredno zadaha po 
č eb u li pa tudi ni čisto res, da 
smrdi.

Znanstvena raziskovanja so po
kazala, da surova čebula vsebuje 
precgšnjc količine prostaglandina 
A, gledano seveda z očm i farmako
loga, s^j je  v resnici v glavici čebule 
le č e tr t miligrama le snovi. Doslej 
prostaglandina v rastlinah niso našli, 
že dlje pa je  znano, da ta snov 
znižuje krvni pritisk. Strokovnjaki 
ne vedo, kakšno vlogo ima pro- 
stagiandiri v čebulni glavici, a važno 
je, da so ga odkriii. Res je  sicer, da 
zgolj to , d a je  v čebuli ta  snov, še ne 
pomeni, da je  mogoče odpraviti 
visok krvni pritisk le z uživanjem 
čebule, a dosedanje "raziskave 
kažejo, da so poskusnim živalim s 
prostaglandinom iz čebule znižali 
pritisk. Zakaj bi ne veljalo to  tudi za 
nas?

Črtice in povesti iz narodnega življenja

pa je  mnoge. Čeprav je 
r^prava razmeroma draga, si jo  je  že 
, “Pilo tudi več zasebnikov, zato 

v Winetechu km alu začeli z 
*~d®iavanjem manjših avtomatov, 

^ jh e n je n ih  prav zasebnim ljubite-

SLUŽBA
Kranjci se shajajo na obede in južine skoraj samo 

zato, da se dobro najedo in se še dolgo potem radi spominjajo, 
kako po gosposko so zajemali z veliko žlico. Hrvat uživa 
zložno, med eno in drugo jedjo nekoliko počaka, da si želo
dec počije. Te presledke izpolnjuje z zdravicami, s pijačo, 
pomenkom, šalo in smehom. S tem se društvo oživi in 

, udobrovolji, kosiio dobi podobo resnične veselice. Kranjska 
gospoda pa so strašno, ne vem kako bi rekla, ali ješča ali 
nepočakana, ena skleda drvi drugo, krožnik ne sme stati niko
li prazen, dokler ni vreča polna. Sede okoli mize špičasto in 
leseno kakor lipovi bogovi, pazijo nase, na jedi. na poshižbo, 
da imajo, ko se razidejo, kaj lešetariti in opravljati.

Kadar se žlice poiože in obed mine, ostanejo skupaj Hrvatje 
in Kranjci. Ali kako vse drugače si znajo kratiti čas ti in oni! 
Med Hrvati se zbudi glasen šum;eden jame pridigati tako 
lepo, da bi ga človek le poslušal, drugi pripoveduje slano in 
šegavo, da hoče družba od smeha počiti, eden nazdravlja, 
drugi se zahvaljuje v ime pridane si drugarice in v svoje ime, 
pije se bratovščina, sklepa se prijateljstvo in ljubezen, ki traja 
dostikrat do groba. Brez petja si Hrvat tovarišije ne more 
misliti, poje pa tako ginljivo, tako krasno, da se znebiš vsake 
otožnosti da se moraš nehote veseliti z  njim. Nikoli pa se ne 
razkladajo strupeni marnji in razžaljive čenče. Kaj pa delajo 
Kranjci ob takih prilikah? Nekateri m olče in zehajo, drugi se 
sicer pomenkujejo, ali tako, da bi bilo tudi zanje dosti potov 
bolj dično, če  bi molčali še oni. Največkrat opravljajo bližnje
ga; če  to ne, pa kvasijo kake druge neumnosti. Uradniki pre
tresajo najrajši svoje službene homatije, drugi gospodje pa lov 
in babe. Neki baron nam je popisoval gotovo dve uri svojega 
jssa, ki je dobil na desno ubo grinte. Poslušali so ga vsi bolj 
vem o kakor v cerkvi, meni pa se je tako gnusila ta povest, da 
sem morala zapustiti obednicc, ker se mi je zečalo vzdigovati.

Če pride k Hrvatu gost mu veli: .Dobro došao' — in ta 
besed? mu gre iz srca. On je še preveč društven, ker pojedine 

, drage stanejo. Hasko so neprenehoma vabili. Včasi se je napo

til sam, večidel pa je vzel ženo, svast in mene s sabo. V Samo- 
boru je ni skoraj hiše, da bi Ae bila kdaj obedovala ali južinala 

v  njej. Po okolici smo oblaziii vse grajske in župne dvore. 
Povsod so nas prosili in silili: .Morate kmalu spet priti, oblju
bite, da boste v nedeljo pri nas, ne zamudite mojega godu!' 
Večkrat smo se peljali h gospodovim znancem tudi na Kranj- 
skoj v Mokrice, Čatež, Tum, na Krško, nekaterikrat smo obi
skali Štajerce. Kaj pravite, kako so nas sprejemali? Nekateri 
so se nas ustrašili kar očitno, drugi so nas pozdrarili prav 
sladko, pozneje smo izvedeli, da so nas vlekli skazi zebe; še 
drugi so  nas povabili, da naj še pridemo, ali s takim glasom in 
obrazom, kakor bi bili hoteli reči: .Poberite se in nikar več ne 
hodite!' Jaz sem se teh kranjskih obedov kmalu naveličala, 
moril me je na njih strašen dolgčas, babe so me pa tudi prav 
po kačje pikale in žalile, dasi sem jim izkazovala še več časti, 
nego jim je šlo. V obraz so mi govorile gospodična Viktora, za 
hrbtom pa so me zasramovale na vse pretage, da sem kuhinj
ska f raj la, dimnikova botra, lončkova tetka. Na Hrvaškem pa 
ni zinil zoper mene nikdar noben človek kake Žale besedice.

V Sam oboru se mi je godilo dobro na vsako plat, še pre
dobro, ker prevelika dobrota kaj lahko spridi in skazi. Meni je 
odpihala polovico prejšnje pobožnosti. Postala sem jako 
posvetna. Zorka se ni menila z mano o nobeni drugi reči 
kakor o  ljubezni, njena sestra Haskcvka prav tako. V tujih 
hišah na pohodih nisem čula nič inakega kakor: Ta ima tega 
ta tega; oh, kako je ta lep in priljuden; ta se moži, ta je 
zanosila, ta se izneverila, ta ljubi dva in druge take bedarije. 
Mlado glavo radi zmešajo taki pogovori, š e  huje pa jo zbegajo 
priliznjene besede lepih fantov. Marsikateri Hrvat je prišel 
trkat na moje srce. Nahajala sem se v grozni nevarnosti. Ven
dar mi je dal Bog toliko m oči, da nisem privolila v nobeno 
pregrešno zavezo. Nisem mogla še pozabiti obljube, stoijene 
rajnki materi. Možitev pa mi je dostikrat brenčala po možga
nih. Ljubila nisem baš nikogar, itak sem bila v dedce tako 
zatelebana, da bi bila vzela vsakega, če  bi bilo le količkaj 
kazalo.

Zdaj pa boste nekaj slišali, česar se sramujem še danda
našnji in se bom do smrti kesala. Hasek je bil še čvrst mož, ali 
postaren in sivolas. Žena je imela gotovo trideset let manj od 
njega. Nadlege mu ni dosti delala, rada ga pa tudi ni dosti 
imela. V Sam obor se je priseli! mlad inženir Frič. Kako in kje 
se je Baskova z niim seznanila, ne vem dobro. Jela sta se

skrivaj ljubiti in tudi shajati. Hrvaške gospe se dostikrat malo 
brigajo za poštenje in zakonsko zvestobo. Kranjske niso 
morda nič boljše, ali znajo greh bolje utajiti. Jaz nisem prav 
vedela, kaj ima gospa s Fričem, ali toliko sem kmalu začutila 
da se ji nekaj blede. Drugi ljudje niso dolgo nič zapazili. 
Enkrat me pokliče Haskovka in me vpraša: .Vikica, znaš mol
čati? ' Velim: ,Če je treba, kakor kam en/ Ona pravi: .Dobro! 
Nesi to  pismo gospodu Friču, ali ne smeš nikomur nič pove
dati. Za trud dobiš goldinar/ V meni začne razbijati srce, vest 
mi govori: ,Ne delaj tega!' Jaz pa sem jo tolažila tako: .Gospa, 
kar vem, se ni do zdaj še nikoli zgubila. Bogve — morda se ne 
plete ni to pot nič krivega, goldinarček je |>a le dober/ Pismo 
sem vzela in oddala Čez štiri dni mi da drugo. Pisala je vsak 
teden najmanj ekrakrat Za vsako pot sem pršela goldinar. To 
je trgalo kake štiri mesece. Razen dobrodušnega Haska je 
vedel že ves Samobor, da se njegova žena in Frič štimata. 
Mene je vest strašno pekla. Šla sem v Čatež k spovedi. Gospod 
so mi povedali tako ostre in gorke, da sem jih čutila v dno 
srca. Ko sem prišla domov, sem odpovedala službo še tisti 
dan. Haskovka me je zaklinjala, da ostanem. Zastonj! Grehu 
nisem hotela več dajati potuhe.

Po znancih sem se spravila v graščino grofa Draškoviča za 
hišno. Plačevalo se je sijajno, vsak mesec petnajst forintov. 
Včasi je došio prihodnikov brez števila, delo se je nakopičilo, 
da nisem vedela, kje mi glava stoji. Včasi so se odpeljali moja 
gospoda v toplice ali v mesto, ni jih bilo po več mesecev nazaj, 
takrat sem praznovala in živela skoraj kakor puŠčavnica. S  
posli nisem delata dosti znanja in prijaznosti. Najrajši sem se 
pogovarjala še z voznikom, rojenim Kranjcem. Vest pa mi še 
zmerom ni mirovala. Molila sem, romala sem v Bistrico, ka 
mor je sloveča božja pot, razdala sem cerkvi in ubogim vse 
goldinarje, katere sem si bila prislužila s prenašanjem pisem« 
ali vse to  ni nič pomagalo, vest me je pekla in pekla. Nadlogo 
sem potožila spovedniku. Mož me je tolažil: ,Ne boj se! Krivi
co  si po mogočnosti poravnala, greh te boli, Bog ti ga je 
odpustil/ Čutila sem olajšanje, ali vest mi še ni popolnoma 
potihnila. Posebno ponoči me je včasi tako grizla, da sem jela 
jokati.

Ali saj pravim, ženska je na svetu tako slaba stvar, da nam 
Bog p omoži. Dušo mi je težilo samoborsko breme, pa sem  
zagazila v novo skušnjavo in stisko — Grof si je našel novega 
vrtnarja. Ime mu je bilo Ivan. Jaz ga vidim in se vanj zaljubim.
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Začasen ukrep o prenehanju izplačevanja štipendij 
pri Pionirju ukinjen — Štipendije so, toda delovna

mesta?
Pred nekaj več k o t mesecem 

je  v Novem mestu, pa tudi dru
god po Sloveniji, veliko pozor
nosti vzbudil začasen ukrep Pio
nirjevega odbora za kadrovsko- 
sočialne zadeve, k i je  sklenil 
prenehati z izplačevanjem Šti
pendij nekaterim  svojim štipen
distom. Da je  bil ukrep res zelo 
začasen, se je  pokazalo te dni, 
ko je  isti odbor odločil, da se 
štipendije še naprej izplačujejo v 
skladu s sklenjenimi pogodbami.

V sedanjem času, ko je  gospo
darski položaj vse prej ko t eno
staven, sta vprašanji štipendira
nja in zagotavljanja delovnih 
mest mladim še posebej aktual
ni. Zato  smo prosili Vlasto To
mazin, vodjo izobraževanja v 
SGP Pionir za odgovore na nekaj 
vprašanj.

Vlasta Tomazin: „Pioniijevi 
štipendisti, ki bodo postali 
maturantje, najbolje narede, 
če si sami iščejo delovna 
mesta.”

-  Naj se za začetek povrneva 
nektg tednov nazaj. Kakšni so 
bili vzroki za začasen ukrep, ki 
g a je  sprejel odbor?

„Pri Pionirju vsako leto izde
lamo podroben plan izobraže
vanja in g a ‘ posredujemo vsem 
temeljnim  organizacijam. Že z 
učenci, ki so letos končali 4. 
letnik srednje šole, je  bilo veliko 
težav, saj sprva nismo mogli za
gotoviti ustreznih nalog in opra
vil za vseh 46 štipendistov. Za 
zaposlovanje v letu 1983 pa so 
problem i še narastli in pokazalo 
se je , da dela sedanjih štipendis
to v  iz 3. letnikov ne bomo mogli 
sprejeti v delovno razmerje.”

— Ali to pom eni, da je  šlo za 
napačno načrtovanje?

„Vsi tisti, ki so ostali brez 
štipendij, jih  prejemajo že od

prvega letnika. Takrat, pred šti
rimi leti, pa je  bil položaj grad
beništva veliko ugodnejši, k o t je 
danes. Samo za ilustracijo naj 
povem, da smo takrat načrtovali 
5 - 6  odst. porast družbenega 
proizvoda, v resnici pa se je  v 
tem  času v Pionirju število za
poslenih celo zmanjšalo za 0,8 
odstotka (v celotni Sloveniji pa 
kar za 8 odst.” ).

-  Kaj pa je  privedlo do spre
membe ukrepa o ukinitvi šti
pendij?

„To je  bil sklep odbora za 
socialno-kadrovske zadeve, ki 
pa ga delavski svet ni potrdil. Ob 
tem je  tudi širša javnost zagnala 
precejšen vik in krik. A treba je  
reči, da  to  ni bil nikakršen admi
nistrativni ukrep, ampak le želja 
realneje planirati glede na tre
nuten  položaj. Denar za štipen
dije je  bil zagotovljen že od 
začetka in do ukinitve štipendij 
ni prišlo zaradi pomanjkanja le- 

tega. V bistvu pa kljub povrni
tvi štipend j  temeljni problem  še 
vedno ni razrešen. Tem štipendi
stom  namreč ne moremo zago
toviti, da bodo pri Pionirju zares 
dobili delo.”

-  Kako pa je  drugače s šti
pendijsko politiko v Pionirju?

„Tale ukinitev štipendij nas je 
predstavila v zelo tem ni luči, a 
ne bi smeli pozabiti, da še vedno 
štipendiramo mlade gradbince 
(povprečno 24 letno), zaradi ne
zanimanja mladih za določene 
poklice (mizarji, tesarji, železo- 
krivci) pa  del štipendij ostaja 
celo neizkoriščen.”

-  SGP P ion irje  v nezavidnem 
položaju, kar končno  dokazuje 
tudi ukrep družbenga varstva. 
Ali obstaja zagotovilo, da se tak 
prim er z  ukinitvijo štipendij ne 
bo spet ponovil, m orda že pri
hodnje teto?

„Zelo težko je  dati tako za
gotovilo. Višina sredstev, namen
jenih za izobraževanje, je  od
visna od celotnega prihodka. Na 
rast le-tega pa seveda vpliva gos
podarski položaj, ki je  za grad
bene organizacije v tem trenutku 
zelo težak. Tako vsak ukrep, ki 
prepoveduje gradnjo novih ob
jektov, posredno vpliva tudi na 
štipendiranje in iskanje delovnih 
mest, predvsem za mlade.”

Stojan Pelko
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RAZKOŠJE V TRAVI -  Med „imevejevci‘\  ki so praznični dan lepo preživeli na Gorjancih, so bili 
tudi zaposleni iz semiškega dela kolektiva. Ker na dopust v kakšen drug kraj ne hodijo, jim je bilo 
tovariško srečanje edinstven in nepozaben dan. Udeležencev shoda ni bilo m oč prešteti, cenijo pa, da 
jih je  bilo nad 5.000. (Foto: R. Bačer)

Praznik in hkrati veselica
7. srečanje delavcev IMV pri Miklavžu na Gorjancih je bilo tudi v počastitev dneva vstaje 

— V eč tisoč  zaposlenih v tovarnah IMV je z družinami prišlo na prireditev

Okrog 5 .000 ljudi je bilo 22. julija zbranih na širnih košenicah 
pri Miklavžu na Gorjancih. Zaposlenim iz raznih tovarn IMV so se 
pridružili še številni gostje. Lepo so počastili dan vstaje, hkrati pa 
organizirali tradicionalno srečanje IMV, ki za mnoge iz tega 
kolektiva pomeni resničen dan oddiha in veselja. Slavnostni 
govornik je  bil Miro Gošnik, član predsedstva republiškega odbora 
Zveze sindikatov Slovenije.

šc, da  j c glavno skrb za p reh ran o  
prevzela novom eška K m ona -  
D olenjka. Porcije so bile izdatne in 
ne  predrage.

R. B.

Bo res odjuga?
Tržnica je dobro založe
na, toda cene so visoke

Kdor večkrat kupuje na novo
meški tržnici, že ve, da se izpla
ča najprej ozreti sc po cenah in 
šele nato  kupiti. O tem smo se 
prepričali tudi 20. julija, ko smo 
na več stalnih stojnicah primer
jali izbiro in ceno sadju ter 
zelenjavi.

Cene so bile precej visoke. Pri 
prodajalcu Žumru je  bilo treba 
za paradižnik odšteti 50 din, za 
krom pir 30 din, solata je  bila kar 
po 80 din, čebula pa po 64 din. 
Najdražje so bile češnje -  kar po 
9 7 ,din. Limone so bile po 84 
din, oom aranče pa po 68 din.

Pri Djeladiniju je  bil paradiž
nik po 60 din, češnje po 100 
din, pom aranče po 72, pa tudi 
druge cene so bile nekoliko višje 
ko t pri prejšnjem prodajalcu. 
Samo solata je  bila „le“ po 60 
din.

Še pri prodajalcu SOUR P ik  
VINKOVCI, TOZD plantaže 
Beltinci smo se ustavili. Tu so 
bile pom aranče po 63 din, solata 
po 60 din, krom pir po 30 din, 
paradižnik pa po 50  din za 
kilogram. Banan sploh ni in jih 
verjetno še lep čas ne bo.

Vsi prodajalci pa so zatrjevali, 
da prihajajo z novimi pošiljkami 
sadja in zelenjave tudi nove, 
nižje cene. To je  res razveseljiva 
novica za novomeške gospode 
nje. Verjetno potem  tržnica sre
di dopoldneva ne bo prazna in 
prodajalcem ne bo treba s kriča
njem privabljati redkih kupcev.

TANJA STARIČ

Več deset avtobusov je  že v jutra- 
njih urah prepeljalo na Gorjanec 
delavce IMV iz tovarn po Dolenjski 
in Posavju, nekaj sto pa se jih  je 
pripeljalo 7. osebnimi avtomobili 
tudi iz Ljubljane in drugih krajev. 
Ljudje so se razkropili po širnih

UMAZANIJA IZ 
TEŽKE VODE

V Novem m estu Krka kljub 
nekajdnevnim nevihtam ni bila 
umazana vse do  nedeljskega 
popoldneva. Potem je  rjava in 
umazana voda začela prodirati v 
Krko iz Težke vode pri izlivu 
pod kandijsko bolnišnico. Kaže, 
da so bile nevihte v Podgorju 
silovite, zato je  po tok  narasel in 
postal rjavo kalen. S kopanjem  v 
Krki je  tako za nekaj dni konec.

Žal nimamo kolesarskih stez
Kolesarstvo se spet uveljavlja, pa ne samo zaradi športa, tudi zaradi dragega bencina

Nedavna podražitev bencina je 
mogoče marsikoga (znova) pritegni
la k  razmišljanju o vožnji s kolesom  
To prevozno sredstvo se po nekate
rih ocenah vse bolj uveljavlja v 
svetu. V Novem m estu za kolesarje 
ni poskrbljeno, bi ocenili na prvi 
pogled. Koliko občani kljub temu 
uporabljajo kolo? V anketi nas je 
zanimalo, ali se občani vozijo s 
kolesi m kaj inisljjo o  tovrstni vožnji 
v Novem mestu.

JO ŽE BOŽIČ iz Brusnic, proda
jalec na bencinski črpalki v Bršljinu: 
„S kolesom  se vozim za razvedrilo. 
Skočim  do  O točca. V Novem mestu 
je  vožnja s kolesom nevarpa, ker ni 
kolesarskih stez. Z ato sc vozijo po 
p ločniku."

LOJZE UŠAJ iz Novega mesta, 
strokovni vodja vzdrževanja cest pri 
Cestnem podjetju Novo mesto: 
„ Vozim se s poni-ekspresom  Ne 
vozim se s kolesom, ker je  v Novem 
mestu preveč klancev. Povsod je 
bolje urejeno za kolesarje, v Novem 
mestu pa ni nič urejeno.”

AJDOVEC: 
TRGOVINA BO!

Dve leti je  stal na Ajdovcu 
nedograjeni poslovni objekt, ker 
so ga začeli graditi ko t večna
mensko stavbo, pa je  potem  
zmanjkalo denarja in so bila dela 
ustavljena. Napredek je  spet le
tos, ko zadružno trgovino z 
reprom aterialom  pospešeno do
grajujejo in vse kaže, da bo 
jeseni otvoritev. V stavbi bo tudi 
sodobna zbiralnica mleka, med
tem  ko prvotno planiranega bife
j a  ne bo zaradi stabilizacije. 
Sredstva za dograditev ajdov
skega objekta prispevajo KIT, 
ljubljanske mlekarne in dom ača 
zadruga. Om eniti velja še, da 
bodo verjetno sredi avgusta za
časno zaprli zadružno gostilno v 
Žužemberku, ker jo  bodo preno
vili in posodobili, ne samo zaradi 
domačinov, ampak predvsem v 
korist ribiškega in lovskega turiz
ma.

SPET AKCIJA 
PIONIRJEV 

V VAVTI VASI
Tudi letos bo  od 8. do  18. 

avgusta pionirska delovna akcija 
Vavta vas ‘82. To bo že tretja 
delovna akcija pionirjev po vrsti, 
kar je  gotovo svojevrsten jubilej. 
Ker prireditev postaja tradicio
nalna, lahko pričakujem o veliko 
število udeležencev. Pokrovitelj 
akege je  podjetje Gorjanci.

TONE ERŠTE s Sel pri Zajčjem 
vrhu: „Ne da se mi hoditi peš, zato 
se vozim s kolesom. S kolesom se 
vozim več ko  z avtobusom. Kod se 
vozim s kolesom? Po cesti, saj ni 
zraven nič narejenega za kolesarje.” 

ZVONE PAVEC iz Novega mesta, 
taksist: „  S kolesom se ne v oziia  Ni ■ 
časa. Moram pa reči, da se kolesarji 
slabo obnašajo na cesti. Na pesti pa 
so zato, ker ni nobene kolesarske 
steze. Klubski kolesarji, ki trenirajo 
po  cestah, vozijo neprevidno. Orga
nizirane trimske kolesarske vožnje 
potekajo disciplinirano."

M. L.

košenicah, številne stojnice s hrano 
in pijačo pa so bile razpostavljene 
po vsem prireditvenem prostoru. 
Tudi spom inki, vezenine in kramar
sko blago je  bilo gostom na voljo 
ko t na pravi ljudski veselici. In 
nemalo je  bilo gneče pri srečelovu, 
kjer je  bil glavni dobitek televizor.

Zvon v Miklavževi cerkvici je ne
prekinjeno pozvanjal več ur, ker so 
obiskovalci srečanja trumom a silili v 
zvonik k lepemu razgledu, vsak pa je 
mimogrede lahko še potrkal zvono
ve. Organizirana je  bila tudi ambu
lantna služba, gasilci, redarji in vse, 
kar sodi na tako  številen shod.

Množica je  utihnila ob 11. uri, ko 
se je  začel uradni program, ki so ga 
izvajali pevci in recitatorji IMV ter 
šentjernejska godba, slavnostni 
govor pa je imel Miro Gošnik. Govo
ril je  pom enu dneva vstaje in današ
njem gospodarskem trenutku, nato 
pa se je  dotaknil tudi razmer v IMV 
in med drugim dejal: „Prvi znaki 
sprememb o ravnar\ju in poslovanju, 
ki so širši javnosti znani, že dobro 
odmevajo. Vaše notranje razmere se 
radikalno spreminjajo, vztrajno iska
nje dolgoročnih rešitev pa se že 
obrestuje. Marljivo delo, boj anarhi
ji, nedisciplini in drugim slabostim 
že daje prve rezultate. Začetni 
uspehi, iskanje izhoda za takoj in za 
daljše obdobje bodo ob upravičeni 
družbeni podpori prav gotovo dali 
rezultate, če boste sami nadaljevali v 
smeri, ki pomeni ponovno uveljavi
tev IMV in njenega kolektiva.”

Močno pripeko so kmalu po pro
gramu pregnali temni oblaki z grme
njem, veselje pa ni bilo skaljeno in 
se je  nadaljevalo tja do  noči. Organi
zatorji prireditve pod okriljem 
tovarniškega sindikata so spet do
kazali sposobnost. Om eniti pa velja

Črtati in spet črtati
Preveliki investicijski apetiti so že pokazali slabo stran, še 

vedno pa nekateri načrtujejo „v tri dni"

Do jeseni morajo vsi nosilci 
planiranja znova prečesati svoje 
planske dokumente za to sred
njeročno obdobje in črtati zla
sti postavke o investicijah. Za 
nove investicije je  v tem obdob
ju za 11 milijard namer, možno
sti pa je le za eno tretjino tega. 
Tudi vse izvozno usmerjene 
investicije ne bodo uresničljive! 
O tej problematiki je  tekla širša 
razprava tudi med delegati zbo
ra združenega dela.

Že pri sprejemanju plana za 
obdobje 1981 do 1985 jc bilo oč it
no, da  so Novomeščani zelo optim i
stično načrtovali nove naložbe in 
zaposlovanje. Slednje ni toliko v 
neskladju glede števila novo zaposle
nih, ampak s tem, da iz šol prihajajo 
strokovnjaki drugih profilov, ko t jih 
gospodarstvo potrebuje.

Iz obširnih gradiv, ki so jih 
delegati dobili za razpravo, je  videti, 
da so bile zadnji dve leti investicije v 
novomeški občini čezmerne glede 
na ustvarjeno novo vrednost. Zlasti 
je šlo preveč denarja v zidove, če
tudi v industrijo, kajti rezultati so v 
finančnem  smislu umanjkali. Tre
nutno je  industrija novomeške 
občine tako zadolžena, da predstav
lja samo odplačilo kreditov skoraj

Novomeška kronika
V RAZPRAVI DO 

SEPTEMBRA
Osnutek občinskega odloka o pri

znan ih , ki so ga delegati novomeške 
občinske skupščine obravnavali 
prejšnji teden, gre v javno razpravo 
do 10. septem bra. Osnutek prinaša 
nekaj sprememb prejšnjim pred
pisom, predvsem pa prinaša več reda 
pri odločai\ju o več vrstah občin
skih priznanj. Prav bi bilo, da bi v 
času javne razprave prišlo kaj urad
nih pripomb, da ne bo prigovorov 
ok tobra, ko se nagrade in priznanja 
podeljujejo.

DOMAČI TRN
Sumljivi so mi tisti, ki preveč 

glasno skrbijo za blaginjo delov
nega človeka, ker mi je že dolgo 
poznan izrek, da je Bog najprej 
sebi brado ustvaril.

T. G.

ČEBELE NA PAŠI — Med Dolenjskimi Toplicami in Podturnom že 
nekaj dni ždi kamion na gozdni jasi. Več deset čebeljih panjev je tu 
na paši. Dež zadnje dni nagaja čebelam, sicer pa sije obetati dobro 
medjo letino. (Foto: R. Bačer)

PRVA ZNIŽANJA -  Pri „Alpi- 
ni“ sc je  prejšnji teden v izložbi že 
pojavil plakat z obvestilom, da so 
začeli prodajati letno obutev po 
znižanih cenah. Sezona razprodaj jc  
torej odprta, ampak žepi delovnih 
ljudi so večinoma prazni. Minili so 
časi, ko  so ljudje kupovali brez 
poprejšnjega temeljitega preudarka.

ZAKAJ NE DOMAČA VOZI
LA? -  Ko je  bilo na dan vstaje pri 
Miklavžu na Gorjancih srečanje de
lavcev IMV, tega po parkiranih vozi
lih ni bilo videti. Katrce so bile v 
očitn i manjšini, prevladovali pa so 
„fički”  in stoenke od konkurenčne
ga podjetja. Tudi pred stanovanjski
mi bloki v mestu, kjer pretežno 
stanujejo zaposleni v IMV, vidiš 
avtomobile vseh m ogočih znamk, 
samo lastnih ni veliko. Pravijo, d a je  
v Kragujevcu ravno narobe.

SPET POMANJKANJE! -  V 
novomeških trgovinah zadnje čase 
spet ni surovega masla, zelo redko jc 
dobiti alpsko mleko, ni pralnih pra
škov, medtem ko je založenost z 
mesom malce boljša, O kavi pa -  ne 
duha ne sluha!

PRECEJ PONUDBE! -  Da je 
novomeška tržnica dobro založena

osem letno akumulacijo. Tako stanj« 
pa na področju investiranja ni sam« 
zaradi IMV, ampak tudi ostale že 
dokončane investicije niso to, kar so 
elaborati obljubljali. Zaradi tolik®" 
nih vlaganj predvsem v industrijo se , . 
je  še 'povečalo zaostajanje na drugih 
področjih, ko t v trgovini, kmetijstvu 
itd.

V razpravi so podčrtali, da j« 
poslej pri investiranju upoštevati 
predvsem odgovornost ljudi, ki inve
sticijske programe pripravljajo in jih 
delavcem ponudijo v sprejem. Skup
ščina je  delegatom naložila, naj vsak 
r  svoji sredini poskrbe, da bodo 
delovni ljudje o dopolnitvah srednje
ročnega plana zares razpravljali in 
ne le dvigovali rok.

__________ R. B.

PREKUPČEVALCI 
SO NA TERENU

Komaj so v zadrugi med suho- 
kranjskimi km eti pridobili nekaj več 
poslovnih partnerjev za živinorejo, 
že se po vaseh pojavljajo prekupče
valci, ki ponujajo za kilogram živine 
več, ko t lahko nudi zadruga. Za
enkrat so km etje trdni in take poja
ve sproti javljajo v zadrugo, vendar 
bi kazalo neljube goste uradno opo
zoriti, da delajo zmedo in škodo 
odkupu.

in da je ponudba precejšnja, se vidi 
že jx> tem, d a je  zadnje čase zaseden : 
tudi del spodnjega dela pokrite 
tržnice, k i je  bil do nedavnega stalno 
prazen. Domačinke so se od proda
jalcev na stalnih stojnicah že naučile 
pridobivati, stranke: tudi one & 
začele glasno vabiti in hvaliti svoje 
blago. Kaj takega si še pred nekaj 
leti sploh ne bi mogli misliti!

Ena gospa je rekla, da sprčj'. 
me stavo z vsakomer, ki bi 51 
upal trditi, da jarki v cestišč1! 
tik pred novim vrtcem v Ločni 
ne spadajo v svetovno knjig*' 
rekordov. . .
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Ko je lonec poln, prekipi
Kadrovske in druge težave pri Dekorlesu v Dobovi pripeljale do družbenega varstva

so orles se je  pripojil Lesnini leta 1974. V naslednjih dveh letih 
0 z združenimi sredstvi drugih tozdov zgradili v Dobovi nov 

Proizvodni obrat in kupili stroje za proizvodnjo po naročilu. 
e o zaposlenih se je  do leta 1979 povzpelo od 63 na 100.
Dekorles je preko Lesnine prodal 

83 odst.

Gruenfeld, Marjan Maričič in Zlata 
Butara.

j .  t e p p e y

k lju b
proizvodnje, vendar se 

t . temu ni uspel postaviti na 
" 'n o g e . Za poslovni sklad mu je 
ajalo zelo malo denarja, veliko 

lqo?a*° za normalen razvoj. Leto 
7 j  *?. V ^°k ,ov> končali z izgubo 
’ , bilijona dinarjev. Sami so je 

j^ ttih  le majhen del (400 tisoča- 
ej f ^ e®*no so torej prispevali dru- 
. i ° ztH (6.8 milijona dinarjev) in se 

at skupaj odločili za sanacijo, 
ni imela uspeha. Po prvih petih

le«Ŝ ih *etOS 50 ufiotov 'l ' v Dekor- 
-dodatno izgubo 3,3 milijona 

Delavci so takoj sprejeli 
ce Program, vendar so na

ntralnem delavskem svetu Lesnine 
D ?ec dni po tem  zvedeli, da ga v 

ovi ne izpolnjujejo. Zaradi tega 
sf P o la g a li  ukrep družbenika var- 
ur a.’. 8a je občinska skupščina v 

ez,cah izrekla na seii 20. iuliia.

NOVO V BREŽICAH
z J u  B0 TREB.A Č a k a t i  -  Na 
zal. r>e P° h o p ih  avtobusnih zve- 
ohdi , ezic z Zagrebom v zborih 
Dmt. f  skupščine je Brebus začel 
lq 7QP *  za usklajevanje že v letu 
Drpvr/ n s Croatio iz Zagreba. Ta 
SAP 'Znr^ Je d°tn l potrebna soglasja, 
mn i i l  Jnbljane pa še ne. Dolgujeta 
. J ih  Izletnik iz Celja in Gorjanci 
ptQ ovega mesta. Novo avtobusno 
nnH„ ,m oia nato registrirati šc gos- 
zamir zbornica v Beogradu, ki pa 
naku .varčeValnih ukrepov temu ni 
kraj ili'1’* ena‘ Zatika se torej na več

j e z i c a  b o  k m a l u  d o g r a -
Brežiško pokopališče bo 

za
za po-

Predstavniki Lesnine so ob tej 
priložnosti seznanili delegate s 
kadrovskimi težavami na vodilnih 
mestih, kjer da pri izbiri niso imeli 
srečne roke Nič bolje ni bilo v 
proizvodnji. Ves čas je primanjkova
lo mizarjev, kar se je  odražalo na 
kakovosti izdelkov. Zahtev, ki so jih  
glede tega postavljali, pri Dekorlesu 
niso izpolnjevali in tudi o štipen
distih in podm ladku ni bilo ne duha 
ne sluha, Strojev niso vzdrževali. 
Izdelke so shranjevali v nezavarova
nem skladišču, in tako povzročali 
družbeno škodo. Slabo organizacijo 
dela so poslabševale zdrahe med 
vodstvenimi in vodilnimi delavci.

Tudi samouprava ni delovala, kot 
bi bilo treba, zato so po taki 
obrazložitvi vsi zbori občinske skup
ščine izglasovali ukrep družbenega 
varstva in z njim omejili kolektivu 
večino samoupravnih pravic. Pred
sednik začasnega kolegijskega orga
na je  v. d. direktorja Miro Košak, 
člani pa so Franc Puhner, Janez

»Dolenjski list« 
v vsako družino

POSOJILODAJALCE 
PROSIJO ZA 
ODGODITEV 
VRAČANJA

Vinogradniki in delovna orga
nizacija Slovin Brežice so za 
obnovo nasadov najeli bančne 
kredite, ki jih bodo zdaj težko 
vračali. Temeljna organizacija 
TOK Slovin računa letos celo z 
izgubo, saj bo pridelek zaradi 
toče m očno zmanjšan, delo pa 
podvojeno v zasebnih in družbe
nih nasadih.

Slovin in prizadete kmete 
obremenjuje glavnica za 10,5 mi- 
Ijjonov dinarjev in za 2 milijona 
dinarjev obresti. Najbolj so se 
zadolžili pri Temeljni posavski 
banki. Nekaj kredita so dobili šc 
pri kmetijski živilski razvojni 
skupnosti in pri lastni hranilno 
kreditni službi. Vse, ki so dali 
posojila za vinogradništvo, je  
Slovin zaprosil, naj zaradi na
ravne nesreče, ki je  prizadela 
brežiško občino, preložijo vrača
nje in odpišejo obresti. Na sklad 
skupnih rezerv SRS je DO posla
la vlogo za odgoditev kredita za 
odkup predlanskih količin vina.

JENA _____
^P tem bra  d o b ilo  ličn o  vežico 
„  *°Jnike in z njo p ro sto r za pu
s t n e  svečanosti. K rajani so zanjo 
VečlT* sarnoPrispevek, saj so bili 
um r  1 v za,Jregi, ko  so m orali 
stik i?°  P°8reba leža ti v stanovanj- 
. . “ lokih, od k o d er so j ih  po
P o t  stoPn‘^ 'J ' težko  prenesli ven. 
snl^u • Pa zanJe v stanovanjih  
P °h  niso im eli p ro sto ra  in večkrat 

,v .S1. Pom agali tako , da  so um rli 
jci ležali v boln iški m rtvašnici.

brežiške vesti
ZASEDEN VSAK KOTIČEK NA SONCU IN V VODI -  V 
Čateških Toplicah si želijo še dolgo in vroče poletje, da bi jim  
polnilo bazene in blagajno. Letos jim dež večkrat prekriža načrte, 
vendar vročina hitro znova privabi kopalce. Na dan imajo po več 
tisoč obiskovalcev. (Foto: J. T.)

Pravic ne~bo več mogoče širiti
družbenih dejavnosti v družbenem proizvodu je vse manjši -  Kaj poreče analiza?

Pri občinskem  izvršnem svetu
krškem so že pred slabima dvema 
•besecema imenovali šest delovnih 
®*uPin, ki naj proučijo izvajanje 

^n jeročnega občinskega družbe- 
b^Ea plana v lanskem in tem  letu. 
z“ elana analiza bo hkrati priložnost 

°ceno možnosti za izvajanje pla- 
r® v Prihodnjih letih, dala pa naj bi 
. dovolj jasne obrise za pobude 

Predloge stabilizacijskih ukrepov. 
V delovni skupini za družbene 

„ejavnosti in komunalno gospodar- 
ohA- k ' J° voc*' P°dpredsednik 

črnskega izvršnega sveta Niko 
reL pričakujejo, da bo njihova 

bbliza po usklajevanju z drugimi 
bpinami med delegati v skupšči- 
b samoupravnih interesnih skup
kih gotovo vzbudila precejšnjo 
č rn o s t.  Tako izvajalci kot upo- 

k "iki bodo morali dobro premleti, 
ko bo m oč zastaviti delo po 
celu svobodne menjave dela v 
V|b razmerah gospodarjenja.

Analiza že zdaj nazorno kaže, da 
nekod samouprava m očno peša, 

J’ denimo, skupščina občinske

J § VI PREHODI z a  p e š c e  -  
0 sam i delavci novomeškega 

Drt4,ne*?a podjetja niso mogli 
ii, ^ valiti skrbi Brestaničanov 

enovčanov za večjo promet- 
hiSoV?f.!,.ost’ M t« v obeh krajih 
’.*eb •* z lo v o ljn i le z obnovo

marveč so zahtevali,
Pt&'Zna^ijo še nove prehode za 
su .e; Na sliki: zebra pred bre- 
o *ško elektrarno (Foto: P.

J O  (1 7 2 0 )  29.  julija .1982

kulturne skupnosti, kar ne more 
zagotoviti sklepčnosti. Morda je 
štiriletni mandat predolg, preutrud- 
ljiv, ali pa gre za naveličanost 
delegatov, ki se jim  zdi, da so vse 
prevečkrat zgolj glasovalni stroj.

Krška občina je nadpovprečno 
razvila družbeni standard, saj so bile 
zgrajene številne nove šole, tako da 
bo lahko letošnjo jesen že vseh več 
kot 3200 učencev obiskovalo eno-

DEVET DELEGATOV 
NA KONGRESU 

SINDIKATOV
Na 10. kongresu slovenskih sindi

katov bodo iz krške občine sodelo
vali delegati Karel Cešnovar („Djuro 
Salaj" -  tozd Les), Drago Gošek 
(Metalna — tozd TGO Senovo), 
Boris Macur („Djuro Salaj" -  tozd 
Komerciala), Bojan Piletič (Rudnik 
Senovo), Ida Slapšak (SGP Pionir -  
tozd Gradbeni sektor), Irena Strgar 
(Labod -  tozd Libna), Danica Zalo
kar (OŠ Milke Kerin Leskovec), 
Anka Zdovc (upravni organi SO) in 
Stane Zorko (Kovinarska).

KRŠKE NOVICE
FARMA BKKONOV V PRISTA- 

VI — Potem, ko so strokovnjaki 
ljubljanskega Geološkega zavoda s 

e sondami raziskali nosilnost tal za 
farmo, je  pričakovati, da bodo vse 
formalnosti urejene do septembra;, 
tedaj naj bi pričeli z zemeljskimi 
deli za farmo M Agrokombinata, v 
kateri bo prostor za 30.000 beko- 
nov. Kljub obilici potrebnih soglasij 
upajo, da ne bo pričetek izgradnje 
pom aknjen na poznejše mesece.

AKCIJA 7.A DIJAŠKI DOM V 
RAZMAHU -  Neustrezni in pre
majhni prostori sedanjega dijaškega 
dom a Milke Kerinove v Krškem so 
odgovornim precej časa povzročali 
sive lase, saj bi bila novogradnja 
prava nuja. Tako so menili tudi pri 
republiški izobraževalni skupnosti, 
kjer so sc že pred časom odločili 
denarno podpreti izgradnjo novega 
dom a. Tudi združeno delo v občini 
ima precej posluha za zgradbo, kjer 
naj bi bivali bodoči strokovnjaki. Da 
le ne bi prišlo do kakšnih admini
strativnih omejitev, si zdaj žele 
učenci, vzgojitelji in investitorji.

izmenski pouk, V celodnevno 
osnovno šolo je  zajeta že četrtina 
učencev. Ob tem , ko so uspešno 
širili pravice v šolstvu, otroškem

/

Niko Zibret: ,,Kje je  spodi^ja 
meja upadanja deleža družbenih 
dejavnosti v družbenem pro
izvodu? “
varstvu, zdravstvu, socialnem 
skrbstvu in z novimi objekti ustvar
jali ugodna tla še za razvoj športnih 
dejavnosti, pa v Krškem ugotavljajo, 
da delež družbenih dejavnosti v 
družbenem  proizvodu občine izrazi
to  pada že od leta 1979. Posebej 
Žgoč je  ta razkorak za socialno 
skrbstvo in še zlasti za zdravstvo, 
kjer pričakujejo ob koncu letošnjega 
leta primanjkljaj v višini okrog 29 
milijonov dinarjev.

P. P.

STARŠI POMAGALI 
BRIGADIRJEM

60 staršev, mladincev ih bivših 
brigadirjev, ki so 27. julija obiskali 
krško mladinsko delovno brigado 
Matije Gubca na zvezni delovni akci
j i  „Istra 82” v Vanganelu, je  pridno 
zgrabilo za lopate in med pravim 
delovnim obiskom zagrnilo 160 
metrov jarka, v katerega so položili 
cevi za nov vodovod.

KRŠKI 
TEDNIK

ZMAGA ŽIGRCANOV -  Cast prerezati trak na asfaltirani cesti je 
v soboto pripadla najstarejšemu krajanu Alojzu Košaiju. Kljub 74  
letom je še v dežju bdel nad to cesto, da je voda ne bi zdrla. Na 
slavnostni otvoritvi je zaplesala folklorna skupina iz Essna, ki jo  
vodi Košaijev sin Ivan. (Foto: A. Železnik)

ASFALT NA PLANINO
Lani so inienirci uredili nov pri

ključek ceste za vasico Planina blizu 
Jelovca. Kraj je  tako lažje dostopen, 
posebno pozimi. Pred kratkim  so 
cesto tudi asfaltirali.

NEURJE RAZDIRALO  
CESTE

Nedeljsko neurje je  naredilo mno
go škode na cesti proti Vrhu. Poseb
no proti Klanj cu je  cestišča  na 
mnogih krajih zdrto  povsem do 
osnove. V soboto so delavni krajani 
navozili obilo gramoza, ves trud pa 
je sedaj zaman. Pri Ivanu V intaiju je 
voda poškodovala tudi poskusni po
sevek 15 sort ajde, ki jih  je  zasejala 
ljubljanska biotehnična fakulteta. 
Zemeljski plaz sc je  vsul tudi pri 
Telčah.

Ob žetvi že misijo na setev
Pogodbenih 150 ton  pšenice v sevniški občini bo po vsej verjetnosti preseženih

za novo žetev. Doslej so analize 
kazale sprejemljivo suhost zrnja, kar 
pomeni, da so ljudje zadeli žetev 
tudi po zrelosti," pravi.

V sevniški občini so zadovoljni z žetvijo in tudi odkupom  
pšenice. Do srede, 21. julija, ie bilo prevzete 85 ton, do konca 
minulega tedna pa so pričakovali že 130 ton. Nove količine si 
obetajo še od mlatve po hribovskih kmetijah. ..Pogodbenih 150 ton 
bo vsekakor prekoračenih” , meni Franc Starič s sevniškega 
temeljnega obrata za kooperacijo.

Poglavitno je  bilo, da so vsa opra
vila skladno potekala. V obratu za 
kooperacijo hvalijo tudi kombinato- 
ve šoferje. Skratka vse se je  odvijalo 
po prvotno zastavljenem načrtu.
Tudi pogodbeni kombajni so se tru
dili. Opazno je  bilo, da so to starejši 
stroji. Dva sta imela zaradi okvar pri 
žetvi po en dan izpada. Ce ne bi bilo 
tega, bi verjetno žetev že končali.
Zbrane izkušnje kažejo, da bi bilo za 
prihodnjo žetev dobro v kakšni 
strojni skupnosti kupiti vsaj en 
sodobnejši kombajn.

Franc Starič je  zadovoljen tudi z 
izpolnjevanjem pogodb kooperan
tov, „Ni primera, da bi kdo odsto
pil. Mnogi podpisujejo že pogodbe

Držijo se slovenskega dogovora o 
ceni za 'tako imenovani drugt razred 
kakovosti teh žit. Tisti, ki so imeli 
karkoli opraviti z letošnjo žetvijo, so 
lahko opazili, da so se vsi, od 
kmetov do pospeševalcev, vedfi 
odgovorno. Pravzaprav, ko t prizna
vajo celo starejši, lep čas ni bilo 
takšne skrbi za pridelek. To je  tudi 
spodbuden izziv za novo  setev 
jeseni. A. ŽELEZNIK

SEVNIŠKI PABERKI
ŠF. ENA STEKLARSKA DE

LAVNICA -  Pred časom je  s to 
dejavnostjo pričela delavnica v 
boštanjski obrtni coni. Prostore 
nekdanje šmarske brivnice, tam je  
bila tudi že popravljalnica pralnih 
strojev, za te namene obnavlja sevni- 
ška Komunala. Se le obeta razmah 
nekaterih storitvenih dejavnosti?

s e v n i š k i  m m

Le tisto , kar 
zmoremo

Združevanje denarja združe
nega dela in tudi kolikor toliko 
solidarnostno razdeljevanje za 
potrebe po krajevnih skupnostih 
je  zadnja leta dodobra spremeni
lo videz številnih naselij in krajev 
po krajevnih skupnostih sevniške 
občine. Nova zakonodaja pa 
predvideva omejevanje naložbe
nega poleta tudi v tej veji gospo
darstva.

Nekateri so se ob uveljavitvi 
novega zakona o kom unalnih 
dejavnostih bali pravcatega za
stoja. Delegati komunalne skup
nosti so morali na zadnji skup
ščini pri odločitvi, kako poslej v 
komunali, že upoštevati trše raz
mere. Novi aneks k samouprav
nemu sporazumu te dejavnosti 
tja do leta 1985 izhaja prav iz

teh razmer. Stopnjo znižujejo za 
15 stotink odstotka.

Pomembno je jasno povedano 
opozorilo na seji: pri naložbah 
veijetno ne bo niti za meter 
novih cest. Preosnova cestnega 
gospodarstva pa prinaša nova 
vprašanja, še predvsem hujše 
denarne zagate.

Delegati so se zadržali tudi pri 
vprašanju, kako ravnati, da ne bi 
tisti, k i ima dosti, imel še več. 
Izrečena so bila opozorila o 
solidarnostnem načelu delitve 
denarja. Z glasovanjem so se 
opredelili za doslej vpeljani na
čin, ki v dokajšnji meri upošteva 
tudi to  načelo. Razumljivo je, da 
prihajajo tudi zahteve za novo 
kategorizacijo cest, npr. s Pri
moža in Šentjanža. Pravi naslov 
za to  vprašanje pa je  občinska 
skupščina. Ravno zaradi vse 
drobnejše mošnje za ceste so 
take nedvomno upravičene 
zahteve težko rešljive.

A. Z.

Ali se  bodo odpovedali Pavičinam?
Zaradi pomanjkanja denarja se bodo morali v izobraževalni skupnosti odpovedati

programom
Na zadnji seji družbenopolitične

ga zbora trebanjske občinske skup
ščine, ki je  bila v Trebnjem, so 
delegati obravnavali predlog elabora
ta  o ustanovitvi zavoda za varstvo 
naravne in kulturne dediščine. 
Obravnavali so tudi informacijo o 
uskladitvi sredstev za zadovoljevanje 
skupnih potreb.

O elaboratu, samoupravnem spo
razumu in aktu za ustanovitev zavo
da za varovanje naravne in kulturne- 
dediščine so dejali, da je  premalo 
konkreten, sploh pa bi moralo iti 
sprejemanje takih aktov po dvosto
penjskem postopku.

Ko so sc seznanjali o stanju v 
samoupravnih interesnih skupno
stih, so med drugim spet slišali o

težavah v izobraževalni in zdravstve
ni skupnosti. Na podlagi poročila in 
predloga o usmerjanju presežkov 
samoupravnih interesnih skupnosti 
so sklenili, da gredo vsi presežki v 
vrednosti milijarde starih dinarjev za 
pokrivanje izgub v občinski izobra
ževalni skupnosti. Hkrati so se za
vzeli za skrajno varčevanje v skup
nosti (o določenih ukrepih smo že 
pisali v pretekli številki), predlagali 
pa so tudi, da se izobraževalna 
skupnost odpove pravkar kupljenim 
površinam v Pavičinah, kjer ima OIS 
zemljišča za šolo v naravi. Tako 
varčevanje j e  potrebno, ker bo v 
prihodnosti zaradi pomanjkanja de
narja gotovo prihajalo do krčenja 
programov in take vrste objekti niti

Varčevanje v zdravstvu
Trebanjska zdravstvena skupnost ne more pokrivati 

vseh stroškov — Čakajo na solidarnostna sredstva

Trebanjska občinska zdrav
stvena skupnostjo  samo v prvih 
treh mesecih letošnjega leta „pri- 
delala" za preko dva milijona 
nepokritih obveznosti. Ce bi k 
tem obveznostim prišteli še tiste 
iz pretek lili let, bi primanjkljaj v 
celoti znašal preko ene milijarde 
starih dinarjev.

Resda so k temu veliko pri
spevali neredni dotoki solidar
nostnih sredstev, a prav vseh 
stroškov, vsaj tako je  videti se
daj, ne bo mogoče pokriti. Dej
stvo je  namreč, da se stroški 
vsak dan večajo, vsekakor bolj, 
kot se večajo prihodki.

Kdo bo vse to pokril, niti ni 
treba preveč ugibati. Samo za 
ilustracijo je  treba povedati, da 
so letos spet narasli stroški za 
ortopedske pripomočke, za izda
na zdravila in injekcije, za prevo
ze in oskrbne dneve v bolnišnici. 
Še posebej velik odliv je  opaziti 
za zdravljenje izven regije, kjer 
levji delež pobere Klinični cen
ter iz Ljubljane. Kot so nam

povedali na trebanjski zdravstve
ni skupnosti, bodo morali na 
regijski ravni samo zaradi ljub
ljanskega centra nastaviti še 
enega zdravnika, ki bo pregledo
val upravičenost računov, ki pri
hajajo od tam. Ob enem izmed 
takih pregledov so namreč 
odkrili, da so za operacijo, ki 
velja samo 70 tisoč dinarjev, 
zaračunali celih 540 tisoč dinar
jev.

Skratka zdravstvo je  poleg 
izobraževanja najbolj ogrožena 
družbena dejavnost v trebanjski 
občini. In podobno, ko t so se 
dogovorili glede izobraževanja in 
tamkajšnjih primanjkljajev, sc 
bodo bržkone morali tudi v 
zdravstvu. Razlika je  samo v 
tem, da k varčevanju v zdravstvu 
lahko še več prispevajo tako 
zdravniki ko t njihovi pacienti.

Tudi za zdravstveno skupnost 
namreč velja, da je  bolje pre
prečiti kot zdraviti.

I. S.

ne bodo potrebni.
Na seji so sprejeli predlog o pode

litvi liste častnega občana občine 
Trebnje. Naziv bo ob občinskem  
prazniku dobil Marjan Jenko. Anici 
Novak in Osnovni šoli Jožeta Slaka 
-  Silva iz Trebnjega pa so podelili 
priznanja republiškega sekretariata 
za njun prispevek k razvijanju sploš
ne ljudske obrambe in sodelovanje v 
akciji Sava 82.

SENEGAČNIK NA 
OBISKU V TREBNJEM
Pretekli teden je trebanjsko kme

tijsko zadrugo obiskal Lojze Sene
gačnik, namestnik predsednika 
republiškega komiteja za km etijstvo, 
gozdarstvo in prehrano. Med svojim 
obiskom pri zadružnikih se je  zani
mal za potek žetve in odkupa pšeni
ce. Z rezultati, k i so mu jih pred
stavili v zadrugi, je  bil zadovoljen,

VELIKO ZANIMANJA 
ZA DOSEVKE

Spodbujanje k sejanju strniščnih 
dosevkov je  pri trebanjskih km etih 
padlo na plodna tla. O tem  govori 
tudi podatek, da je  tega semena 
nedavno zmanjkalo. Kot so dejali v 
zadrugi, je  bilo to  samo trenutno, 
saj so seme za graščico takoj nabavi
li in ga razposlali zadružnim trgovi
nam. Zanimanje je  toliko večje, ker 
zadruga daje za seme precejšnja do
plačila. S to  akcijo se v trebanjski 
občini ne bo povečala samo količi
na lastne krme, ampak tudi donos
nost polj, zasejanih s pšenico.

IZ KRAJA V KRAJ
BIRO BO STAL ŠELE PO DO

GOVORU -  Trebnje in vsa trebanj
ska občina doslej nista imela veliko 
od turizma. Zato je  vzniknila ideja, 
da bi postavili biro turističnega dru
štva. Toda tu so se začele zadeve 
zapletati. Putnikov m otel ima v zve
zi s tem svoje zamisli, turistični 
delavci pa spet svoje. PIckI teh „špe- 
tirov" je, da biro še zmeraj ne stoji, 
turisti pa brze mimo.

TREBANJSKE NOVICE
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Bodo tovornjaki obstali doma?
Prevoznikom ostaja premalo devsž -  Iz zagate s krediti in varčevanjem — Kje je izhod?

Slovenska prevozniška podjetja iz leta v leto povečujejo izvoz 
svojih storitev. Svojo dejavnost na tujih trgih bi lahko še povečali; 
toda zaradi novega deviznega zakona, ki je zmanjšal razpolagalno 
pravico z devizami, so se znašla v velikih težavah. Za redno delo jim  
namreč ostaja premalo deviz in dogaja se, da vozniki nimajo 
denarja niti za gorivo.

le delček, ki lahko prispeva k boljše
mu poslovanju, rešitev pa to gotovo 
n i  J. S.

„Pri nas za  zdaj še kar dobro 
poslu jem o,1 je dejal Danilo V učič, 
direktor Avto Kočevja. „Posebej 
dobre rezultate dosegamo na zuna
njih trgih. Lani smo v primerjavi z 
lete®  1S80 za štirikrat povečali 
devizni učinek, letos predvidevamo 
okoli 13 milijonov nemških mark 
dev iznega pniiva. T oda odkar je  bil 
sprejet novi devizni zakon , se je  
zmanjšala naša razpolagalna pravica 
z  devizami z  nekdanjih 65 o dsto t
kov na manj z a : 30 odstotkov. Vse 
to predstavlja za nas veliko težavo, 
saj bi za normalno delo potrebovali 
vsaj 50 odstotkov deviz. S težavami 
smo seznanili vse pristojne dejavni
ke, povsod nas razumejo,, toda po
magati nam ne m orejo ”

Toda 150 težkih  tovornjakov in 
220 voznikov ne m ore stati dom a. 
Zato poskušajo najti vse m ogoče

izhode iz sedanje krize. Med drugim 
nameravajo najeti kredite dom a in v 
tujini. To pa je  le izhod iz najhujše 
stiske, m edtem  ko to ne m ore biti 
dolgoročna rešitev. Resda bi lahko v 
skladu s staro miselnostjo iskali delo 
tud i dom a, toda tega prav gotovo ne 
b ' moglo naredit! vseh 40 prevozni
ških podjetij. Se manj je  to v skladu 
z usmeritvami k  čim  večjemu izvo
zu. Zato se na zunanjem  trgu tem 
bolj znajdejo Madžari in Bolgari, ki 
sc pobudo sprejeli v svoje roke in 
svoj delež v m ednarodnem  prom etu 
povečujejo iz leta v teto.

O sedanjih težavah obveščajo vse 
delavce, sprejemajo tu d i ukrepe, s 
katerim i nai bi zmanjšali stroške. Pri 
njih je  vsako vozilo samostojna 
obračunska enota, za manjše stroške 
pri gorivu in popravilih dobe vozniki 
tud i ustrezne stimulacije. A vse to je

IZVOZ LAHKO REŠIJO DE
VIZE — Več kot dve tretjini j 
prihodka ustvari Avto Kočevje ] 
na tujih trgih. Toda zaradi po
manjkanja deviz -  ostane jim j 
same 30 odstotkov prisluženih 
deviz — se lahko zgodi, da ne j 
bodo dosegli predvidenega 
Izvoza.m m  m I I  _ ■ izvoza.Vonj ga sploh no moti drobne iz kocevja

V kočevski odkupni postaji Koteks-tobusa odkupijo na 
leto 300  ton  kož -  Zadnja leta je kož manj

Že 27 let dela Karlo Fabjan na 
odkupni postaji za kože v Kočevju. 
V teh  dolgih in napornih letih s e je  
seveda že zdavnaj navadil na smrdlji-

Karlo Fabjan

vi vonj kož. T oda'delo  je  zanj vsak 
dan  težje. Na leto odkupi po 300 
to n  kož, k i j ih  m ora prem etati 
trikra t do štirikrat. Zato si želi, da 
b i šel km alu v pokoj.
.  „Ne, ne pritožujem  se čez plačo,

saj zaslužim tud i po 14 tisoč dinar
jev na mesec. Toda ta  odkupna 
postaja ju tako slabo opremljena, da 
je  delo v resriici težko. Medtem ko 
imajo drugje „ram pe”  in viličarje ter 
tekoče trakove, moram jaz vsako 
kožo ročno razložiti, jo obrezati, 
posoliti in po tem  spet naložiti na 
tovornjak. Na leto tako premečem  
najmanj 1200 to n  kož. In  rečem  
lahko, da svoj osebni dohodek po
šteno zaslužim.”

Fabjana ne tolaži n iti to , da vsako 
leto manj koljejo in je  kož zadnja 
leta manj kot pretekla. Kako se 
varčevanje pozna tu d i p ri kožah, 
kaže to , da se jih  drži le malo 
ostankov mesa in kočevski lastniki 
psov kar težko pridejo na svoj ra
čun. Toda Karlo rad ustreže vsem, 
kaka bo po tem , ko bo izpregel, pa 
še sam ne ve. Za delo, ki je  sicer 
dobro plačano in ki ga on  opravlja s 
spričevalom nižje veterinarske šole, 
se skoraj nihče ne-zanima.

KOČEVSKE

Vse manj tujcev
V ribniški prodajalni suhe 
robe in spominkov ni več  
tujcev— Ne dobe informa
cij, zato ne usmerjejo 

turistov

Tudi prodajalna suhe rabe in tu ri
stičnih spominkov, ki jo  ima ribni
ško turistično društvo v Ribnici, je 
svojevrsten barom eter upadanja tu ri
stičnega prom eta. A nton Čebin, ki 
še vedno vodi prodajalno, kmalu pa 
si bo poiskal bpyši kos kruha, je  
povedal, da se je  pretekla leta v 
prodajalni ustavilo na dan tu d i 10 
do 20 tujcev, zdaj pa le še dva.

Seveda vzrok ni samo v tem , ker 
je tovornjak podrl tab lo , ki je  ozna
čevala pot v prodajalno. Vzroki so 
bržkone tud i drugje. Vsa pretekla 
leta se je  le malokdo zanimal za 
razvoj turizm a, tako da zdaj v bistvu 
čutim o posledice omalovažujočega 
odnosa do njega.

„Pri nas bi se dalo iz turizm a prav 
gotovo več iztržiti, potrebno pa bi 
bilo več in bolj organizirano delati. 
Če me sprašujete, ali pri nas dajemo 
tu d i informacije turistom , ki se zgla- 
se p ri nas, vam m oram  povedati, da 
ne. Teh informacij pri nas ne dobi
mo. Tudi trgovina bi lahko bolje 
poslovala, a za to  delo manjka ljudi. 
Tudi takih, ki bi prodajali na stojni
ci pred trgovinico. Dela je  kljub 
majhnemu prom etu pri nas dovolj, 
saj imamo okoh 200 artiklov, ki se 
štejejo v sto tisočih. Precej tega 
blaga gre v druge kraje in drugim 
trgovinam, nemalo časa nam vzame 
tudi nabava pri zasebnikih.”

Naj bo kakorkoli že, trgovinico, 
ki je  že sama po sebi slikovita in 
zanimiva, obiskuje'vse premalo lju
di. Primerjava s svetom je  skoraj 
nemogoča. Drugje te  potegnejo 
dobesedno za rokav, takoj ko opazi
jo , da se le malo zanimaš za blago, 
pri nas pa je  prej obratno.

G. S.

OBČINARJI V POLEPŠANI HI
ŠI -  Zgradba občinske skupščine v 
Ribnici, k i jo je  že načel zob časa, 
bo dobila lepšo zunanjo podobo. 
Delavci kočevskega Zidarja te dni 
končujejo obnovo fasade, oken, žle
bov m kritine. Da bo zgradba, ki je 
spomeniško zavarovana, še lepša, jo 
bodo okitili z bakrenimi žlebovi, 
takšna pa bo tudi streha stolpiča.

DOLENJSKI LIST

BRIGADIRJI 
SO SE VRNILI 

Z BRKINOV
Z mladinske delovne akcije 

Brkini 82 se je  nedavno vrnila 
ribniška mladinska delovna bri
gada Fran Levstik. Mladi Ribni
čan i -  v brigadi jih je  biic 52 -  
so se dobro odrezali na akciji. 
Brigada je  bila v dveh izmenah 
udarna, brigadirji pa sc osvojili 
11 udarniških značk in 7 pri
znanj Medtem ko sc imeli lani v 
Ribnici težave pri zbiranju briga
dirjev, je  bilo letos celo več 
prijavijencev, kot je  bilo v briga
d i prostora. V brigado so se 
prijavili m ladi iz vseh krajevnih 
skupnosti, največ pa jih  je  bilo iz 
Rika.

ASFALT NA ŠOLSKI ULICI -  
Resda cestarjem manjka denarja 
celo za popravilo cest, a tu in 
tam se še najde kakšen dinar za 
novo krpo asfalta. Tudi v Ribni
ci je  dobila Šolska ulica nekaj 
dodatnega asfalta, tako da se 
popolnoma ne pozabi, kako so 
videti taka opravila.

Še enkrat večji izvoz
V primerjavi z lani so v ribniški občin i povečali izvoz za 

100 odstotkov — Najboljša sta Riko in Eurotrans

Čeprav so v teh poletnih 
dneh marsikje precej popustili 
pri delu, poletno mrtvilo ne bi 
smelo zavladati tudi pri obrav
navanju polletnih obračunov. 
Tako so sklenili na posvetu 
sekretarjev osnovnih organizacij 
ZK v ribniški občini, ki je bil 
pretekli teden v Ribnici.

V' nasprotju z drugimi so v ribni
ški občini kar zadovoljni z delom pa 
tu d i z izvozom, zato utegne b iti 
obravnava polletnega poslovanja 
mapj črnogleda. Kot je  dejal Janez 
Bambič, sekretar kom iteja občinske 
konference ZK, so izvozni rezultati 
resnično spodbudni. Izvoz se je  
letos v primerjavi z lani povečal za 
111 odstotkov, doseženega pa je 
bito kar 57 odstotkov letnega plana. 
Dobri rezultati so biti doseženi tudi 
na konvertibilnem področju, kjer so 
izvoz povečali za enkrat in dosegli 
skoraj polovico letnega piana. Z 
izvozom na klirinško področje so 
načrte  krepko presegli. Spodbudno 
je  tudi, da se je  zmanjšal uvoz, saj so 
dosegli le nekaj čez 30 odstotkov 
letnega načrta.

Seveda so t i  dosežki spodbudni, 
še posebej v Riku in Eurotransu, ki

Blagodejen dež — Zadnjega dežja so se gotovo najbolj razvesel3i 
I kmetje, kajti dolgotrajna suša je že grozda, da bo prizadela letošnjo 
letino. Čisti kmet Štefan Jakša iz Vranovičev prejšnji teden z drugo 
košnjo črne detelje ni bil zadovoljen, pa tudi otava, je rekel, zaradi 
suše slabo kaže.

Zgovoren račun
V sem išk i Iskri lani za 5 

m ilijo n o v  d in  Drihranka

V lanskem letu so v črnomalj
skem Beitu obravnavali šest inven
tivnih predlogov, od katerih so bili 
štirje nagrajeni. Z upoštevanjem in 
uresničitvijo teh  predlogov je  Belt 
lani prihranil dobrih 283.000 dinar
jev, inovatorjem pa so izplačali sku
paj nekaj več kot 31 tisočakov 
nagrad.

V semiški Iskri so delavci lani 
prijavili 40 inventivnih predlogov, 
od katerih je  bito 21 sprejetih, 8 
zavrnjenih. 11 pa jih  je  še v postop
ku. 21 sprejetih predlogov je  Iskri 
lani prineslo več kot 5 milijonov 
dinarjev prihranka, izplačali pa so za 
127 tisočakov nagrad ozirom a nado
mestil.

Novatorstvo je več kot služba
Raziskovalna in inovacijska dejavnost zaostaja za razvojem ostalih dejavnosti v občini — 

Inovatorstvo ni le stvar strokovnjakov, marveč vseh zaposlenih

MASTEN DEŽ -  V Kočevju, j  
bogatem  z industrijo, k i pa v zad- j  
njem času ne posluje preveč dobro, | 
se dogajajo čudne reči. Z dežjem 
namreč pride tud i nekakšna maščo- j 
ba, ki se potem  usede na avtomobile 
in druge površine. Po njej ostanejo 
na avtom obilih m astni madeži, k ijih  I 
n iti ni tako iahko oprati. Kočevci 
ugibajo, kje b i utegnil b iti izvor te 
maščobe. In poznavalci so odkrili, 
da hi to  lahko bila posledica slabo 
izkoriščenega goriva v m azutnih j 
pečeh. Če bi gorivo bolj izkoristili, 
bi prihranili kakšen dinar, pa še j 
jekleni konjički Kočevcev bi bili j 
bolj č is ti

SE JE ČAS ZA IZPITE -  A v to -1  
m oto društvo iz Kočevja bo im elol 
9. avgusta spet izpite iz poznavanja] 
cestnoprom etnih predpisov. Seveda] 
sodi sem tudi poznavanje znakov. |  
Tu je  le ena težava, saj se bodo I 
morali kandidati iz knjig naučiti, | 
kakšne so „zebre” na prehodih za j 
pešce. Na kočevskih ulicah tega ] 
prepotrebnega znaka skoraj ni ] 
o p az iti

Raziskovalni in inovatorski dejavnosti so v zadnjem času v 
črnomaljski občini posvetili veliko pozornost, med drugim so o 
stanju na tem področju govorili tudi na nedavnih sejah občinske 
konference Zveze komunistov in zborov občinske skupščine. 
Vsekakor drži, da ta dejavnost v občini zaostaja za razvojem ostalih 
dejavnosti in da očitno še ni prišlo v zavest vseh, da je razvita 
raziskovalna in inovacijska dejavnost eden od pomembnih pogojev 
za uspešen družbenoekonomski razvoj.

Zal ugotavljajo, da ta  dejavnost v 
občin i še vedno ne uživa naklonje
nosti vodilnih in vodstvenih delav
cev v organizacijah združenega dela, 
kar v precejšnji m eri zavira njen 
razvoj. Svet za znanost pri OK 
SZDL in občinska raziskovalna 
skupnost, ki zelo dobro sodelujeta, 
ugotavljata, da pri načrtovanju na
daljnjega razvoja občine marsikdaj 
še vedno odločajo le ozki krogi 
ljudi, ki so večkrat tud i brez potreb
nega znanja in strokovnosti.

G ok, kmetijska zadruga, zlasti pa 
črnomaljski tozd  IMV nimajo ureje
nega razvojno raziskovalnega dela in 
svoj razvoj zastavljajo zelo kratko
ročno, čeprav je  že danes jasno, da 
jim  tak  odnos do znanja ne zagotav
lja razvoja. Vprašanje razvojno raz
iskovalnega dela imajo delno ureje
no le v semiški Iskri, Beltu, Gorenju 
ter kanižarskem Rudniku, medtem 
ko Kovinar in viniški to zd  Novo- 
teksa te  zadeve urejajo preko delov
ne organizacije.

T udi kar se tič e  m nožične inven

tivne dejavnosti, je  stanje v občini 
vse prej ko t zadovoljilo. Razvoj te  
dejavnosti marsikdaj zavirajo zavist, 
podcenjevanje in napačna miselnost, 
da je inovatorstvo le stvar strokov
njakov ne pa vseh zaposlenih delav
cev. Večkrat se tu d i dogaja, da 
inovacijske predloge sploh neobrav-

ŽENSKE V  
MANJŠINI

V črnom aljski občin i so ženske v 
delegacijah za zbore občinske skup
ščine in v organih občinske skupšči
ne v precejšnji manjšini. Tako je  v 
delegacijah za zbor združenega dela 
253 članov, od  tega le 82 žensk; v 
delegacijah za zbor krajevnih skup
nosti je  od  123 članov 15 žensk, za 
d ružbenopolitični zbor pa od 21 
delegatov le 5 žensk. V organih 
skupščine občine je od  185 članov 
organov in delegacij skupščine le 48 
žensk.

navajo, marveč vso zadevo odpravijo 
kot službeno dolžnost.

Tako na seji OK ZKS kot na sejah 
zborov občinske skupščine so se 
zavzeli za hitrejši razvoj te  dejavno
sti in za to  sprejeli več sklepoy’ 
stališč in priporočil. ^

ČRNOMALJSKI DROBU
RAZSTAVA V A D L E Š lC lH 'E  

okviru tradicionalnega srečaj? 
internirancev bo to  soboto in 
deljo v kulturnem  dom u v Adle*)* 
razstava slik Janeza Kranjca iz 
Ijane in Alojza Pokorna iz ZaiJ*: 
ob Savi. Domačini pa bodo prip 'ri 
li razstavo izdelkov dom ače obo1'

BRIGADIRJI V RUDNIKU '
Delegacija brigadirjev, ki delajo 
drugi izmeni MDA Bela krajina. J. 
prejšnji teden obiskala kanižal*" 
Rudnik, kjer so si najprej ogleda
te žko delo rudaijev v jam i in se naj* 
še pogovarjali o uspehih in n a č r t i 11 

pa tudi težavah, s  katerim i se spop* 
dajo kanižarski rudarju Poki°j 
viteljstvo nad brigadama v tej izm®*! 
sta prevzela Belt in črnomalj* 
Kmetijska zadruga.

p o r o i m a f e t

Leta največja nadloga
Lani za borce v občin i 22  milijonov dinarjev — Radi bi 

patronažno službo — Manj borcev v zdraviliščih

sta glavna izvoznika iz ribniške 
občine. To pa pometli, da bi se 
lahko v izvozna prizadevanja vklju
čili tu d i drugi delovni kolektivi. 
Prav obravnava polletnih bilanc naj 
bi k tem u pripomogla. Zato imata 
sindikat in Zveza kom unistov, ki 
bosta morala poskrbeti za to , da bi 
vsi dojeli potrebnost izvoza, pred 
sabo še kako zahtevne naloge. In pri 
tem  je  najvažnejše, da bosta upošte
vala pobude delavcev, ki se v veliki 
meri že zavedajo pomena izvoza.

RIBNIŠKI ZOBOTREBCI
KDOR ČAKA, DOČAKA -  Pri

bližno 10 let so čakali krajani Loš
kega potoka na nov obtat Rika. 
Toda .dolgoletno čakanje se jim  je 
splačalo. O brat, k i bo takoj po 
no ve m. le tu začel poslovati ko t tozd, 
je  bil zgrajen v rekordno kratkem 
času. V veliki m eri tudi po zaslugi 
velike delovne vneme članov tega 
ribniškega kolektiva, ki so v izgrad
njo obrata vložili 2 tisoč prostovolj
nih delovnih ur. In kar je pri tem 
najpomembneje, začetna delovna 
vnema obeta, da bo delo obrata 
uspešno tudi naprej.

REŠETO

V metliški občini so v lan
skem letu za uveljavljanje pravic 
borcev, vojaških invalidov ter 
njihovih družinskih članov na
menili dobrih 22 milijonov di- 
narjev. od česar ie nekaj manj 
kot polovica iz občinskega pro
računa. Ta denar je dobilo 476  
udeležencev narodnoosvobodil
ne vojne. 165 kmetov borcev, 
124 osebnih vojnih invalidov, 
91 družinskih invalidov, 15 ci
vilnih vojnih invalidov ter 9 
borcev za severno mejo.

K ot ugotavlja občinska služba za 
varstvo borcev, je  m aterialno vpraša
nje borcev v občin i dokaj dobro 
urejeno, težje pa je  na zdravstvenem 
področju, saj je  vedno več borcev 
ostarelih, bolnih in onemoglih, zato 
se zavzemajo, da bi v dispanzerju za 
borce, ki deluje v okviru metliškega 
zdravstvenega dom a, uvedli patro
nažno službo, ki bi bolne borce 
obiskovala na dom u.

Že larii občinska zdravstvena 
skupnost ni mogla zagotoviti dovolj 
denarja za zdravljenje borcev v zdra
viliščih. čeprav vedno Več borcev

potrebuje tako zdravljenje. Lani so 
iz občinskega proračuna plačali 
zdravljenje v zdraviliščih 11 borcem, 
kar je  veljalo dobrih 142 tisočakov. 
Letos kaže, da  bo tega zdravljenja 
deležno še m anj’ borcev in vojnih 
invalidov.

V Metliki imajo člani borčevske 
organizacije 23 stanovanj, od kate
rih je največ, devet, dvosobnih, šest 
je  trisobnih, pe t enosobnih in tri 
garsonjere. Lani so v občini borcem 
odobrili blizu 1,4 milijona dinarjev 
stanovanjskega posojila. V zadnjih 
letih je  denarja za posojila precej 
manj, saj je na voljo le denar od 
vrrgenih posojil, prošenj pa je  pre
cej, kar je  glede na to , da je veliko 
borcev kmetov, razumljivo.

A. B.

TRTA LEPO KAŽE
V metliški občini in v Beli krajini 

sploh grozdje kaže, da bo letina zelo 
dobra. Bolezni in toče ni bilo, vege
tacija pa je  že dohitela spomladan
sko zam udo, zaščitnih sredstev za 
trto  pa je  tudi dovolj. Zadnje sušno 
obdobje tr ti  ni škodilo, za rdeče 
sorte je  bila suša celo ugodna.

PRIZNANJE 
GASILSKI ZVEZI j

Metiiška občinska gasilska zv*** 
je  pred kratkim , ob d nevu . civiN* 
zaščite, p rše la  zvezno priznanje ^  
nagrado za uspešno sodelovanje Š? 
silskih društev z gasilskimi enota®| 
civilne zaščite. Priznanje j i  je pode** 
republiški sekretar za lju d ^° 
obrambo tovariš Košir.

POMEMBNA 
INFORMACIJA

-- Meniš, da je  M etliki res 
potrebna turistična informa
tivna pisarna?
■ -  Seveda je. Kako oai_ 

sicer turisti zvedo, po  kateri 
p o ti naj jo  najhitreje pobri
šejo iz naše občine.

SPREHOD PO METLIKI
NA ZELO OBISKANEM KOPA' 

U SC U  PRIMOSTEK že nekaj ca»  
pobirajo parkirnino, ki niti ni ta**- 
nizka: 50 dinarjev. Bojda jo mutaN 
plačati le tisti, ki niso zaposleni 
semiški Iskru kajti kopališče je 
dila prav ta  delovna organizacija- £  
spodobi se torej, da bi iskraši P .T j  
vali parkirni prostor tako r e k o č  
svoji zem lji", za druge pa ni r 1 
membno.

METLIŠKO KOPALIŠČE Jf

i

KOLPA VABI -  Kopališče na Primostku je med najbolj urejenimi 
na Kolpi, za kar gre gotovo največ zaslug semiški Iskri. Prošnji 
teden je  topla in čista Kolpa privabila številne kopalce, med 
katerimi je  vedno več takih, ki niso domačini.

KLJUB OBILICI sodov za 
vsak večer nastlano, kot da ne 
bito v razdalji petdeset kilom<*5^ 
nikakršne kante z napisom 
ODPADKE. Kaže, da je kopa*£J£. 
ki prihajajo sem domala iz vse 
nije, popolnoma vseeno, kaj s* jL j  
dobi in kaj ne. Vsi člani tu r is tie * ^  j 
društva se lahko plazijo po kcPJ, 
šču, pobirajoč nesnago, pa ne 
kos opravilu, dokler ne bo slen® jju 
spoznal, da je  dihati v čistem 
veliko lepše kot v naravi — svifl

Z NEDAVNO VESELICO g f„l- 
KOŠJE V STELJI je  metlišk* p  
klorna skupina Ivan N avra til l0 
kazala, da se da z delom in ® 
voljo zaslužiti m arsikateri dinatjAnr 
potreben za deto ljubiteljske 
ne. Napovedovalci veseli 
finančnega poloma so zdaj m20 
ni, druga društva pa imaio -j- 
lekcijo, da jadikovanje nad P° jp f t  
kanjem sredstev še nikomur n 
neslo dinarčkov.

m e t l i š k i  t e d n i h

St. 30  (1 7 2 0 ) 2 9  juwt«
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ZIV TAM MARIBOR 
DO BELT ČRNOMELJ 
Heroja Starihe 17

Delavski svet delovne skupnosti skupnih služb — DO 
BELT Črnomelj o p i s u j e  naslednja prosta dela in naloge:

1. VODENJE FINANČNE SLUŽBE
2. VODENJE RAČUNOVODSKE SLUŽBE
3. VODENJE INVESTICIJSKE IZGRADNJE
4. VODENJE VZDRŽEVALNEGA ODDELKA

Pogoji:

1. visoka ali višja šola ekonomske smeri in najmanj pet let 
delovnih izkušenj, od tega tri leta na podobnih delih in 
nalogah;
2. visoka ali višja šola ekonomske smeri in najmanj pet let 
delovnih izkušenj, od tega tri leta na podobnih delih in 
nalogah;
3. visoka šola strojne smeri in najmanj pet let delovnih 
izkušenj, od tega tri leta na podobnih delih in nalogah;
4. visoka ali višja šola strojne smeri in najmanj pet let 
delovnih izkušenj, od tega tri leta na podobnih delih in 
nalogah.
Za navedena dela in naloge m orajo imeti kandidati 
organizacijske in vodstvene sposobnosti ter ustvarjalen 
odnos do samoupravljanja in socialistične družbene ure
ditve.
Prijave sprejemamo 15 dni po objavi razpisa. O izbiri bodo 
kandidati obveščeni v 30 dneh po izteku prijavljalnega 
roka.

Delavski svet tozd  Mehanska obdelava — DO BELT 
Črnomelj razpisuje naslednja prosta dela in naloge:

1. VODENJE TEHNIČNE PRIPRAVE DELA
2. VODENJE KONTROLE

Pogoji:
1. visoka ali višja šola tehnične smeri strojne stroke in 
najmanj pet let delovnih izkušenj;
2. visoka ali višja šola tehnične smeri ali visoka šola 
organizacije dela, smer kontrola kvalitete, in da ima 
najmanj pet let delovnih izkušenj.

Za navedena dela in naloge morajo imeti kandidati 
organizacijske in vodstvene sposobnosti ter ustvarjalen

odnos do samoupravljanja in socialistične družbene ure
ditve.

Prijave sprejemamo 15 dni po objavi razpisa. O izbiri bodo 
kandidati obveščeni v 30 dneh po izteku prijavljalnega 
roka.

Delavski svet tozd Livarna -  DO BELT Črnomelj razpi
suje naslednja prosta dela in naloge:

1. VODENJE TOZD LIVARNA
2. VODENJE PROIZVODNJE V LIVARNI II
3. VODENJE PRIZVODNJE V LIVARNI III
4. VODENJE TEHNIČNE PRIPRAVE DELA
5. VODENJE KONTROLE
6. GLAVNI METALURG

Pogoji:
1. visoka šola metalurške smeri in najmanj pet let delovnih 
izkušenj; aktivno znanje enega ali pasivno znanje dveh 
svetovnih jezikov;
Z  visoka, višja ali srednja šola metalurške smeri in, da ima 
najmanj pet let delovnih izkušenj na podobnih delih in 
nalogah;
3. visoka, višja ali srednja šola metalurške smeri in da ima 
najmanj pet let delovnih izkušenj na podobnih delih in 
nalogah;
4. visoka ali višja šola metalurške; strojne ali organizacij
ske smeri in najmanj pet let delovnih izkušenj na 
podobnih delih in nalogah;
5. visoka ali višja šola tehnične smeri oziroma metalurške 
ali organizacijske smeri — smer kontrola kvalitete in 
najmanj pet Im delovnih izkušenj na podobnih delih in 
nalogah;
6. visoka šola metalurške smeri in da ima najmanj pet let 
prakse v stroki.

Za navedena dela in naloge morajo kandidati imeti 
organizacijske in vodstvene sposobnosti ter ustvarjalen 
odnos do samoupravljanja in socialistične družbene ure
ditve.

Prijave sprejemamo 15 dni po objavi razpisa. O izbiri bodo
kandidati obveščeni v 30 dneh po izteku prijavljalnega 
roka.
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Z A H V A L A

Po težki in kratki bolezni nas je  v 
53. letu zapustil dragi mož in brat

IGNAC MALEŠIČ
iz Črnomlja

Iskreno se zahvaljujem podjetju Belt, gasilskemu društvu, 
ZB in godbi na pihala iz Črnomlja ter vsem, ki so 
sočustvovali z mano v teh težkih trenutkih.

Žalujoča žena Anica in ostalo sorodstvo.

Z A H V A L A

Ob izgubi naše drage sestre in tete

ANICE RATAJ
iz Mačkovca

Iskreno se zahvaljujemo vsem sosedom, sorodnikom in 
prijateljem za izrečena sožalja, podarjene vence in cvetje 
ter vsem, ki ste pokojno spremili na zadnjo pot. Hvala 
duhovniku za opravljeni obred.

Žalujoči vsi njeni.

Imela si žalostno življenje, 
imela si težko smrt, 
sedaj pa imej večno veselje, 
nebeški raj n a j  d  bo  vedno odprt.

Z A H V A L A

Po težki in neozdravljivi bolezni nas je  v 57. letu starosti za vedno zapustila 
naša draga mama, stara mama in teta

ANICA KLEMENČIČ
iz Bereče vasi 26

Iskreno se zahvaljujemo vsem sorodnikom, prijateljem in sosedom, ki so nam kakorkoli pomagali v 
najtežjih trenutkih, nam izrekli sožalje, pokojnici podarili vence in cvetje ter jo  v tako velikem številu 
spremili na njeni zadnji poti. Posebno zahvalo za nesebično pom oč smo dolžni izreči zdravniškemu osebju 
Onkološkega inštituta v Ljubljani ter Zdravstvenemu dom u Metlika za lajšanje bolečin. Iskrena hvala 
kolektivom  Gimnazija Novo mesto in Elektro Metlika za podarjene vence. Topla zahvala tov. Mariji Erštc 

•za poslovilne besede pred dom ačo hišo, pevcem in župniku za lepo opravijcni obred.

Žalujoči: sin Janez, hčerka Milena in Tončka z družinama, sestra Micka, brat Marko in
ostalo sorodstvo.

Jr"
Z A H V A L A

O b  boleči in nenadni izgubi naše ljube žene, drage sestre, tetike in svakinje

CIRILKE PODOBNIK
iz Ivančne Gorice

se zahvaljujemo za številno spremstvo ob pogrebu, vsem bližnjim in daljnim sorodnikom, 
vsem krajanom, ki ste jo spremili na njeni zadnji poti po rodni dolini. Hvala vsem za 
darovane vence in cvetje, ki je krasilo zadnje dni bivanja v domači hiši ter njen grob. Iskrena 
hvala družini Vrhovec in Globevnik, pevcem iz Škocjana, gospodu župniku in govornikom iz 
Stične ter gospodu župniku iz Škocjana za lepo opravljeni obred. Vsem še enkrat iskrena 
hvala.

Žalujoči: mož Tone, sestra Slavica z možem Lojzem ter vse ostalo sorodstvo

Z A H V A L A

Ob boleči izgubi našega drugega moža, očeta in starega očeta

ANTONA MURGLJA
iz Gotne vasi 69

Iskreno se zahvaljujemo sorodnikom, prijateljem in sosedom za izraze sožalja, podatjene 
vence in cvetje ter za tako veliko spremstvo na pokojnikovi zadnji poti. Se posebej se 
zahvaljujemo govorniku za poslovilne besede, pevcem in godbi ter internemu oddelku 
bolnišnice Novo mesto, KO ZZB NOV, Cestnemu podjetju, Kovinarju, Krki, RSNZ inSGP  
Pionitju za podarjene vence.

Vsi njegovi

Z A H V A L A

V 72. letu starosti nas je nanadoma zapustil naš oče in stari oče

STANE ZUPANČIČ
iz Regerče vasi 9 1

Iskreno se zahvaljujemo vsem sorodnikom, prijateljem, sosedom in vaščanom, ki ste nam 
kakorkoli pomagali. Lepa hvala vsem, ki ste pokojniku darovali cvetje in ga spremili na 
njegovi zadnji poti. Posebna hvala kolektivoma DO Kovinar in ŽTO -  TOZD Promet iz 
Novega mesta. Hvala tudi župniku za opravljeni obred.

Vsi njegovi

Novo mesto, 23. 7. 1982
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DOLENJSKI PROJEKTIVNI BIRO 
NOVO MESTO, SOKOLSKA 1 

URBANIZEM, PROJEKTIRANJE. 
INŽENIRING

Č etrtek , 29. julija Marta 
Petek, 30. julija Peter 
Steibota, 31. julija Ignac 
Nedelja, 1. avgu>4a Alfonz 
Ponedeljek, 2. avgusta Evzebij 
Torek, 3. avgusta - Lidija 
Sreda, 4. avgusta Janez 
Č etrtek, 5. avgusta Snežana

LUNINE MENE

4. avgusta ob 23.34 ščip

BREŽICE: 30. in 31. 7. ameriški 
barvni film O tok piratov. 1. in 2. 8. 
ameriški barvni film Dirka Kono-

nbal. 3. in 4. 8. angleški barvni film 
Psica.

ČRNOMELJ: 29. in 30. 7, film 
Brubaker. 1. in 2. 8. liongkonški 
film Pogumni zmaj. 1. 8. nemški 
film Dekleta gredo v Muenchcn. 3. 
in 5. 8. film Vroče postelje.

KOSTANJEVICA: 31. T.
francoski film Vsi gremo na smu
čanje. 1. 8. francoski film Beg s 
pločnika. 4. 8- ameriški film Nisem 
obljubila vrta z rožami.

KRŠKO: 31. 7. in 1. 8. ameriški 
film Kaskader. 4. 8. angleški film 
Dama, ki izginja. 5. 8. ameriški film 
Začeti znova.

SEVNICA: 30. 7. jugoslovanski 
film Padec Italije. 3. in 4. 8. risani 
film Popajeve neumnosti.

S T A N O V A N J A

OPREMLJENO SOBO nudim prid
nemu in poštenem u dekletu za 
pom oč eni osebi, po možnosti iz 
kuhinje. V Ragov log 4 ,

TREM FANTOM oddam  sta
novanje. Božo Šušteršič, K Roku 
82, Novo mesto.

OPREMLJENO SOBO oddam . Na
slov v upravi lista (3192 /82).

DRUŽBENO trisobno stanovanje v 
Kopru, s tel. št. (066) 24 397 in 
garažo, zam enjam  za enako
vredno dvosobno v Novem mestu 
ali širši okolici pritlično (ne v 
bloku).

ENOSOBNO stanovanje v Novi 
Gorici zamenjam za enakovredno 
v Novem mestu. Naslov v upravi 
listaa (3 194 /82).

TAKOJ VSELJIVO enosobno sta
novanje v Novem mestu prodam. 
Naslov v upravi lista (3185 /82).

ENOSOBNO stanovanje ali garso
njero v Novem m estu išče mlad 
zakonski par. Ponudbe pošljite na 
telefon (068) 2! 554 -  Božica.

OPREMLJENO dvosobno sta
novanjc oddam  dvema zaposle
nima dekletoma. Ogled v soboto, 
31. 1, 82. popoldan. Biškupič, 
Zagrebška 4. Novo mesto.

Motorna vozila

KOMBI ZASTAVA 435 K, letnik 
1980, registriran do septembra,

„ 22.800 prevoženih kilometrov,
dobro ohranjen in zaščiten, oro- 
dam. Ogled vsak dan ' med 7. in 
15. uro na Glavnem trgu. Infor
macije na telefon 2 3 -6 1 1  
Jakše. v

ZASTAVO 101, letnik 1978, ugod
no prodam. Bojan Č učnik, Ore-' 
hovec 29. Kostanjevica ob Krki. 

ŠKODO 110 L prodam. Alojz Špel- 
ko, Jama 39, Dvor 

PRINC, NSU 1200 C, letnik 1970, 
za 14,000 din, in Z 750, starejši 
letnik, vozen in registriran do 
marca 83, prodam. Brane Mar 
kelc. Brinje 32, Šentrupert. 

ŠKODO, popolnoma brezhibno, le
to proizvodnje maj 1974. pro
dam. Ogled vsak dan. Zdravko 
Leko, Nad mlini 43, tel. 23 956.

NSU 1200 C, v voznem stanju, 
registriran do juiija 1983, in dvo
stopenjski kom presor, 80 1, ugod
no prodam. Jože Glavan, Jurka 
vas 37, Straža.

DYANO, letnik 79, karam bolirano, 
prodam. Naslov v upravi lista 
(3 1 9 5 /8 2 ).

ZASTAVO 101, letnik 80, prodam. 
Stane Zaletel, Dol. Kamence 53, 
Novo mesto.

ZASTAVO 101 S. letnik 7 8 ,38000  
km . p ro d a m . Kebelj, 
Zagrebška 11, Novo m esto, tel.
2 3 -7 0 2 .

TATRO 138, letnik 72, vozno, po
ceni prodam  ali zamenjam za 
osebni av to . Damjanovič, Drage 
1,68331 Suhor.

ZASTAVO 101 prodam . Agnič, 
G ot na vas 51 c, Novo mesto.

OPEL REKORD, letnik 1980, in 
ZASTAVO 750, letnik 1979, pro
dam. Ivana Roba 13, Novo m e
sto.

R 4, letnik 1976, skupaj ali po delih 
prodam. A nton Bašelj, Bela Cer
kev 17.

KOMBI ZASTAVA 435 K, letnik 
1980, registriran do septembra, 
22.800 prevoženih kilometrov, 
dobro ohranjen in z aščiten, pro
dam. Ogled vsak dan med 7. in 
15. uro na Glavnem trgu. Infor
macije na telefon 23 -611 -  Jak
še.

ZASTAVO 101, letnik 77, garaži- 
rano, registrirano do junija 83, 
poceni prodam . Naslov v ured
ništvu (3197 /82).

TAM 5500, letnik 1963, z več
letnim  pogodbenim delom , pro
dam. A nton Pompe, Heroja Maro
ka 20, Sevnica.

ZASTAVO 750, 2,5 leta, ugodno 
prodam. Nikola Radenovič, Žabja 
vas 11, Novo mesto.

FIAT 126, letnik 78, prodam . Janez 
Prešeren, Vrh pri Pahi 9. 68222 
O točec.

Z 750 LUX, v odličnem  stanju, 
prodam  po ugodni ceni. Hren, 
Smolenja vas 76.

Osebni avto DYANA L6, letnik 
1978, v dobrem  stanju, zaradi 
bolezni prodam. Cena ugodna. 
Karel Zakošek, Kostanjck 12, 
Zdole, 68270 Krško.

ZASTAVO 101, SUPER, 78, p r o 
dam. Okleščen, Danila Bučarja 
23, (Bršijin).

DOLENJSKI LIST
IZDAJA: D1TC, tozd Časopis Dolenjski list. Novo mesto
USTANOV 1TELJ LISTA: občinske konference SZDL Brežice, 

Črnomelj, Kočevje, Krško, Metlika, Novo mesto, Ribnica, Sevnica in 
Trebnje.

IZDAJATELJSKI SVET je družbeni organ upravljanja. Predsed
nik: Niko Rihar.

UREDNIŠKI ODBOR: Marjan Legan (glavni if» odgovorni 
urednik), Ria Bačer, Andrej Bartelj, Marjan Bauer (urednik Priloge), 
Bojan Budja, Zdenka L indič-D ragaš, Milan Markelj, Pavel Perc, Jože 
Primc, Drago Rustja, Jože S im čič, Jožica Teppey, Ivan Zoran in 
Alfred Železnik. Tehnični urednik Priloge: Dušan Lazar. Ekonomska 
propaganda: Janko Saje, Iztok Gačnik in Marko Klinc.

IZHAJA vsak četrtek  — Posamezna številka -12 din. Letna 
naročnina 480 din, plačljiva vnaprej — Za delovne in družbene 
organizacije 960 din — Za inozemstvo 960 din ali 23 ameriških 
dolarjev oz. 52 DM (oz. ustrezna druga valuta v tej vrednosti) — 
t^v izn i račun 5 2 1 0 0 - 6 2 0 - 1 7 0 - 3 2 0 0 0 - 0 0 9 - 8 - 9  (Ljubljanska 
banka, Temeljna dolenjska banka Novo mesto).

OGLASIM cm višine v enem stolpcu za komercialne oglase 220 
din, za razpise, licitacije ipd. 300 d in , 1 cm na določeni, srednji ali 
zadnji strani 330 din, 1 cm na prvi strani 440 din. Vsak mali oglas do 
10 besed 100 d in , vsaka nadaljnja beseda 10 din. Za vse druge oglase 
velja do preklica cenik št. 13 od 1. 11. 1981 dalje. Na podlagi mnenja 
sekretariata za informacije IS skupščine SRS (št. 421—1 /7 2  od 28. 3. 
1974) se za Dolenjski list ne plačuje davek od prom eta proizvodov.

TEKOČI RAČUN pri podružnici SDK v Novem mestu: 
5 2 1 0 0 -6 0 3 -3 0 6 2 4  — Naslov uredništva 6800! Novo m esto, Glavni 
trg 7, p. p. 33 (telefon (068) 2 3 - 6 0 6 -  Naslov uprave Jenkova 1 ,p . 
p. 33 tel. (068) 22—365 -  Naslov ekonomske propagande in malih 
oglasov: Glavni trg 3, p. p. 33, telefon (068) 2 3 —611 — Nenaročenih 
rokopisov in fotografij ne vračamo — Časopisni stavek, filmi in 
prelom DITC tozd Časopis Dolenjski list, Oddelek grafične priprave 
Nove mesto — Barvni filmi in tisk: Ljudska pravica, Ljubljana.

R 4, spccial, letnik 1 9 /8 , registriran 
do junija 1983, ugodno prodam 
Gorše, Dol. Tpplicc 132.

VW 1200, letnik 1965, ugodno pro
dam. Informacije Bučka 14.

R 4, letnik 1979, dobro ohranjen, 
prodam. Alojz Kastelic, Vinja vas 
12. Novo mesto.

GOLF JL, 1979, prodam. Novak, 
Mestne njive 1, Novo mesto.

R 4' prodam. Jenič, G otna vas 50 a. 
Novo mesto.

ZASTAVO 750, letnik 1972, dobro 
ohranjeno, v voznem stanju, pro
dam. Bojan Pureber, Velika Cika
va 17.

ZASTAVO 750, letnik 75, registri
rano do maja 83, prodam. Ivan 
Bohte, Vinja vas 38 a, Novo 
mesto.

AVTO WARTBURG, letnik 1972, 
prodam . Cena 3 stare milijone, 
ogled po 15. uri, na naslov: Jože 
Bukovec, Ratež 17 b, Brusnice.

TOMOS, 15 SLC, kot nov, poceni 
prodam. Telefon 2 2 -7 4 9 .

ZASTAVO 101, letnik 1977, dobro 
ohranjeno, prodam. Telefon 
(068) 2 5 -2 1 2 , naslov v upravi 
lista (3191 /82).

MZ 250 prodam . Zvone Vidmar, 
Škerianče 7, Novo mesto.

FIAT 750, dobro ohranjen, ugodno 
prodam. Informacije na naslovu: 
Grubar, Vel. Bučna vas 46, Novo 
mesto, tel. 2 3 -7 3 1  (popoldne).

ZASTAVO 750, letnik 1974, pre
novljeno, neregistrirano, prodam. 
Jože Novak, Žabja vas 25, telefon 
2 2 -3 0 6 .

DELE za fiat 750 prodam. Štefan 
Vovko, Kettejev drevored 40 
(petek).

ŠKODO S 100, letnik 1977, pro
dam. Metelko, Mikote 8, Raka, 
tel. 7.5.-553.

ZASTAVO 750 Lux, letnik 76, pro
dam. Tei. 2 5 -8 6 3  po 14. uri.

R 4, katrco, v nevoznem stanju, 
prodam. Možnost popravila. Rudi 
Petan, Drganja sela 2, Straža.

TOVORNI AVTO TATRA, letnik
1974, registriran, 15 ton , prodam 
ali menjam za osebni avto. T e
lefon (068) 21 -030.

DYANO 6, letnik 1977/78 , 46000 
KM, prodam . Sonja Gobec, Žabja 
vas 47, Novo mesto, tel. 2 3 -6 7 3 , 
popoldne.

OBNOVLJENO DIANO, letnik 
1977, registrirano do 20. 6. 83, 
ugodno prodam. Inform acije na 
tel. 2 4 -4 5 9 .

PRODAM novo m otorno kolo TO
MOS TL 14 (4 brzine). Mikec 
Mihael, Trška gora Kamen vrh.

PRODAM R - 4  karamboliran, letnik
1975. Informacije na tel.:
2 4 -6 2 1 .

P. Km etijski stroji

RABLJENI traktorski obračalnik 
SIP- 220 in manjši dvobrazdni 
plug zelo ugodno prodam. Možna 
uporaba za enobrazdni. Vse v 
dobrem  stanju. Longar, Rumanja 
vas 30, 68351 Straža.

TRAKTOR Ferguson 35 prodam. 
Naslov v upravi lista (3190 /82).

TRAKTOR DEUTZ, 15 KM s koso, 
1. 1956, izpraven in m otorno kolo 
BM\V 250, v voznem stanju, pro
dam. Inform acije v gostilni 
„Prah” , Krška vas, tel. 61-688.

PRODAM traktorsko prikolico, 
trak tor Zetor 14 KM s koso in 
plugom in žago Stihi 051. Mrgole, 
Klcnovik 35, Škocjan.

KOSO MERTEL za trak tor Fergu
son 35, dobro ohranjeno, pro
dam. Marjan Štefanič, Pristava 
13, Podbočje.

PRODAM novo enoosno 3 - tonsko 
kiperieo. Ogled: Ciril Kovačič, 
Cegelnica 39, pri Novem mestu.

TRAKTOR IMT 533, star šest let, 
prodam. Cena po dogovoru. 
Andrej Radovan. Luka I I ,  
Šentjernej.

TRAKTOR Tomo Vinkovič, 30 
KM, s Frezo in 312 delovnimi 
urami, prodam. Slavko Brunsko- 
le. Hrast 1, pri Metlik, tel. (068) 
50 125.

TRAKTOR Tomo Vinkovič, 30 KS, 
malo rabljen, prodam. Naslov v 
upravi lista (3 193 /82).

P R O D A M

SKORAJ NOVO sedežno garnituro 
(kavč - dva fotelja) zelo ugodno 
prodam. Falkner, Jerebova 6.

NOVO HARMONIKO diskont, 120 
basov, ugodno prodam. Mišjak, 
Boričevo 1, Novo mesto.

KRAVO, 6 mesecev brejo, te rg ru š t, 
približno 7 x 9 m, prodam. 
Vrhpcč 9, Mirna peč.

GARAŽO Nad mlini, prikolico in 
pony kolo prodam. Telefon 
22 206.

1600 KOMADOV rabljene strešne 
opeke prodam . Jože Knafelc, Mil
ke Šobar 2, Novo mesto.

GLADIOLE po 12,00 din prodam. 
Rezka Derganc, Semič 3.

SMREKOVE PLOHE in deske pro
dam. Božo Šušteršič, K Roku 82, 
Novo mesto.

GUMIJASTE TLAKI, za hleve, v 
velikosti 1000 x 1500 x 18 m /m , 
prodam. Naslov v upravi lista 
(3 189 /82).

MALO RABLJENO m otorno žago 
PARTNER 65, stroj za vrtanje 
lukenj v vinogradu, cirkular $ 6 0 0  
z elektrom otorjem  7,5 KM ugod
no prodam. Dolenjske Toplice 75 

-ali na tel. (068) 8 5 -7 6 8 .
PLINSKO-ELEKTRIČNI štedilnik 

poceni prodam. Stane Butalin, 
Ob Težki vodi 32,, Novo mesto.

300 1 vina, frankinjo, črnino, pro
dam. Slavko Bakše, Šentjernej 48.

MLADIČE, nemške ovčarje, pro
dam. Telefon (068) 23- 509.

BULDOŽER' T.G. 90B, leto izde
lave 1973, prodam. Andrej Pin
tar, Velika Loka 66, Trebnje.

ŠEST OVAC in plemenjaka (lahko 
posamezno) prodam. Ogled v po
poldanskih urah. Janez Gliha, Žu
žemberk 125.

ZARADI odhoda v JLA ugodno 
prodam  orgle „ELKA“ in pevsko 
ozvočenje „ V A L V 0 ‘. Telefon 
23 917.

ČISTOKRVNE nemške ovčarje, sta
re devet tednov, ugodno prodam. 
Naslov v upravi lista (3196 /82).

KOMPRESOR FAGRAM KOV 
870, (15 m 3/m in) s pripadajočo 
opremo in delom prodam. G ub
čeva 31, Novo mesto.

NERABLJENO vezano okno, 
140/140 , ugodno prodam. Ado 
Hlastan, Senovo 215.

Šivalni stroj BAGAT - Danica elek
tronik, star eno leto, prodam. 
Inform acije na telefon 2 4 -4 5 2 .

ČRNOBELI TV Iskra prodam  za 
1.500 din. Saje, Drska 51, Novo 
mesto.

Manjši plastični GLISER s prikolico 
in m otorjem  prodam. Telefon 
(068) 2 2 -3 7 5 .

Štiri m3 suhih hrastovih plohov 
prodam. Jože Povše, Kleno vik 21, 
Škocjan.

NOVE GUME Sava Semperit 155 x 
13 (4 komade) prodam- Raz
devšek, O točec 3, tel. 8 5 -1 0 7 .

BELO klubsko mizico prodam. 
Minka Bučar, Cesta herojev 17 /a , 
Novo mesto.

ČOLN MAESTRAL 5 z motorjem  
Yamaha 2 prodam. Mali, Krista
nova 2, Novo mesto, tel. 24 -974.

MLATILNICO z dvojnim čiščenjem 
in novo tritonsko harmoniko po
ceni prodam. Rudi Kančina, 
Okrog 13, 68232 Šentrupert.

K U P I M

TRAKTOR Zetor 4911 kupim ali 
zamenjam za Zetor 4712. Naslov 
v upravi lista (3186 /82).

TV RADIO SERVIS Vinko Plankar 
obveščam cenjene stranke, da bo 
delavnica zaradi letnega dopusta 
zaprta od 19. 7. do 15. 8. 82.

CENJENE GOSTE obveščam, da tro 
gostilna „Prcšeren“, Dol. Krono- 
vo 4, zaprta  od 1 8, do 15. 8. 82.

VODOVODNE INSTALACIJE na
peljujem in popravljam. Material 
imam na zalogi. Možnost plačila z 
bančnim  kreditom . Drago VIRC, 
Tomšičeva 11, 68210 Trebnje, 
telefon 44 594.

CENJENE STRANKE obveščam , da 
opravljam v sa steklarska dela. 
STEKLARSTVO Miroslav Ka
stelic, Cankarjeva cesta 3, Metli
ka.

P 0 R 0 D N l§ N I C C  ^  ^
Od 17. do  23. julija 1982 so v 
brežiški porodnišnici rodile: Marija 
Kom očar iz Šentlenarta Majo,

Ružiča Horvat iz Bregane -  Kris
tino, Rajka Šujster iz Rud Tanjo, 
Alojzija Švigelj iz Arta -  Edito, 
Dragica Lekše iz Brega -  Marjama, 
Danica Balon iz Brezovice Jožeta, 
Sonja Tomše iz Čerine -  Marka, 
Mirjana Kercsman iz Bobovice 
Gorana, Silva Štern iz Sevnice — 
Matica, Zoja Bedrač iz Sevnice -  
dečka, Anica Šekoranja iz Tacna -  
Gregorja, Lily Doris Špan iz Dolenje 
vasi -  Natašo, Nevenka Škoc iz 
Samobora -  Silvijo, Nada Taradi iz 
Krškega -  Tomislava, Andreja Bra
čun iz Brestanice - Gregorja, Ne
venka Ratešič iz Brega Sandro, 
Božena Zbukvič iz Orešja -  Mirclo, 
Terezija Krošelj iz Brežic deklico. 
Čestitamo!

*

Kje je naša zlata mama, 
kje tvoj mili je obraz, 
kje je  tvoja dobra roka, 
ki skrbela je za nas.

V S P O M I N

26. julija je minilo leto dni, odkar 
nas je za vedno zapustila naša draga 

žena, mama, babica in prababica

OLGA BELENTIN
iz Sela pri Mirni

Vsem, ki obiskujete njen zadnji dom in ji prižigate sveče, 
iskrena hvala. 

Vsi njeni

V OKOLICI Novega mesta prodam 
26 a njive. Lega je  sončna, dostop 
z vsemi vozili. Naslov v upravi 
lista (3 188 /82).

STAREJŠO HIŠO z nekaj zemlje, 
primerno za vikend ali stalno 
bivanje, prodam . Naslov v upravi 

lista (3 187 /82).

R A Z N O

VDOVA pri šestdesetih, s pokojnino 
in svojim stanovanjem na deželi, 
želi spoznati sebi primernega' 
moškega za skupno življerije. 
A lkoholiki izključeni. Ponudbe 
pod šifro .JE SE N  PRIHAJA".

Od Loke do Drske so bila izgubljena 
očala. Kdor jih je našel naj spo
roči Rom ihu, Šcgova 3, tel. 
2 2 - 2 1 1 .

JREKUCt'
JOŽE KO$F.LE, Mali Cerovec 3, 

Stopiče, opozarjam Kastelčeve in 
Turkove >  Malega Cerovca, da 
prenehajo z obrekovanjem  in 
žaljenjem ter delanjem kakršne
koli škode. Če tega ne bodo 
upoštevali, jih bom sodno pre
ganjal.

Vse bolj je  v dom u našem žalost, mrak, 
odkar je  v njem zamrl tvoj korak

V S P O M I N

3. avgusta bodo minila tri leta, 
odkar jc  v traktorski nesreči pre
minil dragi mož, oče in stari oče

STANE BARBO
Vsem, ki se ga še spominjate in obiskujete njegov grob, 
iskrena hvala.

Vsi njegovi

Dragi mami ANICI TRAMTE iz 
Krmelja za njeno 70-letnico in 
god žele v sc najboljše, največ pa 
zdravja, vsi njeni.

JOŽETU KOSU iz Velikega Kala 18 
pri Mirni peči iskreno čestitam o 
za njegov 70. rojstni dan in mu 
želimo vse najboljše. Vsi njegovi.

Ob 70. jubileju KATARINE KAPŠ 
iz Kavranov čestitajo in želijo vse 
najboljše (er veliko zdravja in 
sreče mož Jože, otroci Katarina, 
Marija in Ivan z družinami.

I^OBVESTILAl

Z A H V A L A

Ob nenadomestljivi izgubi našega bratranca, svaka, 
strica, prijatelja in znanca

NIKOLAJA PAULlCA

se zahvaljujemo vsem sorodnikom, prijateljem in znan
cem, ki ste mu stali ob strani v dneh težke bolezni in mu 
skušali lajšati trpljenje. Posebej sc zahvaljujemo za pom oč 
tov. Nikoli Padcvskemu ter osebju nevrokirurgije novo
meške bolnišnice. Hvala njegovim sodelavcem in, članom  
jamarskega društva Vinko Paderšič za izrečene besede ob 
uri slovesa Prisrčna hvala tudi vsem, ki ste se od njega 
poslovili in mu darovali cvetje. 

Vsi njegovi

DOLENJSKI PROJEKTIVNI BI RO  
NOVO MESTO, SOKOLSKA 1

• URBANIZEM, PROJEKTIRANJE, 
INŽENIRING

22 DOLENJSKI LIST
■MM

Št. 30 (17201 29. julija



O S M R T N I C A

V 74. letu starosti nas je zapustila naša dobra mama, oma, sestra in teta

IVA ŠMALC,
roj. AGNIČ  

upokojenka

Pogreb pokojnice bo v  četrtek, 29. julija 1982, ob 17. uri na novomeškem pokopališču v 
Ločni.

Žalujoči: otroci z družinami, sestre, vnuki, pravnuki m o s ta lo  s o r o d s tv o  

Novo mesto, 27. julija 1982

Z A H V A L A

V 89. letu nas je  zapustila naša draga in skrbna mama, babica, prababica,
sestra in teta

KATARINA KIC
Dolenji vrh 4 pri Dobrniču

Iskreno se zahvaljujemo vsem sorodnikom, vaščanom za pom oč, znancem in prijateljem za 
izrečeno sožalje ter podarjeno cvetje in vence. Posebna hvala zdravstvenemu osebju Trebnje, 
pevcem in župniku za opravljeni obred.

Žalujoči vsi njeni

Z A JI V A L A

Ob boleči izgubi našega dragega moža, očeta, sina, brata in strica

KARLA HUMEKA ml.

iz Gradišča 5,

ki nas je nenadoma in mnogo prezgodaj, v 39. letu starosti, zapustil, se iskreno zahvaljujemo 
vsem sorodnikom, prijateljem, sosedom in vsem ostalim, ki so nam v teh težkih trenutkih 
pomagali, izrekli sožalje, darovali cvetje in vence in ga spremljali na njegovi poslednji poti. 
Posebna hvala g. župniku za lepe poslovilne besede in lepo opravljeni obred, govorniku ob 
odprtem grobu, posebno pa še gasilcem z Rake in Smednika.

V globoki žalosti: žena Tončka s sinovoma Jurijem in Andrejem, oče Karel, sestre Dragica, 
Marica in Fanika z družinama Kostrevc in Češnovar in ostalo sorodstvo

ENOSTAVNA UPORABA, 
VELIK USPEH!

a Izolacijska sidra in
zvezde v različnih ve
likostih za izolacijske 
obloge od 3  do 
10 cm.K

Z A H V A L A

Mnogo prezgodaj nas je  v 54. letu starosti za vedno zapustil naš dragi oče, 
brat in stari oče

JANEZ PUCELJ
iz Gruče 6 pri Šentjerneju

Iskreno sc zahvaljujemo vsem, ki ste nam na kakršenkoli način pomagali, ga v tako velikem 
številu spremili k njegovemu prezgodnjemu počitku ter zasuli njegov grob z venci in cvetjem. 
Hvala gospodu kaplanu za opravljeni obred in spremstvo. Še enkrat vsem skupaj iskrena 
hvala.

Žalujoči: vsi njegovi

Z A H V A L A

V 70. letu starosti nas jc za vedno zapustil naš dragi mož, oče, stari oče in brat

JOŽE ANCEU
iz Mačkovca pri Suhotju

Iskreno se zahvaljujemo dr. Mlačku iz ZD Metlika za zdravniško pomoč v zadnjih dneh 
njegove bolezni. Hvala vsem sorodnikom, prijateljem in znancem, sosedom, vsem, ki so 
priskočili na pomoč v naših težkih trenutkih. Hvala tudi kolektivom Postaje milice Novo 
mesto in Iskri -  tozd Ela Novo mesto za podarjene vence in spremstvo na njegovi zadnji 
poti. Prisrčna hvala krajevni skupnosti Jugorjc, ZB Jugorje, obema govornikoma, pevskemu 
zboru Stopiče in g. župniku za opravljeni obred. Vsem skupaj še enkrat iskrena hvala.

Žalujoči: žena Marija, sin Ivan, sinova Jože in Martin z družinama, hčerka Marija z družino,
bratje in sestre ter ostalo sorodstvo

Če bi koga solza obudila, 
ne bi tebe, draga mamica,
črna zemlja krila. *

Z A H V A L A

Ob boleči izgubi naše drage mame, babice, prababice in tete

ANE JAKLIČ
z Gornjega Vrha pri Dobrniču

i■
Vsem sorodnikom, prijateljem in znancem se najtopleje zahvaljujemo za izrečeno sožalje, 
darovano cvetje in vence. Posebna zahvala velja Domu upokojencev Vrhnika za vso skrb in 
nego, o o  Mercator TOZD Dolomiti Ljubljana, ZZB Svetinje in Dobrnič, govorniku za 
poslovilne besede, Mariji Nose za pomoč ter pevcem in duhovniku za lepo opravljeni obred. 
Vsem še enkrat iskrena hvala.

Žalujoči: sinova France in Rafael, hčerke Anica in Lojzka z družinami ter ostalo sorodstvo

Ne jokajte ob mojem grobu, 
'e tiho k njemu pristopite, 
sP°m nite se, kako trpela sem 
111 večni mir mi zaželite.

Z A H V A L A

Po težki bolezni nas je v 74. letu starosti zapustila naša draga žena, mama, 
babica, prababica, sestra in teta

FRANČIŠKA MENCIN

iz. Drame pri Šentjerneju

Iskreno se zahvaljujemo vsem sorodnikom, prijateljem in znancem , ki so ji darovali vence in 
cvctje, nam izrekli sožalje ter jo spremili na njeni zadnji poti. Zahvaljujemo sc tudi osebju 

■  Splošne bolnišnice Novo mesto za lajšanje bolečih v času njene bolezni, vsem delovnim 
kolektivom ter župniku za opravljeni obred. Vsem še enkrat iskrena hvala. 1

Vsi njeni!

Z A H V A L A

V 77. letu življenja nas je za vedno zapustila naša mama

JULIJANA ZUPANC
iz Dolenjskih Toplic 13

Iskreno se zahvaljujemo sorodnikom, prijateljem in krajanom za darovano cvetje ter izraze 
sožalja.
Posebno se zahvaljujemo za vso skrb in pomoč v času njene bolezni dr. Marineli Ostojič, 
patronažni sestri Erni, teti Kaščkovi, Jelki in Anici. Iskrena hvala župniku Kavčiču za lepo 
opravljeni obred.

V tihi žalosti: mož Milan, sinova Milan in Jože z družinama ter snaha Olga z družino

Z A H V A L A

l

Ob boleči izgubi nas jc  za vedno zapustila naša skrbna mama, babica, sestra
in teta

FRANČIŠKA LJUBI
roj. Derganc iz Ždi nje vasi 24

Iskreno se zahvaljujemo sorodnikom, prijateljem, znancem in vaščanom, ki ste ji darovali 
vence in cvetje ter izrekli sožalje in jo v tako velikem številu spremili na zadnji poti iz hiše 
žalosti. Posebna hvala internemu oddelku Splošne bolnišnice Novo mesto, sodelavcem, 
tovarni Labod in Novoles za vence in denarno pomoč, duhovniku Lapu za opravljeni obred 
in tolažilne besede. Vsem še enkrat iskrena hvala, ker ste našo drago mamo spremili k 
večnemu počitku.

Žalujoči: hčerke z družinami ter ostalo sorodstvo
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1 JOŽA PA \
„Samoupravljanje mi res 

leži, ko t temu rečeno, in s 
svojim poklicem  ter delom  
Sem zadovoljna," je  rekla 
Novomeščanka Joža Pavlin, 
vodja tajništva samouprav
nih organov v tovarni Krka. 
Širši javnosti ni znano, da je  
pravzaprav ona tisti m o
torček, ki poganja vso Krki
no samoupravo navznoter in 
navzven.

„Stališča do predlogov in 
gradiv pri nas oblikujemo po  
dveh poteh. Strokovna služ
ba pripravi predlog stališč 
predvsem z dohodkovnega 
vidika, delegacije pa to  o b 
ravnavajo hkrati z  izvlečkom  
celotnega gradiva, k i ga pri
pravi naša služba. Vsak to zd  
se v svoji delegaciji odloča  
po  svoje, po tem  pred za
sedanjem še na konferenci 
delegacij usklajujemo sta
lišča m ed tozdi, tako da 
Krka navzven nastopa enot
no. O čitali so nam že, češ da 
so mnenja naših strokovnih  
služb neke vrste kratenje sa
moupravnih pravic delav
cev-delegatov, vendar ni ta
ko. Odločajo tako in tako 
delegati na svojih sejah, 
mnenje strokovnih služb pa 
štejemo le k o t pom oč, saj se 
vsakdo ne more do podrob
nosti spoznati na vse. “

Pavlinova, ki že deset let 
opravlja to  delo, je  prav go 
tovo praktičen strokovnjak  
za samoupravo. Ve, po  kak
šni p o ti  mora biti gradivo 
obravnavano, paziti mora, 
da s Krkinimi predlogi pra
vočasno in na pravem mestu 
stopijo na vlak, s katerim  
njihovo mnenje potu je v jav
nost.

t e  vzgojena je  bila tako, 
da zna ceniti družbeno
politično delo, samoupravo 
pa še posebej, zato j i  ni 
težko zagreto in s prepri
čanjem delati v poklicu. Pa

tudi v praksi preizkuša sa- 0 
moupravo v svoji krajevni jj 
skupnosti. Delegatka je  že 0 
drugo mandatno dobo in £  
k o t vodja delegacije na Mest- 0  
nih njivah se je  v do- £  
sedanjem mandatu izkazala.
Na teren, kjer so slabši p o z 
navalci samoupravnega ko
lesja, prenaša strokovne iz
kušnje, k i tudi drugim ko
ristijo.

Verjetno zato, ker vsi ve
do, da služba dobro dela, 
tudi ni prigovorov glede 
stroškov, čeprav niso veliki. 
Nimajo pa na skrbi samo 
priprave gradiv in izvlečkov. 
Tajništvo samoupravnih or
ganov tudi tehnično izpelje 
vse referendume, volitve in 
javne razprave. Seveda tudi 
gradiva z  anje. V K rki na 0  
zborih delavcev nikdar ne p  
berejo dolgih in včasih ne
razumljivih uradnih gradiv, 
ampak jim  vse to  predstavijo 
na kratko in na razumljiv 
način. Mar ni to  velik pri
hranek časa? Vrh tega pa je
tajništvo tudi neke v rste in- ^
formativna služba. N i malo 
delavcev, ki jim  v tej pisarni 
svetujejo, kam se je  treba 
obrniti, da bo njihova zade
va ali pripom ba prišla na 
pravo mesto. Pa tudi zu
nanje stranke, največkrat 
komisije, organizacije itd. 
pokličejo Pavlinovo Jožo, če  
želijo najrazličnejše podatke  
o Krkinem kolektivu.

„Nimam navade, da b i se 
s svojim mnenjem vtikala v 
razprave delegatov, “ je  
rekla. Imam vtis, da se p o 
ču ti le ko t nekakšen pro
m etnik ali vodja obču tlji
vega elektronskega sistema, 
ki mora znati pritiskati na 
pravi gumb. K er jih je  toli
ko, moraš b iti že  „umet- 
nik", da ob vsakem času 
najdeš pravega.

RIA B A Č  ER

»Pustolovščina” na stara leta
Dolgoletni hišnik v Domu kulture Jože Mesarko in njegova žena sta te  dni bivala v 

hotelu Metropol -  Prvič v hotelu in na državne stroške! -  Je kdo odgovoren?

Več kot 30 let je  Jože Mesarko 
stanoval v kletnih prostorih novo
meškega Doma kulture (zraven biv
šega javnega kopališča), zaposlen pa 
je  bil pri Zavodu za kulturno dejav
nost ozirom a še prej pri kinu Krka. 
Njegova žena je  bila snažilka v istih
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RUŠILI MED ODSOTNOSTJO 
-  Obnova novomeškega kultur
nega doma lepo napreduje. 
Stavba je že brez oken in vrat, 
začela so se rušitvena dela. To
da vse to, ko je uradno v kleti 
še bival stanovalec. Hiša je bila 
v takem stanju, ko je dobil 
ključe novega stanovanja. 
(Foto: R. Bačer)

prostorih. Skromno življenje jim a je  
bilo usojeno vsa leta in zagotovo si 
nista mislila, da bosta kdaj na o b 
činske stroške bivala v hotelu. Pa se 
je  zgodilo ravno to!

Znano je, da kulturna skupnost 
obnavlja Dom kulture, izvajalec del 
je  Pionir, in da so strankam zraven

KRŠKIM 
BRIGADIRJEM  

TRAK AKCIJE?
Mladinska delovna brigada 

Matije Gubca iz Krškega, ki gra
di vodovod v Vanganelu pri 
Kopru, je  bila že v prvi dekadi 
zvezne mladinske delovne akcije 
„Istra 82“ predlagana za najvišje 
priznanje -  trak akcije. O čitno 
je  Krčanom  (domov se bodo 
vrnili 31. ju lija) k uspešnemu 
delu precej pomagal zdrav tek
movalni duh z brigadirji iz Slo
venj Gradca, Maribora, Gostivar- 
ja  in Bratislave, ki si tudi obetajo 
podobno priznanje.

0  0 0 0 M 0 0  4

Hlev pogoltnili plameni
Pri Lončarjevih na Mrzli planini gorelo še tretjič -  Gasilci so si sami naredili zajetje

Pregovor pravi, da gre v tretje 
rado. Pri Francu Lončarju na Mrzli 
planini so hlev prvič zažgali ustaši 
med vojno. Gospodar je zatem zgra
dil bolj zasilno stajo. Tudi to so 
požrli plameni. Po vojni so se ne
malo namučili, da so spravili skupaj 
»oliko lesa za novo poslopje.

Tega so upepelili plameni 20. 
julija, v noči od torka na sredo 
Priletni gospodarje ravno nameraval 
k počitku , ko so zunaj švignili pla

meni. Odhitel je  v gospodarsko po
slopje. Ogenj je  b il'm očnejši tam, 
kjer je  bila svinjska kuhinja, zgoraj 
pa priročna delavnica. Hitel je, da bi 
rešil vsaj živino. Na piano je  spravil 
konja, vso goved in večino prašičev. 
Dvoje lepih, vsakemu so prisodili 
okrog 150 kg, je ,  ostalo v ognju. 
Mogočno poslopje, ored vrati hlevov 
so bili polni štanti pšenice, je ogenj 
medtem zajel v celoti.

Imelo je  kaj goreti. Franc Lončar

OSTALO LE MALO ZIDU — To je ostalo od Lončarjevega 
gospodarskega poslopja, velikega 18 x 12 metrov. Zanimivo je, 
kakšno uspešno oviro je  za ogenj pomenila plošča nad svinjsko 
kuhinjo. Gasilci so v njej našli nedotaknjeno košaro, celo moko v 
papirnati vreči. (Foto: A. Železnik)

VESELICA NA 
MALKOVCU

Gasilsko društvo Tržišče pri
reja v soboto, 31. julija, ob 19. 
uri veliko vrtno veselico pri vin
ski kleti na Malkovcu. Igral bo 
ansambel Henček. Prireditelji 
obetajo dobro kapljico in jedi na 
žaru.

galerije že priskrbeli stanovanja, ta 
ko da so z deli pionirjevci začeli. 
Edinole za upokojenega hišnika Me- 
sarka stanovanjsko vprašanje ni bilo 
urejeno pred začetkom  del. Ker po 
naravi ni tečen  in siten, si je  mislil, 
da bodo že po skrbeh, ko bo čas. 
Sam je bil že ob upokojitvi večkrat 
na raznih občinskih uradih glede 
stanovanja, ker je  vedel, da bo prej 
ali slej moral iz stavbe. Nič hudega 
sluteč sta šla Mesarkova sredi julija 
na dopust in bi se morala na praznik 
vrniti. Toda kam?

Stavbo so na hitro začeli rušiti, v 
Mesarkovem stanovanju so odklopili 
elektriko in vodo, pa tud i dostop je 
onem ogočen. Ko je  njuna hčerka, ki 
sicer živi v Novem m estu, to videla, 
je  protestirala v imenu staršev in 
dosegla, da so na občin i po hitrem

postopku začeli iskati stanovanje za 
hišnika Mesarka. Naenkrat je akcija 
stekla, prej pa „vse tiho je b ilo” . Ko 
sta Mesarkova prišla v Novo mesto, 
ju  je hčerka v imenu občine peljala 
v hotel Metropol. V ponedeljek sta 
bila še tam . Prvič v življenju tako 
rekoč kot „gospoda” na dopustu.

Primer je  pereč, ne samo zavoljo 
družine Mesarko, ampak tud i glede 
sredstev združenega dela ki jih  je  za 
obnovo dom a že tako premalo, pa 
gredo stroški še za hotel. In kaj je z 
odgovornostjo tistih , ki b i morali 
pravočasno ukrepati glede stano
vanja, pa niso? Zaenkrat se sploh ne 
ve, kdo je krivec. V ponedeljek 
opoldne je bilo stanje tako: Mesarko 
je  dobil dvosobno stanovanje na 
Mestnih njivah. Na hitro . . .

R. BACER

DOBLJEN BOJ S TRIGLAVOM IN VREMENOM -  Celih sedem 
ur je moral 17. julija čakati Iztok Tomazin, 22-letni študent 
medicine iz Križ pri Tržiču, da seje zboljšalo vreme in se je  potem  
lahko z vrha Triglava s svojim zmajem „Atlas” pognal v globino. Po 
polurnem letu je srečno pristal na Krmi in tako je letošnji državni 
prvak v zmajarstvu „ubral” še eno lovoriko. (Foto: Pavel Perc)

V jamo po gnilih stopnicah
Zob časa načel les v Kostanjeviški jami — Pripravljeni so 

načrti za ponovno ureditev jame

PROGRAM OBRTI V 
JAVNI RAZPRAVI

V brežiški občini se je  te dni 
začela javna razprava o razvoju ma
lega gospodarstva v tekočem  sred
njeročnem  obdobju. Osnutek pro
grama nakazuje še precejšnje mož 
nosti za razmah proizvodne in stori
tvene obrti. Obe zvrsti lahko s so
razm erno majhnimi naložbami pri
pom oreta k enakomernejšemu raz
voju krajevnih skupnosti. V brežiški 
občini je namreč še sedem KS manj 
razvitih in dobro gospodarstvo v 
družbenem  ter zasebnem sektorju 
jim  lahko om ogoči hitrejši na
predek .

je  sosedom skrušeno pripovedoval, 
da ima na podu vse seno; za domov 
pa je  imel spraviti le še štiri voze. Po 
požaru so kvišku štrlele le zverižene 
cevi puhalnika. Zgorelo je  tudi 5 do 
7 kubikov desk.

Med prvimi so prihiteli na pom oč 
zabukovski gasilci. Kljub pičli opre
mi so posredovali samo toliko, da so 
ogenj pustili njegovi sili. Z malo 
vode so raje hladili leseno hišno 
steno. Tudi obe sevniški cisterni 
nista mogli kaj prida posredovati. 
Na kraju so sevniški gasilci porabili 
skoraj vse svoje cevi, da so k požari- 
šču speljali cevovod od studenca. 
P redenje njihova brizgalna imela kaj 
črpati, so morali strugo za silo 
zajeziti. K

A .ŽELEZN IK

Kraško jam o v Kostanjevici so 
odkrili 1. avgusta 1937 povsem po 
naključju. Ko se je namreč nad 
Gorjanci utrgal oblak, je  voda vdrla 
iz jame in ta  je  dobila prve obisko
valce. Od tedaj je  Kostanjeviška 
jama postala zanimiva za tisoče tu 
ristov, ne pa tudi dovolj dostopna.

Ob 700-letnici Kostanjevice je  te 
danja občina v ..dolenjskih Be
netkah” uredila dostop do še neka
terih nedostopnih delov jam e z na
mestitvijo lestev. Novomeški ja
marski klub Vinka Paderšiča, ki je 
pričel leta 1962 organizirati ja
marstvo tud i v Kostanjevici, pa je  tu  
ustanovil svojo sekcijo.

Ko so 28. avgusta 1971 jamo 
izročili javnosti kot turistični ob 
jek t, je  Kostanjeviška jam a že pre
mogla lesene stopnice, pode in celo 
električno razsvetljavo. Stalagmiti in 
stakaktiti so se prikazali v vsem 
razkošnem sijaju tud i tistim obisko
valcem, ki si poprej niso upah v 
jam o. Toda zob časa je  les načel. 
Kostanjeviški jamarji, ki jih  vodi 
Martin Boltez, tedensko popravljajo 
stopnice, toda v gnilem lesu žebelj 
kaj slabo zaleže, zato je jam a, dolga 
438 metrov, potrebna tem eljite ob
nove.

„Do konca letošnje sezone bo 
jama še odprta, potem  pa jo  bomo 
zaprli. Le skupine po 10 do 15 
obiskovalcev lahko varno popeljemo 
v jam o. Že kar nevarnih je  18 
m etrov stopnic, ki jih  je  natančno 
184,“ pravi Boltez. Predsednik kra
jevne konference SZDL Jože Javor
šek pa pove, da so že pripravljeni

načrti za ureditev jam e. Najprej bi 
radi zabetonirali stopnice in nato 
uredili kapniško dvorano. Za to bi 
potrebovali novi milijon, seveda pa 
ne pozabljajo na elektriko, pode in 
zunanjo ureditev.

Slabo petino potrebnega denarja 
že imajo, če seveda računam o, da bi 
blagajno povsem izpraznili in za 
dejavnost ne bi ostala niti para. 
Kostanjeviški jam arji so prepričani, 
da bodo v krški občin i našli rešitev, 
saj že doslej niso zaman potrkali na 
marsikatera vrata. Le tako pa bodo 
lahko duri jam e spet na široko 
odprh številnim obiskovalcem, ki jih 
je  bilo samo letos že okoli 4000.

P. R.

NEPRIMERNO
VESELJE

Veselje si rado da duška, vendar 
včasih na povsem neprim eren način. 
V zadnjem času je  bilo po novo
meških ulicah kar preveč znamenj 
takšnih neprim ernih veselosti; ki bi 
jih  lahko krstili za primitivizem. Gre 
za nemarno razbijanje steklenic in 
drugega po cestah. Konec tedna so 
steklene črepinje grozile avtom o
bilskim gum am  na Trdinovi cesti 
pod vrtom  hotela Kandija in na 
Muzejski ulici pri kapiteljski cerkvi, 
kjer se sploh radi zadržujejo veseli 
ponočnjaki. Veselja bi jim človek še 
ne zameril, metanje in razbijanje 
steklenic pa meji že na kriminal, saj 
ogroža varnost voznikov pa tudi 
otrok.

Nežka Raztresen: „V pes
mih iščem tolažbo."

Pesmi,
tolažnice 
v samoti
Nežka Raztresen iz Jan
kovičev želi izdati tretjo 
zbirko, a ne najde založ

nika

Življenje Nežke Raztresen iz 
Jankovičev pri Adlešičih v Beli 
krajini je  bilo vseskozi posuto z 
gorjem, žalostjo, trpljenjem. Sre1 
čno otroštvo ob ljubeči materi 
in očetu  j i  je  prekinila vojna. 
Takrat je  izgubila tudi očeta, in 
ko je  že mislila, d a je  našla srečo 
ob možu, se je  le-ta hudo pone
srečil. Ob bolni m ateri in možu 
ter štirih otrocih je  iskala tolaž
bo v pesmih.

Če vemo, kako težko življenje 
je  spremljalo to 54-letno belo
kranjsko gospodinjo, je  veliko 
laži e razum eti, zakaj je  začela 
pesniti, predvsem pa, da je s 
svojimi pesmimi želela dati sebi 
in sebi enakim življenjsko moč. 
Vedela je, da lahko le tako 
premaguje težave, k ijih  nikoli ni 
bilo konca.

Vendar pa je  Nežka želela, da 
bi njene pesmi zares prišle do 
tistih, ki so jim  namenjene. Zato 
je  leta 1973 izdala v samozaložbi 
pesniško zbirko „V valovih živ
ljenja", pred tremi leti pa drugo, 
prav tako v samozaložbi, z naslo
vom „Tiha jesen". V teh svojih 
88 pesmih poje o ljubezni do 
staršev, otrok, rodne Bele kraji
ne, o svoji m ladostni ljubezni ter 
o naravi. „Te pesmi so nastajale 
kot vzdihi, solze, kriki, klici iz 
sam ote," je v uvodu k drugi 
zbirki napisala Neža Maurer.

Kljub tem u, da ima Nežka 
danes mirno jesen, d a j o  obkro
žajo hvaležni otroci in kopica 
vnukov, še # d n o  pesni. Zvečer, 
ko je sama ali ko na travniku ob 
hiši pase čredo ovac, vzame v 
roke svinčnik in kos papirja, 
svoja zvesta spremljevalca, in 
znova nastane nova pesmica. 
Tako ima danes pripravljeno za 
objavo zbirko otroških pesmi, 
posvečeno svojim otrokom  in 
vnukom. Vendar se boji, da bo
do te pesmi obležale v predalu 
njene pisalne mize, saj ne ve, če 
bo imela dovolj denarja za tretjo 
izdajo v samozaložbi, založnika 
pa tudi še ni našla. Toda v 
življenju, ki ga je  Nežka navaje
na, življenju polnem odrekanj in 
premagovanj ovir, bo gotovo tu
di tok rat našla rešitev. Tako 
bodo lahko tudi drugi otroci, ne 
le njeni vnuki, čebljali pesem 
belokranjske ljudske pesnice.

M. KRUMPAČNIK

DOMAČI TRN
Ko nam je šlo dobro, je bilo 

za to  veliko zaslužnih. Zdaj, ko 
škriplje, je malo odgovornih.
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NOČ NA KOLPI -  Na prostranem travniku ob Kolpi pri Gribljah sta tamkajšnja krajevna skupnost h1 
KUD Niko Zupanič v soboto že tretje leto zapored pripravila zabavno prireditev, veselico po gribeljsk0 
v dobrem pomenu, imenovano „Noč na Kolpi". Noč na Kolpi vsako leto privabi več tisoč ljudi iz vse 
Bele krajine, veliko jih pride tudi z druge strani Goijancev, kjer še vedno v glavnem trmasto in btei 
domišljije vztrajajo pri tipu gasilske veselice, kakršen se je izoblikoval pred pol stoletja in več. Čeprav 
so se organizatoiji na številen obisk dobro pripravili — med drugim so spekli 26 odojkov in janjčkov " 
je veselja, dobre hrane in pijače željna množica dodobra „izropala“ grmade mesa in polokala potoke 
pijače. Program je bil sestavljen tako, da je bil zanimiv tudi za mlade obiskovalce, ki so si ga zaradi 
gneče ogledali „z balkona". Pa še to: čisti dobiček Gribeljci vsako leto namenijo za napredek svojega 
kraja, letos bo šel za gradnjo večnamenskega doma.


